
Od lučk h kulturi in pustu
Tokrat Klasje prihaja na vaše domove prvič v letu 2015. Kot smo že v 
uvodniku zadnje lanske številke zapisali, je leto 2015 jubilejno leto, saj 
se spominjamo 20-letnice nastanka samostojne občine Ivančna Gorica, 
enak jubilej pa praznuje tudi naše Klasje. V tokratni številki se še enkrat 
oziramo v preteklo leto in skušamo poročati o vseh pomembnih stvareh 
in dogodkih, ki so se zgodili. Iz posameznih strani tokratne številke se še 
svetijo lučke božično-novoletnega vzdušja. A tudi k resnim temam se že 
oziramo, saj smo v novo leto vstopili s sprejetim občinskim proračunom. 
Brez dvoma so besede optimizma, ki jih je na svečanosti ob Dnevu samo-
stojnosti in enotnosti povedal župan, spodbuda tudi za prihodnost. 
Po januarskem zatišju je sedaj najprej pred nami kulturni praznik. Prešer-
nu bo sledil naš Jurčič. Zato nam tudi tokrat ne preostane drugega, kot da 
vas povabimo na vrsto kulturnih dogodkov, ki se bodo vrstili v prihajajo-
čem mesecu. No tisti najbolj radoživi pa le poiščite svojo pustno masko in 
pridite na veselo rajanje v Ivančno Gorico.

Matej Šteh, urednik
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Dan samostojnosti in enotnosti

»Imamo veliko razlogov za optimizem«
Dan samostojnosti in enotnosti smo v občini Ivančna Gorica podobno kot pretekla leta obeležili s svečanostjo ob državnem prazniku in podelitvijo 
priznanj najboljšim športnikom občine. Prireditev je v športni dvorani OŠ Stična potekala v organizaciji Občine Ivančna Gorica in Zveze športnih or-
ganizacij Ivančna Gorica, v sodelovanju z Zavodom Prijetno domače, JSKD OI Ivančna Gorica in ZKD Ivančna Gorica. Slavnostni govornik je bil župan 
Dušan Strnad.
Praznovanje tega pomembnega dr-
žavnega praznika je potekalo v sve-
čanem vzdušju, z bogatim kulturnim 
programom in poudarjenim izraža-
njem nacionalnih čustev. O prazniku 
in življenju naših občanov v iztekajo-
čem se letu je spregovoril tudi slav-
nostni govornik, župan Dušan Strnad. 
V svojem govoru se je najprej posve-
til razmišljanju o prazniku. Spominjal 
se je ponosa in zanosa, s katerim 
smo Slovenci pred 24-imi leti stopili 
na pot samostojnosti. Enotnost, ki je 
v tistih prelomnih letih odlikovala naš 
narod je nekaj, kar danes pogreša-
mo. Vseeno se je župan optimistično 
ozrl v prihodnost: »Francoski pisatelj 
Flaubert je zapisal, da je domovina 
kot družina. Njeno vrednost spozna-
mo šele, ko jo izgubimo. Verjamem, 
da zdajšnja generacija Slovenk in Slo-
vencev še vedno trdno stoji za odlo-
čitvami iz leta 1990 in 1991 in da bo 
znala ponovno pokazati zgodovinsko 
enotnost, ki nas bo popeljala iz težke 

situacije, v kateri seje znašla naša dr-
žava« je dejal župan.
Razloge za optimizem je župan po-
iskal tudi v naši občini, saj je bilo 
ob koncu leta kar nekaj razlogov za 
tako razmišljanje. V letu 2014 nam 
je bilo podeljeno priznanje Zlati ka-
men za četrto razvojno najbolj pro-
dorno in najbolje vodeno občino v 
mandatnem obdobju 2010 - 2014. 
Priznanje, kot je dejal župan, je tudi 
obveza za novo mandatno obdobje, 
ki je nastopilo po jesenskih lokalnih 
volitvah. 
Župan Strnad je v nagovoru posvetil 
pozornost tudi športnikom in špor-

tnim delavcem. Izpostavil je raziskavo 
o zdravem staranju in kakovostnem 
sožitju, ki jo je v naši občini izvedel 
inštitut dr. Antona Trstenjaka. Kot je 
dejal, raziskava daje jasen odgovor 
na vprašanje o smiselnosti vlaganja 
v šport kljub kriznim časom. Izkazalo 
se je namreč, da imajo naši starejši 
občani najpogosteje težave s srcem 
in ožiljem, z gibanjem ter s slabim 
spanjem. »Te težave pa so bistveno 
bolj pogoste pri tistih, ki so v anketah 
odgovorili, da za svoje zdravje sploh 
ne skrbijo, niti z zdravim načinom 
prehranjevanja niti z gibanjem, špor-
tom in telovadbo. Čim več je v družbi 
zdravih ljudi, tem manjši je strošek 
za zdravstvo in večji je prispevek teh 
ljudi v skupno korist. In ker je bolje 
preprečevati, kot pa zdraviti, je vla-
ganje sredstev v šport in rekreacijo 
smiselno« je še dodal župan. 
Slavnostnemu nagovoru so sledile 
podelitve priznanj najboljšim špor-
tnikom občine v posameznih kate-

gorijah, program pa je spretno po-
vezoval dramski igralec in domačin 
Klemen Janežič. Obiskovalce, zlasti 
pa navzoče športnike in športnice 
je nagovoril tudi predsednik Zveze 
športnih organizacij Ivančna Gorica 
Jože Kastelic. V kulturnem progra-
mu so se predstavili Mešani pevski 
zbor Ambrus in Moški pevski zbor 
Ambrus, Otroška folklorna skupina 
Vidovo, sopranistka Jerica Steklasa in 
Combo zasedba Big banda Grosuplje. 
Posebna zanimivost letošnje priredi-
tve pa je bil obisk legende sloven-
skega nogometa Branka Oblaka, ki je 
tudi sodeloval pri podelitvi priznanj. 
Zanimiva popestritev programa je bil 
tudi nastop karateistov Karate kluba 
Ivančna Gorica, poseben atrakcije pa 
so bili obiskovalci deležni ob koncu 
programa, ko je bil na vrsti t.i. Ta-

ekwondo & Streetworkout show. V 
atraktivni točki so bile združene ve-
ščine taekwondoja in moč uličnega 
fitnesa. S člani kluba Kang je svoje 
mojstrstvo delil eden najboljših slo-
venskih telovadcev v uličnem fitne-
su, Marko Paradžikovič, ki prihaja iz 
Ivančne Gorice. 
S tem pa slavnostnega večera še ni 
bilo konec. Zato so že tretje leto za-
poredoma poskrbeli člani Rokome-
tnega kluba SVIŠ Ivančna Gorica, ki 
so z dobrodelno tekmo Rokometno 
srce zbirali sredstva za pomoči po-
trebnim v naši občini. Med seboj so 
se pomerili zdajšnji in nekdanji člani 
ekipe RK SVIŠ, občinstvo pa je lahko 
z zanimanjem spremljalo tudi tekmo 
ekipe veteranov, med katerimi je bil 
tudi župan Dušan Strnad.

Matej Šteh 

Najboljši športniki, ekipe in športni delavci v letu 2014
Na svečanosti ob dnevu samostojnosti in enotnosti je potekala tudi razglasitev najboljših športnikov, ekip in zaslužnih športnih delavcev občine 
Ivančna Gorica v letu 2014. Prestižni naslov v članski kategoriji sta osvojila karateist Žan Dežman in taekwondoistka Renata Mavrič.
Športnica leta 2014 - mlajše deklice: Tija Dobrič 
(Taekwondo klub Kang)
Tija je nosilka višjega rdečega pasu in trenira taekwondo že štiri 
leta in pol. Trenutno se pripravlja na polaganje črnega pasu. Ker 
v klubu trenira zelo malo deklet, se Tija dokazuje tudi v moški 
konkurenci, kar ji zelo dobro uspeva. Letošnje leto je prestopila 
v kategorijo kadetinj, kjer je med mlajšimi, se je pa kot kadetinja 
že dokazala na državni ravni, saj je postala državna prvakinja. 
Redno se udeležuje tudi mednarodnih tekmovanj, kjer dosega 
najvišja mesta.
Priznanje za odlične športne dosežke: Martina Šmid (Karate 
klub Ivančna Gorica)

Športnik leta 2014 - mlajši dečki: Gašper Polajžer 
(Moto klub Fire group)
Za Gašperja se je sezona 2014 končala sanjsko, in sicer z osvo-
jitvijo dvojnega naslova tako državnega kot pokalnega prvaka v 
motokrosu, v razredu MX 65 junior. Od skupno sedmih dirk v po-
kalnem prvenstvu je šestkrat zmagal, na šestih dirkah državnega 
prvenstva pa je zmagal petkrat. V Brežicah se je udeležil tudi 
conske Evropske dirke in končal na 8. mestu. V prihodnji sezoni 
bo prestopil v višji razred MX 85. 
Priznanje za odlične športne dosežke: Nejc Ropič (RK SVIŠ 
Ivančna Gorica), Jure Tozon (Taekwondo klub Kang), Mark Pa-
pež (Karate klub Ivančna Gorica), Jaka Peklaj (AMD Šentvid pri 
Stični).

Športnica leta 2014 - starejše deklice: Ela Tekavec 
(OŠ Stična)
Ela je navdušena vsestranska športnica. Udeležuje se tekmovanj 
v krosu, atletiki, odbojki, namiznem tenisu in nogometu. Zelo je 
uspešna v tekih na daljše proge. V šolskem letu 2013/14 je bila 
najuspešnejša športnica Osnovne šole Stična. Na Krevsovem 
teku je v teku na 4,4 km osvojila 2. mesto. Zelo uspešna je bila 
na državnem ekipnem mnogoboju, kjer je skupaj z ekipo osvojila 
4. mesto. Tekmovali so v teku na 60 m, 600 m, metu vorteksa in 
skoku v daljino. Na Ljubljanskem maratonu je osvojila 7. mesto. 
V njeni kategoriji je nastopala 201 tekmovalka.

Športnik leta 2014 - starejši dečki: Jan Pancar 
(AMD Šentvid pri Stični)
Jan je v letošnji sezoni prestopil na močnejši 125 kubični mo-
tor in uspešno nastopal na državnem prvenstvu in pokalnem 
tekmovanju, še posebej pa mu bo leto 2014 ostalo v spominu 
po dosežkih, ki jih je dosegel na mednarodnih tekmovanjih. Od 
šestih dirk državnega prvenstva v kategoriji MX 125 – dvotak-
tni motorji, je samo na prvi dirki priznal premoč tekmecem, na 
vseh preostalih petih dirkah pa je vse vožnje končal na prvem 
mestu. V Pokalnem tekmovanju Slovenije je nastopal v katego-
riji MX 125 R1, kjer se je uspešno kosal s tekmeci na močnejših 
štiritaktnih motorjih tega razreda in na koncu osvojil skupno 3. 
mesto. S tem je pokazal, da je ta čas eden perspektivnejših mla-

dih voznikov v Sloveniji, to pa je uspešno potrjeval tudi s svojimi 
nastopi na mednarodni sceni. Za razliko od dirk v Sloveniji je na 
Evropskem prvenstvu nastopal še s 85 kubičnim motorjem in v 
coni jugozahodnih evropskih držav zmagal, na finalu evropske-
ga prvenstva na Finskem pa končal na 12. mestu. Posebej velja 
omeniti tudi njegova reprezentančna nastopa. Avgusta je bil 
član slovenske ekipe na Evropskem pokalu narodov na Češkem 
in skupaj s sotekmovalci privozil Sloveniji 5. mesto. Avgusta pa 
je bil na vrsti tudi nastop z reprezentanco na Svetovnem mladin-
skem prvenstvu v Belgiji, kjer je v konkurenci voznikov z vsega 
sveta osvojil 21. mesto.
Priznanje za odlične športne dosežke: Job Primc (KK Ivančna 
Gorica), Gašper Kastelic (Taekwondo klub Kang), Gal Krautha-
ker (OŠ Stična), Denis Struna (RK SVIŠ Ivančna Gorica), Domen 
Koščak (Karate klub Ivančna Gorica)

Športnik leta 2014 – mladinci: Luka Kutnar  
(ŠD Kegeljček)
Luka se z motokrosom ukvarja že deset let. Letos je na državnem 
prvenstvu osvojil enkrat 1. mesto, dvakrat 2. mesto in dvakrat 
3. mesto. Tako je skupno osvojil 3. mesto v kategoriji MX2. Na 
pokalnih dirkah je šestkrat osvojil 1. mesto in suvereno postal 
pokalni zmagovalec v kategoriji MX2.
Priznanje za odlične športne dosežke: Aleš Tekavčič (Taekwon-
do klub Kang), Darijo Lazič (Karate klub Ivančna Gorica) Matic 
Košir (RK SVIŠ Ivančna Gorica)

Posebna točka: taekwondo in Marko Paradžikovič

Posebni gost večera nogometna legenda Branko Oblak
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Športnica leta 2014 - čla-
nice: Renata Mavrič (Ta-
ekwondo klub Kang)
Renata se s taekwondojem ukvarja 
od leta 1991 dalje. Letos je na držav-
nem tekmovanju v tehniki osvojila 
dvakrat 1. mesto in 2. mesto v pa-
rih, na meddržavnem tekmovanju je 
osvojila 1. in 2. mesto. Svoje bogato 
znanje predaja naprej mlajšim ge-
neracijam. Ker je mama treh otrok 
se zaveda, kako pomemben je šport 
v življenju otrok in odraslih.

Športnik leta 2014 – člani: 
Žan Dežman (Karate klub 
Ivančna Gorica)
Žan je pričel trenirati karate že kot 
osnovnošolec v skupini otrok v sek-
ciji Šentvid. Karate torej trenira že 
12 let in je nosilec rjavega pasu. 
Intenzivno se pripravlja na izpit za 
mojstrski pas, kar je njegov veliki 
cilj. Zaveda se, da mora za dosego 
želenega cilja na mojstrsko raven 
spraviti še kar nekaj tehnik. S tem 
namenom enkrat tedensko obisku-

je tudi treninge v Ljubljani pri tehničnem mentorju Vladu Pa-
radižniku, ki je mojster karateja (5. dan). Letos je na pokalnih 
tekmovanjih v športnih borbah osvojil 1., 2. in 3.-4. mesto, na 
državnem tekmovanju je v borbah osvojil 2. mesto. 
Priznanje za odlične športne dosežke: Denis Zavodnik (RK SVIŠ 
Ivančna Gorica), Tomaž Zakrajšek (Taekwondo klub Kang), Rok 
Miklič (AMD Šentvid pri Stični) 

Šolska ekipa leta 2014: Ekipa starejših dečkov v 
streljanju (OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični)
V ekipi so tekmovali Žiga Merkun, Jan Hribar, Matic Hudnik. Vsi 
so zapisani streljanju, v katerem neizmerno uživajo. Za uspehom 
na področnem tekmovanju so se odlično odrezali tudi na držav-
nem tekmovanju, kjer so na ekipnem tekmovanju v streljanju s 
serijskim zračnim orožjem osvojili odlično 2. mesto.

Moška klubska ekipa leta 2014: Članska ekipa RK 
SVIŠ Ivančna Gorica

Članska ekipa RK SVIŠ Ivančna Gorica je v sezoni 2013/14 dose-
gla zgodovinski uspeh z osvojitvijo 2. mesta v Pokalnem tekmo-
vanju Slovenije. V tem tekmovanju je po sistemu na izpadanje 
izločila štiri nasprotnike, v polfinalu Trebanjski Trimo, premoč pa 
je v finalu pred TV kamerami priznala šele Celju. S tem uspehom 
si je ekipa priborila tudi nastop v Superpokalu v Portorožu, kjer 
se je zopet pomerila s favoriziranim Celjem in ponovno v tele-
vizijskem prenosu nudila dostojen odpor večkratnim državnim 
prvakom. V državnem prvenstvu je ekipa v sezoni 2013/14 po 
napetem boju osvojila 11. mesto. V letošnji sezoni je v 1. državni 
rokometni ligi 3-krat zmagala in 2-krat remizirala in je trenutno 
med 14 ekipami na 11. mestu.
Priznanje za odlične športne dosežke: Ekipa mlajših dečkov A 
(RK SVIŠ Ivančna Gorica)

Ekipa leta 2014 v individualnih športih: Ekipa 
AMD Šentvid pri Stični
Tudi sezona 2014 bo v AMD Šentvid pri Stični zapisana kot ena 
najuspešnejših v zgodovini društva, saj se društvo lahko pohvali 
z naslovom državnega in pokalnega prvaka Slovenije med posa-
mezniki, člani pa so s svojimi dosežki prispevali tudi k ekipnemu 
uspehu društva. V Pokalnem prvenstvu Slovenije je ekipa AMD 
Šentvid pri Stični osvojila že osmi naslov ekipnih pokalnih prva-
kov. Točke za ekipni naslov so prispevali Jaka Peklaj, Jan Pancar, 
Rok Virant, Rok Miklič, Rok Pečjak, Igor Pancar in Stane Pečjak.
Ekipa se je potegovala za visoko mesto tudi v ekipni razvrstitvi 
Državnega prvenstva Slovenije, kjer pa je v končnem seštevku 
štel rezultat le dveh članov ekipe, to sta Jan Pancar in Borut Ko-
ščak. Kljub temu je ekipa dosegla visoko 5. mesto. 
Priznanje za odlične športne dosežke: Ekipa MK Fire Group, 
Ekipa mlajših dečkov (SD Jože Kovačič Šentvid pri Stični)

Športnik leta 2014 – veterani: Anton Borštnar (SD 
Jože Kovačič Šentvid pri Stični) 
Gospod Anton je prava legenda v športnem streljanju in bi lahko 
rekli, da je iz leta v leto boljši. Letos se je udeleževal tekmovanj 
na državni ravni v organizaciji Zveze društev vojnih veteranov 
ter Zveze društev in klubov MORIS. Na sedmih tekmovanjih je 
nastopal v različnih kategorijah in z različnim orožjem, pri tem 
pa požel neverjetno bero medalj: 18 zlatih, 11 srebrnih in 9 bro-
nastih medalj. Skupaj torej kar 38 medalj.
Priznanje za odlične športne dosežke: Andreja Novak (Ta-
ekwondo klub Kang), Stane Pečjak (AMD Šentvid pri Stični)

Zaslužni športni delavci 
Ivan Čebular (PD Polž) 
Ivan Čebular je v hribe zahajal že v mladih letih. Pred 18 leti se 
je vključil tudi v Planinsko društvo Polž, kjer se je izšolal za mar-
kacista. Njegovo pridno delo se pozna na vseh občinskih poteh. 
Veliko truda, znanja in časa pa so zahtevale tri najpomembnejše 
poti: Jurčičeva pot, Pot dveh slapov, in Krožna pot Prijetno do-
mače. Redno se je udeleževal vseh planinskih izletov in kmalu 
postal tudi vodnik PZS. Kot vodnik PD Polž vodi izlete po Slove-
niji in tujini. Aktiven je tudi pri delu z najmlajšimi planinci, saj 
ga večkrat povabijo v vrtec ali na skupni izlet. Že 12 let je član 
upravnega odbora PD Polž in eden izmed aktivnejših pri organi-
zaciji Jurčičevega pohoda.

Vlasta Polak (RK SVIŠ Ivančna Gorica)
Danes le redki še vedo, da je sredi 70. let v krajih občine Ivančna 
Gorica obstajal šport z imenom - ženski rokomet. Ekipi Stične in 
Šentvida pri Stični pa sta uspešno nastopali v takratni Dolenjski 
ligi. Ena tistih, ki se je temu športu kot igralka zapisala že takrat, 
je bila tudi Vlasta Polak (takrat s priimkom Zupančič). Kasneje, 
ko je na športno sceno začel stopati tudi njen sin Aleksander, se 
je aktivno vključila v moški rokomet, kjer je delovala kot članica 
organov kluba. Vlasta je bila v klubu članica nadzornega odbora 
od leta 1996 – 2006, zadnja štiri leta tudi kot predsednica. V le-
tih 2006-2012 pa je bila tudi članica upravnega odbora RK SVIŠ 
Ivančna Gorica.

Anton Zupančič (AMD Šentvid pri Stični)
Anton Zupančič je eden tistih športnih delavcev, ki že desetletja 
sooblikujejo delo v Avto moto društvu Šentvid pri Stični. Tudi 
njega je navdušenje nad motokrosom premamilo, da se je želel 
aktivneje vključiti v organizacijo in izvedbo tekmovanj v Šentvi-
du. Leta 1996 je v društvu opravljalo izpite za športnega funkcio-
narja –sodnika več kot dvajset članov in med njimi je bil tudi An-
ton. Od takrat dalje ne mine dirka v organizaciji društva, da ne bi 
pri njej sodeloval tudi on. Že med tednom sodeluje pri pripravi 
proge in vsega ostalega za izvedbo dirke, v nedeljo pa vestno in 
odgovorno opravlja delo sodnika v četrtem zavoju proge, kjer je 
zlasti v prvem krogu vedno zelo napeto.
Anton je aktiven tudi pri delu vodstva društva, saj je že več man-
datov član športne komisije.

Zbral: Matej Šteh

Jubilej: 10 let Taekwondo kluba Kang
Taekwondo klub Kang je bil ustanovljen 21. 07. 2004. Usta-
novila sta ga taekwondoista Tomaž Zakrajšek in Borislav Mi-
loševič. Tomaž je prevzel vlogo glavnega trenerja, Borislav 
pa vodenje kluba. Na otvoritvi kluba Kang v Ivančni Gorici so 
taekwondo predstavili člani državne reprezentance iz dveh 
največjih klubov v Sloveniji. Iz Berlina sta prišla duhovnik g. 
Izidor Pečovnik, ki je blagoslovil klub in ga tudi svečano otvo-
ril, ter veliki mojster Jong-Kil Kang, takrat 8. dan, zdaj pa že 9. 
dan, po katerem je klub tudi dobil ime.

Motivirano in ambiciozno vodstvo kluba Kang vse od leta 
2004 nudi kakovostne treninge na vrhunski ravni in na stro-
koven način, saj se trenerja Tomaž Zakrajšek in od februarja 
2011 še Renata Mavrič nenehno udeležujeta različnih semi-
narjev in izpopolnjevanj doma in v tujini. Na treningih svoje 
bogato znanje podajata tako mladim kot tudi starejšim gene-
racijam obeh spolov. 
V klubu Kang se ukvarjajo z modernim in rekreativnim ta-
ekwondojem. Trenirajo tehniko oziroma forme različnih te-
žavnosti, z učenjem katerih si taekwondoisti na t. i. polaganju 
pasov pridobijo višje pasove od začetnega belega preko ru-
menega, zelenega, modrega in rdečega vse do črnega pasu. 
Klub že vrsto let organizira priprave za tekmovalno ekipo 
med zimskimi in poletnimi počitnicami. Tovrstne priprave so 
se obrestovale, saj je klub na 19. državnem prvenstvu v teh-
niki v Šmartnem pri Litiji postal ekipni državni prvak. Skupno 
so se fantje uvrstili na 1., dekleta pa na 2. mesto. Posamezno 
so člani osvojili kar 3 zlate, 5 srebrnih in 3 bronaste medalje. 
Pari in ekipe so dodatno osvojili še 3 zlate in 3 srebrne me-
dalje.
Naslednje leto (leta 2010) je takrat že 20. državno prvenstvo 
v tehniki potekalo v Ivančni Gorici, prvenstvo je organiziral 
prav klub Kang. Ekipno je klub Kang postal podprvak, moška 
ekipa je osvojila 2., ženska pa 3. mesto. Klub torej nima le 
odličnih tekmovalcev, izkazal se je tudi z odlično organizacijo, 
saj se je tekmovanja udeležilo kar 73 tekmovalcev iz sedmih 
klubov. Prav iz tega razloga so isto leto klubu Kang zaupali še 
organizacijo 20. državnega prvenstva v borbah.
Poleg tega, da klub veliko gostuje na domačih in tujih med-
narodnih prvenstvih, je decembra 2013 začel tudi z organiza-
cijo svojega taekwondo prvenstva imenovanega TAE-KWON-
-DO POKAL IVANČNA GORICA, tradicijo, ki jo bo klub skušal 
ohraniti tudi v prihodnje. V klubu imajo trenutno 100 članov, 
ki prihajajo na treninge v Ivančno Gorico, Šentvid pri Stični, 
Višnjo Goro in na Škofljico. Kot je razvidno iz opisa njihove-
ga 10-letnega delovanja, ima klub že zelo bogato in uspešno 
zgodovino, prav tako obetavni pa so tudi načrti za prihodnost. 

Športnik leta občine Ivančna Gorica po izboru 
bralcev Klasja za leto 2014 je rokometaš Simon 
Stopar
Tudi letos je uredništvo razpisalo izbor športnika leta po izbo-
ru s pomočjo glasovanja bralcev našega časopisa. Nominirani 
športniki so bili štirje. Na uredništvo je preko spletnega gla-
sovanja in glasovanja po pošti prispelo 486 veljavnih glasov. 
Največ jih je prejel rokometaš Simon Stopar. Drugi je bil Jaka 
Peklaj (AMD Šentvid pri Stični), tretji Mai Sadar (Jefra racing) 
in četrti Gašper Polajžer (MX Fire group). Izžrebali smo tudi 
pet srečnežev izmed tistih, ki so glasovali in prejmejo praktič-
ne nagrade: Slavko Kužnik, Mojca Kozlevčar, Matej Adamlje, 
Tadeja Virant, Anja Lekan.  

Simon Stopar je s člansko ekipo RK SVIŠ Ivančna Gorica marca 
2014 kot kapetan osvojil drugo mesto v Pokalnem tekmova-
nju  Slovenije, kar je  hkrati pomenilo tudi zgodovinski uspeh 
kluba. V sezoni 2013/14 je bil najuspešnejši strelec  ekipe, ki 
je nastopala v 1. državni rokometni ligi, na 37 tekmah je zbral 
172 zadetkov, v spomladanski končnici državnega prvenstva  
je na listi strelcev z 58 zadetki zasedel celo 3. mesto. V sezoni 
2014/15 je na 13 prvoligaških tekmah zadel že 83- krat in 
bil pri zmagah  vedno eden  ključnih mož.  Poleg zadetkov 
je Simon tudi pravi motor in motivator ekipe kot kapetan in 
tudi trener mlajših pa s svojim športnim udejstvovanjem vzor 
vrstnikom ter mladim športnikom. Odlikujejo ga neverjetna 
bojevitost, izredna prodornost in učinkovitost ter pogum za 
odločanje v ključnih trenutkih. 
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V leto 2015 vstopili z novim proračunom

V ponedeljek, 22. decembra, je po-
tekala 3. redna seja Občinskega sve-
ta Občine Ivančna Gorica v novem 
mandatnem obdobju 2014-2018. 
Kljub predprazničnemu vzdušju je 
bilo na dnevnem redu seje nekaj po-
membnih točk, med njimi tudi odlok 
o proračunu Občine Ivančna Gorica 
za leto 2015. 
Seja se je začela z obiskom skavtov iz 
Grosupljega, ki so kot vsako leto tudi 
tokrat prinesli luč miru iz Betlehe-
ma in prebrali praznično poslanico. 
Svetniki so najprej obravnavali do-
polnjen predlog Odloka o nadome-
stilu za uporabo stavbnega zemljišča 
(NUSZ) na območju Občine Ivančna 
Gorica in sklep o vrednosti točke za 
izračun nadomestila. Prva obravna-
va odloka je potekala že na prejšnji 
seji, občinski svetniki pa so v razpravi 
navrgli vrsto vprašanj in dilem. Izka-
zalo se je, da je sprejemanja odloka, 
ki bo prinesel za občane obveznost v 
obliki letnega nadomestila tema, ki ji 
je treba nameniti veliko pozornosti. 
Kot je pojasnil župan Dušan Strnad 
že pri predstavitvi predloga odloka, 
je Ministrstvo za finance za leto 2015 
predvidelo znižanje povprečnine in 
ukinitev sredstev za investicije obči-
nam. Kot nadomestitev izpada pri-
hodkov je ministrstvo predlagalo, da 
občine sredstva nadomestijo s tem, 
da odmerijo nadomestilo za upora-
bo stavbnega zemljišča na podlagi 
evidenc registra nepremičnin Geo-
detske uprave RS. Izkazalo se je to-
rej, da je sprejetje odloka tako rekoč 
neizbežno, seveda pa je bilo možno s 
konstruktivno razpravo doseči, da bo 
odlok uresničil pričakovanja, pred-

vsem pa, da bo dosežena primerna 
in pravična obremenitev zavezancev 
za nadomestilo. V naši občini je bil 
do sedaj v rabi še odlok iz nekdanje 
občine Grosuplje, po katerem so na-
domestilo plačevali le zavezanci iz 
t. i. vodilnih naselij Ivančna Gorica, 
Stična, Višnja Gora, Šentvid pri Stič-
ni, Zagradec in Fužina, novi odlok 
pa predvideva nadomestilo za vse 
fizične in pravne zavezance na celo-
tnem območju občine, razen neka-
terih izjem. V času od prve do druge 
obravnave so pristojni odbori obrav-
navali predlog odloka, zlasti odbor za 
turizem, gospodarstvo in gospodar-
ske javne službe je predlagal drugač-
no ureditev območij, ki opredeljujejo 
izračun za nadomestilo. V obdobju 
javne razprave je KS Ivančna Gorica 
oporekala prvotnemu predlogu, da 
naselje Ivančna Gorica edino spada v 
I. območje, saj ni nujno, da center ne 
pomeni tudi najkvalitetnejših pogo-
jev za bivanje. Tako je nastal predlog 
,da se območje KS Ivančna Gorica iz-
enači z območji kot so Stična, Višnja 
Gora, Šentvid, Muljava … Svetniki so 
po razpravi sprejeli predlagane do-
polnitve odloka, ki bo podlaga za po-
biranje nadomestila že za leto 2015. 
Sprejetje odloka o NUSZ se je navezo-
valo tudi na sprejemanje proračuna 
Občine Ivančna Gorica za leto 2015, 
saj je predlog proračuna predvideval 
tudi prihodke od pobranega nado-
mestila. Tudi predlog proračuna so 
svetniki in svetnice obravnavali že na 
predhodni seji, v času javne razprave 
pa je bilo možno podati še pripombe 
in dopolnitve. Izmed prispelih pri-
pomb in dopolnitev so bile upošteva-

ne tri. Za nujno obnovo laboratorija 
v ZD Ivančna Gorica in nakup medi-
cinske in računalniške opreme se je 
namenilo dodatnih 30.000 evrov, 
za hidroizolacijo kulturnega doma 
v Šentvidu pri Stični se je namenilo 
4.500 evrov, Rokometnemu klubu 
SVIŠ pa se nameni dodatnih 20.000 
evrov za delovanje. Svetniki in sve-
tnice so tako odločali o proračunu, ki 
predvideva 14.916.529,16 evrov pri-
hodkov in 18.538.145,34 evrov od-
hodkov. Uravnoteženje proračuna bo 
omogočal prenos sredstev na računu 
občine v višini 2.021.616,18 evrov, če 
pa bi bili vsi prihodki porabljeni, pa 
proračun predvideva zadolževanje v 
višini 1.600.000 evrov. Po razpravi so 
svetniki in svetnice soglasno sprejeli 
predlog odloka o proračunu občine 
za leto 2015, s čimer so omogočili 
nemoteno poslovanje in delovanje 
občine v letošnjem letu.
Župan Dušan Strnad je ob tem izrazil 
zadovoljstvo, da je Občinski svet so-
glasno podprl predlog proračuna, še 
zlasti v situaciji, ko se v državi odraža 
kriza in so tudi prihodki občinske-
ga proračuna negotovi. Posledično 
je bilo treba sprejeti tudi za obča-
ne manj prijazen odlok o pobiranju 
nadomestila za uporabo stavbnega 
zemljišča. Kot je dejal župan, je ome-
njeni odlok eden tistih, o katerem so 
že velikokrat razpravljali občinski sve-
ti v preteklosti, saj je do sedaj veljal 
še odlok iz nekdanje občine Grosu-
plje. Po novem odloku bodo v enako-
pravnem položaju vsi občani, saj se 
je nadomestilo do sedaj pobiralo le v 
vodilnih urbanih naseljih.
V nadaljevanju seje je Občinski svet 
sprejel še Program dela Občinskega 
sveta za leto 2015 in sklep o oprosti-
tvi plačila komunalnega prispevka za 
gradnjo gasilskega doma na Muljavi.

Zahvala za prispevek  
k razvoju občine
Sicer pa so občinski svetniki na pova-
bilo župana Strnada zadnjo letošnjo 
sejo sklenili s tradicionalnim družab-
nim srečanjem. Na svečani zaključek 
leta so bili povabljeni tudi tisti občin-
ski svetniki in predsedniki krajevnih 
skupnosti, ki so v letu 2014 končali 
z aktivnim delovanjem in svoje funk-
cije v novem mandatu ne opravlja-
jo več. Župan Dušan Strnad jim je 

v znak zahvale za njihov prispevek 
k razvoju občine podelil spominski 
kovanec v podobi občinske znamke 
Prijetno domače. Žal se niso mogli 
vsi odzvati županovemu vabilu, pri-
znanje pa so prejeli nekdanji občinski 

svetniki Irena Goršič, Milan Goršič, 
Vera Hribar, Barbara Mušič, Milena 
Vrhovec in predsedniki oz predsedni-
ca krajevnih skupnosti Tanja Fajdiga, 
Ciril Šinkovec.

Matej Šteh

Spletna Ivanka (ivancna-gorica.si) je vse bolj mična in zaželena
Občinska spletna stran vsako leto 
zabeleži za dobro tretjino večji obisk 
glede na prejšnje leto. V letu 2014 je 
stran ivancna-gorica.si zabeležila me-
sečno v poprečju že 22.000 obiskov 
oziroma 261.000 letno. V povprečju 
smo zabeležili 130.000 ogledov stra-
ni mesečno oziroma 1,56 milijona v 
celem lanskem letu. To pomeni, da si 
je vsak obiskovalec pri obisku spletne 
strani ogledal v povprečju po 6 pod-
strani in se zadržal na teh straneh 
skoraj 3 minute. 
Vsi skrbniki spletnih strani bi se zago-
tovo strinjali, da so zgornje številke 
zelo impresivne. Predvsem zato, ker 
spletna stran nič ne prodaja, pač pa 
le predstavlja servis za lokalno pre-
bivalstvo in informira širno Slovenijo 
o dogajanju v naši prijetni in domači 
občini.
Zanimiv je tudi podatek, da kar dve 
tretjini (66,1-odstotka) obiskovalcev 
redno večkrat mesečno prebirate 
občinske spletne vsebine. Po podat-

kih spletnega analitičnega orodja ste 
najraje prebirali vsebine o aktualnem 
dogajanju v občini. Tudi arhiv novic je 
bil zelo dobro obiskan. Sledijo strani 
z aktualnimi občinskimi obvestili in 
razpisi, takoj zatem pa je bila najbolj 
obiskana stran Namig za premik s ko-
ledarjem prireditev v občini. Zato po-
zivamo organizatorje najrazličnejših 
dogodkov v občini, da še bolj izkori-
stite možnost brezplačne objave in 
promocije svojih dogodkov prek vseh 
občinskih komunikacijskih kanalov: 
spletne strani, časopisa Klasje, Face-
book strani in elektronskih Prijetno 
domačih novic. 
Naslednje najbolj iskane vsebine so 
turistične informacije in predstavi-
tve občine, krajevnih skupnosti ter 
večjih občinskih kulturnih in špor-
tnih središč. Beležimo tudi vse več 
vaših stikov z občinsko upravo prek 
elektronskih poti, kar kaže na vse 
večjo informacijsko pismenost naših 
občanov. Tudi oddajanje prispevkov 

za občinski časopis Klasje prek spre-
tnega obrazca na spletni strani klasje.
net je pogosto. Na tej spletni strani 
lahko v elektronski obliki prebirate 
vse aktualne in arhivske številke ča-
sopisa Klasje. Nekatere elektronske 
izdaje beležijo več kot 1000 ogledov, 
kar predstavlja sedmino celotne na-
klade.  

Kaj ste najraje prebirali v 
letu 2014
V januarju ste najraje prebirali ak-
tualne občinske razpise, še posebej 
ste želeli čim več izvedeti o pogojih 
razpisa za subvencioniranje dela 
stroškov izgradnje male komunalne 
čistilne naprave, februarja ste zelo 
skrbno spremljali vsebine o aktual-
nih razmerah ob žledolomu, naravni 
katastrofi, ki žal ni zaobšla niti naših 
krajev. Januarja in februarja nas je po-
vezovala tudi dobrodelnost, in sicer 
smo pomagali Lindi, ki trpi za cere-
bralno paralizo. Posledice žledoloma 

so se izkazala za zelo aktualno tudi 
še v marcu, saj je bilo v tem mese-
cu najbolj brano obvestilo lastnikom 
gozdov o priglasitvi škode v gozdovih 
zaradi žledu, in sicer celo bolj kot in-
formacije o gradnji podružnične šole, 
vrtca in športne dvorane v Zagradcu. 
V mesecu maju smo zelo radi prebi-
rali vsebine o osrednji svečanosti ob 
prazniku občine in 15-obletnici po-
bratenja z občino Hirschaid, junija pa 
so bile v ospredju bolj športne in re-
kreacijske vsebine. Z veliko branostjo 
ste pozdravili postavitev prvega ulič-
nega fitnesa v naši občini, do konca 
septembra pa smo najraje prebirali 
še vsebine o kulturnih in rekreativnih 
prireditvah. Oktobra ste bili najbolj 
željni rezultatov občinskih volitev, 
najbolj bran pa je bil prispevek o prvi 
konstitutivni seji novega občinske-
ga sveta. Novembra in decembra pa 
bi težko izpostavili kakšno posebno 
temo, ki bi ji namenjali veliko več po-
zornosti kot drugim. Zanimalo vas je 

prav vse, kar se je dogajalo v občini.

Kaj pripravljamo
V letošnejm letu bodo občinske sple-
tne strani še pestrejše. Obljubimo. 
Prenovili in nadgradili bomo aplika-
tivno rešitev za vpisovanje in prika-
zovanje dogodkov. Trudili se bomo 
tudi za čim večjo interaktivnost. V ta 
namen bomo »zaposlili« virtualnega 
asistenta, ki vam bo pomagal s hitri-
mi informacijami napotki. Vse pod-
jetnike in obrtnike želimo opozoriti 
na možnost vpisa svojega podjetja 
in poslovne dejavnosti v občinski Po-
slovni imenik, ki je dostopen na prvi 
strani. Vsekakor pa vas vabimo, da 
nam sporočite (urednistvo@ivancna-
-gorica.si), katere vsebine in informa-
cije so za vas še pomembne in bi jih 
želeli prebirati na občinskih spletnih 
straneh. Potrudili se bomo, da bodo 
našle svoje mesto na spletni strani.   

Franc Fritz Murgelj

Na praznični decembrski seji je potekala tudi razglasitev najlepših novoletnih 
voščilnic, ki so prispele na poziv Sveta župana za spremljanje problematike sta-
rejših občanov. Na omenjeni poziv so se odzvala naša društva, vrtci, šole in drugi 
občani in posredovali več sto ličnih novoletnih voščilnic. Predsednica sveta Mi-
lena Vrenčur je skupaj s podžupanom Tomažem Smoletom in članico komisije za 
ocenjevanje voščilnic Majdo Verbič predstavila rezultate ocenjevanja, avtorjem  
najlepših in najbolj izvirnih voščilnic v posamezni starostni kategoriji pa so pode-
lili simbolične nagrade.  Vse novoletne voščilnice, ki so prispele na ocenjevanje, 
so bile pred prazniki poslane vsem starejšim občanom v naši občini.
Nagrajenci:
1. VRTCI: Nejc Emeršič, 5 let, Vrtec Marjetica Muljava
2. NIŽJI RAZREDI OŠ: Oddelek podaljšanega bivanja 1. razred OŠ Krka (mento-
rica: Neja Zaplotnik)
3. VIŠJI RAZREDI OŠ: 9. b, OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični (mentorica Marija 
Zajc – reciklaža)
4. Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna Gorica: Zehrina Ljubijankić, 1 d
5. Društva in posamezniki: Ustvarjalne delavnice in DU Višnja Gora, ga. Marija 
Pilko.
Komisija se je odločila, da za izdelovanje voščilnic izreče pohvalo še Centru za 
dnevno varstvo Šentvid pri Stični (voščilnica Pujsek) in Blažu Adamljetu, 8. r POŠ 
Stična.

4. redna seja Občinskega sveta bo potekala v sredo, 4. februarja 2015, ob 
17. uri, na njej pa bodo svetniki in svetnice obravnavali: 
Poročilo o delu Policijske postaje Grosuplje v letu 2014; Predlog Odloka o 
občinskem podrobnem prostorskem načrtu Zagradec – Dečja vas; Odlok o 
programu opremljanja stavbnih zemljišč za območje opremljanja «OPPN 
Zagradec –Dečja vas«; uradno prečiščeno besedilo statuta Občine Ivanč-
na Gorica in poslovnika Občinskega sveta Občine Ivančna Gorica; predlog 
Kodeksa ravnanja izvoljenih predstavnikov na lokalni ravni; Letni program 
športa v Občini Ivančna Gorica za leto 2015; Predlog Odloka o ustanovitvi 
javnih vzgojno-izobraževalnih zavodov na področju osnovnega šolstva v 
občini Ivančna Gorica; Poročilo o delu Nadzornega odbora za leto 2014; 
Ureditev statusa nepremičnin - javno dobro občine Ivančna Gorica. 
O poteku seje bomo poročali v naslednji številki Klasja, za ogled video 
posnetka seje pa lahko obiščete občinsko spletno stran www.ivancna-
-gorica.si.
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Pogovor s podžupanom  
Tomažem Smoletom
Kot smo napovedali v zadnji številki Klasja, smo ob začetku novega mandata pripravili po-
govor s podžupanom Občine Ivančna Gorica, Tomažem Smoletom, ki je funkcijo podžu-
pana opravljal že v prejšnjem mandatu. Povprašali smo ga o dosežkih zadnjih štirih let in 
načrtih za prihodnost. 
Za vami je štiriletni mandat na me-
stu podžupana. Kako ga ocenjujete, 
kakšno je bilo sodelovanje z župa-
nom, občinskim svetom in ne naza-
dnje občinsko upravo?
Pretekli mandat je minil hitro in z 
opravljenim sem zadovoljen. Sicer 
pa ocenjevanje prepuščam drugim. 
Priznanje s strani strokovne komisi-
je Zlati kamen je brez dvoma poka-
zatelj, da smo delali prave stvari in 
dosegli opazne rezultate. Tudi preboj 
med najbolj razvite občine po meto-
dologiji, ki jo je z uredbo predpisalo 
Ministrstvo za finance in temelji na 
merljivih kazalcih je potrditev tega 
priznanja. 
Nad sodelovanjem z županom sem 
izjemno pozitivno presenečen. Malo 
sva sodelovala že prej in takrat sem 
ga spoznal kot zelo korektnega in 
delavnega človeka. Ker je tudi zelo 
pripaden našim krajem, sem vedel, 
da je dobra izbira za župana. Svoje 
vodstvene in organizacijske sposob-
nosti pa je že izkazal na prejšnjem, 
zelo zahtevnem delovnem mestu. 
Vseeno pa me je presenetil s svojo 
zavzetostjo in željo po dokazovanju 
in predvsem človeškim pristopom, 
čeprav zna biti tudi trd in čvrst, ko je 
to potrebno. Ogromno sem se tudi 
naučil od njega v političnem smislu, 
še posebej kar se tiče povezovanja in 
vključevanja vseh ljudi in opcij v sku-
pno dobro. Dobro smo delali tudi v 
občinskem svetu in večino odločitev 
sprejeli soglasno. Sodelovali smo z 
vsemi, ki so hoteli prispevati k pro-
jektom v skupno dobro in smo bili 
veseli, da so se z redkimi izjemami, 
vsi svetniki lepo odzivali.
Na tem mestu se tudi lepo zahva-
ljujem zaposlenim v občinski upravi, 
ki so se potrudili in sledili tempu in 
smernicam, ki sva jih nakazala z žu-
panom. Čaka nas še kar nekaj spre-
memb in reorganizacije, da bomo res 
lahko zadovoljni z učinkovitostjo in 

uspešnostjo. Smo pa na dobri poti in 
vemo, kaj hočemo.
 
Minule lokalne volitve so pokaza-
le, da so volivci, ki so šli na volitve, 
zadovoljni z dosedanjim vodenjem 
občine, ponovno ste tudi imenovani 
za podžupana. Kako bi komentirali 
volilne rezultate v naši občini? 
Rezultatov sem vesel, a zame niso 
presenečenje. Takšne cilje smo si 
postavili, vsaj kar se svetniških mest 
SDS tiče, Dušan pa je dosegel re-
zultat, ki ga bo težko ponoviti. Po 
uspešnih evropskih volitvah so dr-
žavnozborske volitve vnesle precej 
zmede v naš prostor. Nova stranka, 
ki se je pojavila, je dosegla kar lep 
rezultat. So pa volivci imeli lažjo na-
logo kot na državnozborskih volitvah, 
saj so izbirali med znanimi ljudmi, za 
katere so vedeli, česa so zmožni in s 
čim so se izkazali do sedaj. Kakšnih 
posebnih presenečenj ni bilo, morda 

sem le malo razočaran nad odloči-
tvami nekaterih, ki so se dali zaslepiti 
blišču cesarjevih novih oblačil in so 
pozabili, za kaj so si prizadevali več 
let. Imenovanje za podžupana sem si 
želel in ga pričakoval. Hvaležen sem 
županu, da mi zaupa še naprej in ver-
jame vame kljub obveznostim, ki jih 
imam v družini in od mene terjajo 
veliko časa in naporov.
 
V prejšnjem mandatu ste koordini-
rali delo na področju turizma, go-
spodarstva in kakovostnega stara-
nja. Na katere dosežke ste najbolj 
ponosni?
Moje delo v prejšnjem mandatu 
se je pravzaprav začelo s pripravo 
Strategije lokalnega razvoja, znotraj 
katere smo določili prioritetna po-
dročja našega dela. Postavili smo si 

štiri ključne cilje, in sicer: I. Ivančna 
Gorica umeščena med 30 gospodar-
sko najmočnejših slovenskih občin, 
II. Izboljšanje kazalcev za merjenje 
socialnega kapitala glede na sloven-
sko povprečje, III. Pridobitev 5 mio 
EUR evropskih razvojnih sredstev, IV. 
Sprejem občinskega prostorskega na-
črta. Te cilje smo tudi dosegli in to je 
poleg volivcev opazila tudi strokovna 
javnost, kar nam je kasneje prineslo 
priznanje. Morda velja izpostaviti 
sprejem Občinskega prostorskega 
načrta saj je zahteval precej napora, 
glede na poprejšnje zaplete in velika 
pričakovanja občanov in tudi pravnih 
oseb. Hkrati pa je osnova za nadaljnji 
razvoj različnih dejavnosti in tudi po-
seljevanja. Med drugim sem bil član 
skupine za pripravo OPN. Veliko smo 
postorili tudi na področju energetike. 
No sedaj se pa že hvalim (smeh).

Pa vendar, je kakšna odločitev iz 
preteklosti, ki bi jo danes spremeni-
li, če bi imeli možnost?
Vedno, ko pogledamo nazaj, se nam 
zdi, da bi kakšno stvar lahko naredili 
drugače, boljše. A jaz osebno se ne 
ukvarjam preveč s preteklostjo. Po-
membno je, da znamo pridobljene 
izkušnje s pridom uporabiti v priho-
dnosti. Gotovo sem s svojimi odlo-
čitvami ali dejanji tudi koga tako ali 
drugače prizadel in za to mi je žal. Ve-
dno pa se trudim delati v dobri veri 
in namerno ne škodujem nikomur. V 

dani situaciji, glede na okoliščine in 
takrat znana dejstva pač potegnemo 
odločitev in potem stojimo za njo. 
Da ne bo vse ostalo na splošni ravni, 
pa konkretno obžalujem, da nisem 
še več pozornosti posvetil mladim in 
delovanju Mladinskega sveta.  

Ostajajo omenjena področja priori-
teta vašega dela tudi v novem man-
datnem obdobju oz. katere konkre-
tne načrte imate?
Pred nami je nov mandat in tudi nova 
finančna perspektiva 2014–2020, ki 
bo preko operativnega programa in 
prednostnih ukrepov določala način 
in tudi vsebino dela v prihodnosti. 
Predvsem to velja za projekte, ki jih 
bomo želeli financirati z evropski-
mi nepovratnimi sredstvi. Sicer pa 
bomo tudi v novem mandatu veliko 
pozornosti namenili skrbi za starej-
še, razvoju turizma in gospodarstva, 
lokalni samooskrbi – tudi z energijo. 
Želimo postati tudi mladim prijazna 
občina. To smo nakazali že s sesta-
vo svetniške liste, ki smo jih močno 
pomladili in posledično je tudi pov-
prečna starost precej nižja (kar za 13 
let). Naše tri svetnice iz vrst SDM so z 
naskokom najmlajše med svetnicami 
in svetniki. Preveč pa ne bi rad govo-
ril o načrtih, saj nam je aktualna vla-
da krepko zmanjšala proračun in bo 
treba ambicije prilagoditi razmeram. 
Poskušali bomo pridobiti nove vire in 
z njimi izvesti projekte.

Župan je v intervjuju po izvolitvi 
optimistično napovedal prihodnost 
občine čez več desetletij. Kako pa vi 
vidite našo občino čez npr. 20 let?

Občina Ivančna Gorica ima lepe mo-
žnosti za nadaljnji razvoj. Gospodar-
stvo se spet krepi, otrok je čedalje 
več, prostorske možnosti so, sodelo-
vati in skupaj stopiti znamo. Močno 
upam, da bomo ostali složni in ne 
bomo izgubljali energije za nepo-
membne stvari in politične igre. 

Sicer pa lega ob avtocestni povezavi 
in železniški progi Ljubljana – Zagreb 
pomeni, da bo občina zanimiva tudi 
za investitorje in bo tudi še najprej 
privlačna za mlade družine. Čez 20 
let bo naša občina ena večjih po šte-
vilu prebivalcev, ki se bo približeva-
lo novemu mejniku 30.000. Naselje 
Ivančna Gorica se bo razvilo v pravo 
občinsko središče in bo verjetno po-
stalo mesto. Vseeno pa bomo, upam, 
ohranili podeželski in kmetijski zna-
čaj in ga oplemenitili s turizmom, ki 
bo v prihodnosti omogočal kar nekaj 
delovnih mest. Verjamem tudi, da se 
nam bodo obrestovala vlaganja v raz-
lične oblike društvenega življenja, od 
športa, kulture, turizma, do huma-
nitarnih društev in ne bomo postali 
spalno naselje, temveč pomembno 
središče med Ljubljano in Novim Me-
stom. To bomo storili prijetno doma-
če (smeh). 

Matej Šteh

Kratke občinske

Kljub zimi gradnja šole v 
Zagradcu napreduje
Gradnja šole in vrtca v Zagradcu je 
bila poleti ovirana zaradi slabega vre-
mena, dokaj mila zima pa izvajalcem 
del omogoča, da dela potekajo dokaj 
nemoteno. Na objektu se namešča 
toplotna izolacija, montirajo strojne 
instalacije in stavbno pohištvo, na 
zunanjem športnem igrišču so opra-
vljena zemeljska dela, prav tako se 
urejajo parkirne površine. Če ne bo 
prišlo do nepredvidenih zapletov, bo 
gradnja zaključena v maju.

Gradnja vodohrana v Valični 
vasi gre h koncu
V Valični vasi gre h koncu gradnja 
vodohrana kapacitete 99 m3 z napa-
jalnim cevovodom v dolžini cca 300 
metrov. Decembra so bila opravljena 
še zadnja obrtniška in zaključna dela. 
Po trasi cevovoda je bila napeljana 
tudi elektrika za samo funkcioniranje 
vodohrana. Z izgradnjo se bodo v pri-
hodnje zmanjšali izpadi vodooskrbe 
in bo omogočena enakomerna do-
bava vode za krajane Valične vasi in 
vse krajane, ki se oskrbujejo z vodo iz 

tega sistema. Izvajalec del, podjetje 
Rekon, je hkrati z gradnjo cevovoda 
poskrbel tudi za ureditev dostopne 
ceste, kar je še dodatna vrednost 
tega projekta. 

Prvi delovni sestanek s pred-
sedniki krajevnih skupnosti
Decembra se je župan Dušan Strnad 
s sodelavci iz občinske uprave sre-
čal na prvem delovnem sestanku s 
predsedniki novih svetov krajevnih 
skupnosti, izvoljenih na jesenskih lo-
kalnih volitvah. Sestanek je bil še zla-
sti pomemben za tiste, ki so prvič na 
mestu predsednika KS in so se na ta 
način seznanili tudi s potekom dela 
in sodelovanja. Glavna tema je bila 
uskladitev načrtov in finančnih zmo-
žnosti pri pripravi proračuna za leto 
2015, predsedniki so se seznanili tudi 
s prehodom poslovanja javne uprave 
na e-račune s 1. januarjem 2015, 
vzdrževanjem krajevnih cest in javne 
razsvetljave, odlokom o ureditvi zim-
ske službe, zakonom o pokopališki in 

pogrebni dejavnosti ter urejanju po-
kopališč v občini. 

Razpis za subvencioniranje 
dela stroškov izgradnje male 
komunalne čistilne naprave
Občina Ivančna Gorica je 14. 1. 2015 
za občane objavila razpis za subven-
cioniranje dela stroškov izgradnje 
male komunalne čistilne naprave 
(MKČN) v letu 2015. Predmet razpi-
sa je subvencioniranje dela stroškov 
izgradnje MKČN na poselitvenih ob-
močjih, izven območij aglomeracij, 
to je na tistih območjih, na katerih ne 
bo zgrajen javni kanalizacijski sistem. 
Višina subvencije za vsako MKČN je 
800,00 EUR za posamezno stano-
vanjsko oziroma večstanovanjsko 
stavbo. Rok za oddajo vloge je odprt 
do porabe sredstev, ki so zagotovlje-
na za izvedbo tega, oziroma najdlje 
do 10. decembra 2015. Seznam na-
selij izven aglomeracij, v katerih so 
uporabniki zavezani izgradnji lastnih 
MKČN in razpis sta objavljena na 

spletni strani občine Ivančna Gori-
ca, na naslovu www.ivancna-gorica.
si in na oglasni deski občine Ivančna 
Gorica, na sedežu občine Sokolska 8, 
1295 Ivančna Gorica. (Informacije: 
781 21 00).

Obvestilo o objavi javnih raz-
pisov za društva in zveze
Občina Ivančna Gorica bo v mese-
cu februarju 2015 objavila javne 
razpise za sofinanciranje športnih 
programov, mladinskih programov, 
programov na področju socialno-hu-
manitarnih dejavnosti in programov 
izvajalcev, ki niso predmet drugih 
javnih razpisov iz proračuna Občine 
Ivančna Gorica v letu 2015. Razpi-
si in razpisna dokumentacija bodo 
objavljeni na spletni strani občine 
Ivančna Gorica, na naslovu www.
ivancna-gorica.si in na oglasni deski 
občine Ivančna Gorica, na sedežu ob-
čine Sokolska 8, 1295 Ivančna Gorica. 
(Informacije: 781 21 00).

Gašper Stopar

»Vseeno pa me je presenetil 
s svojo zavzetostjo in željo 
po dokazovanju in pred-
vsem človeškim pristopom, 
čeprav zna biti tudi trd in 
čvrst, ko je to potrebno.« 
(podžupan o županu)

»Želimo postati tudi mladim 
prijazna občina.«

»Močno upam, da bomo 
ostali složni in ne bomo iz-
gubljali energije za nepo-
membne stvari in politične 
igre.«
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»Zgodbe z razglednic« za vsak dom v občini
V občinski sejni sobi v Ivančni Gorici je v četrtek, 18. decembra 2014, potekala predstavitev knjige »Zgodbe z razglednic« avtorja Marjana Potokarja. 
Številno občinstvo je imelo priložnost spoznati ustvarjalce knjige, od avtorja, urednika, grafičnega oblikovalca do lektorjev. Knjigo je izdala Mestna 
knjižnica Grosuplje kot peto knjigo v Domoznanski zbirki.

Predstavitev je posebej zaznamova-
lo zbrano občinstvo. Občinska sejna 
soba je bila nabito polna, in to ude-
ležencev, ki jih na drugih predstavi-
tvah naše knjižnice redko vidimo. Ali 
so temu botrovala osebna vabila ali 
knjiga, je pravzaprav vseeno. Priso-
tne je najprej pozdravil župan Dušan 
Strnad, vesel tako številnih udele-
žencev, nato pa je stekel program. 
Scenarij zanj sta prispevali Ksenija 
Medved, vodja knjižnice Ivančna Go-
rica, in Roža Kek, direktorica Mestne 
knjižnice Grosuplje.
Prireditev je bila prijetna, domača in 
vsebinsko polna, tako da smo uživali 
vsi. Povezovala jo je direktorica Roža 
Kek, ki je bila moderatorka priredi-
tve, komentatorka in »spraševalka« 
gostov – avtorjev knjige. Z vmesni-
mi vložki sta jo popestrili Majda in 
Milena, članici t. i. bralnega kluba 
»Kranjska č´belica«, ki deluje v okvi-
ru ivanške knjižnice ter mlada Anita, 
sodelavka knjižnice Ivančna Gorica. 
Listale so knjigo, komentirale razgle-
dnice, obujale spomine in »poučeva-

le« mlado Anito o preteklosti, vse to 
v pristnem domačem dialektu.

Kaj je povedal avtor »Zgodb 
z razglednic«?
Marjan Potokar, avtor knjige, je rav-
natelj Osnovne šole Stična. Ljubitelj-
sko se je z zbiranjem razglednic začel 
ukvarjati pred 15 leti. Začel je z ro-
dno Višnjo Goro, nato pa je dodal še 
druge kraje v občini. Pri tem se je se-
znanil tako z drugimi zbiratelji, zanje 
pravi, da je to posebna združba, kot 
tudi z zgodovino razglednic in krajev. 
Razglednice krajev so nastale iz do-
pisnic po letu 1890 kot ena od oblik 
reklam. Kasneje so jih s posebno teh-
niko tudi barvali – kolorirali. Zbirati 
so jih začeli na začetku 20. stoletja 
in tako ohranjali zgodovino ter etno-
logijo. Starost razglednic je razvidna 
iz poštnih žigov in znamk, so v nem-
škem in slovenskem jeziku, širile pa 
so se po vsej Avstro-Ogrski, tudi po 
bojiščih. Posebej zanimivi so zapi-
si krajevnih imen, saj so se s časom 
spreminjali.
Največ razglednic je našel v večjih 

krajih, kot so Stična, Višnja Gora in 
Šentvid, kar je razumljivo, zato jih je 
moral v knjigi »uravnotežiti«, da so 
primerno zastopani vsi kraji. Delo s 
knjigo je bilo dolgotrajno in zahtev-
no, saj je moral iskati različne vire, da 
je lahko razglednicam dodal tudi zgo-
dovino, etnologijo, kulturo in še kaj.
Knjigo je uredil dr. Mihael Glavan, si-
cer tudi urednik Domoznanske zbir-
ke. Na predstavitvi je posebej pouda-
ril pomen »Zgodb z razglednic«. Gre 
za knjigo, kakršne druge občine v Slo-
veniji (še) nimajo, zato je pomembna 
tudi za širši slovenski prostor. S svoji-
mi opisi krajev, dogodkov, pomemb-
nih ljudi je osnova tako za zgodovi-
narje kot za etnologe in politike, ki bi 
jo lahko nadgradili.

Kaj nam govorijo »Zgodbe z 
razglednic«?
Knjiga »Zgodbe z razglednic« s pod-
naslovom »Občina Ivančna Gorica« 
ima 245 strani velikega formata. Ti-
skana je na kvalitetnem papirju, zato 
ima kar zajeten obseg. Uvod sta na-
pisala urednik dr. Mihael Glavan in 
avtor Marjan Potokar. V njej so po 
abecednem vrstnem redu »poslika-
ni« kraji: Ambrus, Dob pri Šentvidu, 
Ivančna Gorica, Krka, Metnaj, Mulja-
va, Stična, Šentvid, Temenica, Višnja 
Gora in Zagradec. 
Vsak kraj uvede velika fotografija, ki 
kaže njegov sodobni videz leta 2014. 
Sledijo razglednice, vsaka na svoji 
strani in opis, kaj je na njih videti. Do-
dani so podatki o datumu pošiljanja, 
izdajatelju, fotografu in tiskarski teh-
niki, če so seveda znani. Na levi strani 
knjige spremlja razglednice opis kra-
ja, njegove krajevne in zgodovinske 
znamenitosti, pomembne osebnosti 
in institucije (zadruge, banke, društva 

– posebno gasilska), citati iz takratnih 
časopisov in drugi podatki. Kje vse jih 
je avtor našel, je navedeno na koncu 
poglavja. Iz obsežnega seznama virov 
in literature je razvidno, kaj in koga 
vse je moral poiskati in preštudirati, 
da je knjiga nastala. Večjim krajem 
je dodanih še nekaj razglednic »kar 
tako«, brez posebnega opisa, ker so 
pač bile na razpolago.
Doda(t)no vrednost knjigi daje na-
slovnica, na kateri je slika našega 
sokrajana Franceta Slane. Likovno 
oblikovanje je delo še enega naše-
ga sokrajana Roberta Kuharja, ki je 
likovnosti skušal dodati vrednost in 
všečnost za bralce. Lektorsko delo 
sta opravila zakonca Marija in Drago 
Samec.

Knjiga je izšla v 400 izvodih, več kot 
desetina teh je bilo prodanih že na 
sami predstavitvi. Kupite jo lahko 
v ivanški knjižnici za skromnih 20 
evrov. Knjiga je primerno in izvirno 
darilo tako za protokolarne - uradne 
kot za osebne namene, saj je resnič-
no nekaj posebnega.
Prav bi bilo, da najde svoje mesto v 
vsakem domu v naši občini. Starejši 
jo potrebujemo za to, da bomo na-
njo oprli svoje spomine. Mladim kaže 
zgodovino njihovih staršev in to, da 
se svet ni začel z njimi … Sokrajanom, 
ki so se v občino priselili pred krat-
kim, pa bo knjiga pokazala, kje so se-
daj doma.

Joža Železnikar

Pristava pri Stični, poslana okoli 1930 (last Marjan Potokar)

Višnja Gora, poslana okoli 1908 (last Marjan Potokar)

Zagradec, poslana 1923 (last Marjan Potokar)
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Miha Genorio: »Ne želimo ustvarjati nekaj, za kar sploh ni povpraševanja.«
Turizem v Sloveniji bo temeljil na trajnostnem razvoju in bo kot zelo uspešen gospodarski sektor narodnega gospodarstva ključno prispeval k družbe-
ni blaginji in ugledu naše države v svetu, je zapisano v Nacionalni strategiji razvoja slovenskega turizma 2012−2016. Občina Ivančna Gorica uresničuje 
zapisano prek delovanja zavoda Prijetno domače. Cilj je postati poznana in zaželena destinacija zelenega, aktivnega, trajnostnega in doživljajskega 
turizma na temeljih bogate kulturne dediščine in naravnih danostih. O delovanju in ciljih zavoda smo se pogovarjali s pred kratkim potrjenim direk-
torjem zavoda Mihom Genoriom.

Po desetih mesecih delovanja zavo-
da opažamo rezultate tako občani 
kot tudi ponudniki. Katere bi izpo-
stavili tudi sami?  
V teh nekaj mesecih smo našo turi-
stično podobo Prijetno domače zelo 
dobro predstavili navzven. Tudi naši 
ponudniki jo vse bolj integrirajo v 
svojo grafično podobo skozi upora-
bo na promocijskih materialih in iz-
delkih samih. Naša glavna prioriteta 
je še vedno povezovanje akterjev 
na področju turizma, pospeševanje 
komunikacije med njimi, izmenja-
ve izkušenj in organizacija skupnih 
nastopov in predstavitev na lokalni 
in nacionalni ravni. Povezujemo se 
tudi z različnimi organizacijami in so-
sednjimi občinami, s katerimi sode-

lujemo na različnih projektih kot so 
Srce Slovenije in Turizem Ljubljana. 
Moč teh organizacij je ravno njihova 
povezovalna vloga na nacionalnem 
in nadnacionalnih nivojih in prek 
takšnih organizacij želimo vstopiti v 
različne turistične integracije. 

Verjetno je najtežja naloga postavi-
tev trdnih temeljev za našo lokalno 
turistično ponudbo in prepoznavno-
sti navzven?
Trenutno identificiramo vse možne 
turistične produkte, ki so jih naši po-
nudniki sposobni ponuditi. Zasledi-
mo pa tudi pri nas oba tipična pola 
ponudnikov. Na eni strani so tisti, ki 
zagovarjajo tradicionalno, konzer-
vativno držo, ki se odraža tudi skozi 
njihovo ponudbo. Po drugi strani pa 
imamo pri nas tudi nekaj visoko moti-
viranih in inventivnih posameznikov, 
ki so v fazi oblikovanja zelo zanimivih 
turističnih produktov tako po vsebini 
kot tudi po oblikah trženja. Slednji 
bodo čez nekaj let predstavljali raz-
likovalne elemente naše turistične 
ponudbe, na katerih bomo gradili 
prepoznavnost našega turizma.

Zanima nas, kako se naš turizem na 
podeželju uvršča v pester zemljevid 
turistične ponudbe v širšem smislu?
Turizem na deželi je nasprotje zgo-
ščenemu, množičnemu turizmu v 
razvitih turističnih krajih. V tem pri-

meru je dopolnilna, ne pa glavna in 
osnovna dejavnost. Poudarek je na 
usmerjeni ponudbi, individualno-
sti, razpršenosti ponudbe po širšem 
območju z veliko zelenih površin, z 
ekološko ohranjenim podeželjem ter 
kulturno raznovrstnostjo. Hitro nam 
je lahko jasno, da razpolagamo s kva-
liteto, ki je v večini »razvitih« dežel 
ne poznajo več. Danes podeželje tudi 
izgublja tradicionalno vlogo območja 
za pridelavo hrane, ki jo je imelo ne-
koč in v funkcijskem smislu postaja 
vedno bolj tudi prostor za bivanje in 
rekreacijo.

Na kaj vse lahko vpliva načrtovan in 
voden razvoj turizma na podeželju 
kakršno je naše?
Dobro načrtovan in voden turistični 
razvoj določenega podeželskega ob-
močja lahko vpliva neposredno na 
ekonomsko raven, kot je ohranitev 
obstoječih služb, ustvarjanje doda-
tnih dohodkov in tudi ustvarjanje no-
vih delovnih mest, kot tudi posredno 
na socialno raven, npr. ustvarjanje 
lokalnih vezi in spodbujanje kmeč-
kega prebivalstva za individualne 
iniciative v turizmu. V Sloveniji in po 
drugih delih sveta potekajo procesi 
spreminjanja demografske strukture 
prebivalstva, poselitvenih vzorcev, 
načina dela in preživljanja prostega 
časa. Nekdanji turizem kot zaključe-
na in določljiva, postaja precej bolj 

diferencirana, raznovrstna in zato 
tudi kompleksna dejavnost.

Katere perspektive in potenciale 
moramo nujno izkoristiti? Kateri 
zunanji faktorji nam pri tem zago-
tavljajo uspešnost te lokalne gospo-
darske panoge?
Perspektivo razvoja turizma na po-
deželju lahko povežemo z vse večjo 
ekološko osveščenostjo in težnjo po 
doživljanju neokrnjene narave. Poleg 
tega se spreminjajo načini izrabe do-
pusta - ljudje več potujejo, menjava-
jo kraj dopusta, oddih želijo preživeti 
aktivno. Vsi novodobni turisti tudi 
iščejo pristen, oseben stik z gostite-
lji. Obiskovalec na deželi se ne počuti 
kot turist, temveč kot gost, katerega 
posamezne zahteve so lažje rešljive. 
Dežela je za mnoge neodkrita mo-
žnost, posebnost, kamor ni prodrla 
turistična industrija in spremljajoči 
objekti. Izkoristiti moramo tudi željo 
mestnih ljudi po spremembi bivalne-
ga okolja v prostem času.

Katere koristi in gospodarske učinke 
ima lahko lokalna skupnost od turiz-
ma?
Turizem ustvarja lokalna delovna 
mesta in dohodek. Turistična zapo-
slitev ni zagotovljena samo direktno 
v turističnih podjetjih, ampak tudi v 
nabavnih sektorjih kot so agrikultura, 
ribištvo in domača obrt. V ekonom-

sko pasivnih področjih lahko turi-
zem zmanjša migracijo mladih ljudi, 
ki iščejo zaposlitev drugje. Turistični 
razvoj lahko stimulira ustanavljanje 
lokalnih turističnih podjetij. S tem 
se ponudijo priložnosti za lokalno 
investiranje, zaposlitev, dohodek. V 
splošnem pa pripomore k razvijanju 
občutka za podjetništvo, ki prej na 
območju ni bilo prisotno. Turizem 
zahteva primerno razvito infrastruk-
turo. Lokalne skupnosti na tak način 
izboljšajo infrastrukturo, ki je upo-
rabna tudi za njih.

Še zadnje vprašanje. Na kakšen na-
čin bo zavod zagotovil podporo per-
spektivnim turističnim projektom v 
občini in zagotovil, da bodo sredstva 
porabljena za projekte s pozitivnim 
učinkom za lokalno skupnost?
V jeseni smo imeli prvo sejo 14-član-
skega strokovnega sveta. Člani priha-
jajo iz različnih strokovnih sfer, pove-
zanih s turizmom in kulturo. Njihova 
naloga je kritična presoja in identifi-
ciranje potreb trga. Namreč, mi sami 
lahko zelo suvereno izoblikujemo 
svojo turistično ponudbo in turistič-
ne produkte, ki so lahko zelo všečni 
in privlačni. Ni pa nujno, da bomo z 
njimi odgovorili potrebam trga. Ne 
želimo ustvarjati nekaj, za kar sploh 
ni povpraševanja.  

Franc Fritz Murgelj
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Minilo je leto dni od vzpostavitve  
Dnevnega centra za starejše v Šentvidu 
V začetku januarja je minilo leto dni od kar je v prostorih Centra za zdravljenje bolezni otrok Šentvid pri Stični, v organizaciji Sveta za starosti prijazno 
občino in v sodelovanju z društvi upokojencev zaživel Dnevni center za starejše, s katerim je omogočeno starejšim občanom kakovostno preživljanje 
časa in druženja. 
Po besedah podžupana Tomaža Smo-
leta je bilo potrebno v enoletnem 
obdobju vložiti precej truda v obli-
kovanje primernega programa z za-
nimivimi dnevnimi vsebinami, še več 
truda pa je bilo potrebno za komuni-
kacijo s starejšimi, ki so osamljeni in 
morajo premagati razne pomisleke, 
da se odločijo za obisk dnevnega cen-
tra. Trenutno dnevni center obiskuje 
šest oskrbovancev, in sicer gospe 
Ani, Albina, Danica, Marija, Štefka in 
gospod Jože. Prav slednja sta priso-
tna že od samega začetka, drugi pa 
so se jima pridružili čez leto. 
Ob tej priložnosti smo jih povprašali, 
kako se počutijo v centru in izvedeli 
marsikatero zanimivost, o čemer se 

lahko prepričate tudi sami: 
Jože: »Težko sem že čakal, da se dnev-
ni center odpre in ga obiskujem že od 
samega začetka in vseskozi sem zelo 
zadovoljen. Hrana je dobra, družba 
pa tudi. Zame bi bilo zelo težko, če 
tega dnevnega centra ne bi bilo«.
Ani: »Vesela sem, da so me prepriča-
li, da sem se vključila v dnevni cen-
ter. Sedaj lahko upravičeno rečem, 
da sem tukaj kot v nebesih. Tudi, če 
kje obstajajo kakšna druga nebesa, 
ne zagotovo ne bi bilo tako lepo, kot 
je tu«. 
Marija: »Tukaj mi je lepo, sedim, 
berem, toplo mi je in tudi hrana je 
dobra. Lahko se odpočijem, čas gre 
svojo pot, vsega pa sem se tudi že 

privadila«. 
Štefka: »V dnevni center sem prišla 
en teden po odprtju. Po bolezni sem 
tu zelo napredovala, tako v govoru 
kot branju in pisanju. Rada telovadim 
in se pogovarjam z drugimi«. 
Danica: »Kljub temu, da sem bila zelo 
dolgo v bolnici, mi je bilo težko priti v 
dnevni center. Sedaj sem pa zelo ve-
sela, da sem tukaj, saj je lepo poskr-
bljeno za vse. V dom starejših obča-
nov ne bi šla nikoli, saj je to najboljša 
od rešitev. Hudo nam bi bilo, če bi iz-
gubili našo prijazno koordinatorko«. 
Kot je razvidno iz njihovih mnenj je 
dnevni center v enoletnem obdobju 
dobro zaživel in ponuja našim starej-
šim občanom številne možnosti za 
lajšanje tegob, s katerimi se srečuje-
jo v njihovem življenjskem obdobju, 
predvsem pa tudi njihovim svojcem, 
ki lahko mirno opravljajo svoje delo. 
V času božično-novoletnih praznikov 

sta oskrbovance obiskala tudi župan 
Dušan Strnad in podžupan Tomaž 
Smole, ki sta jim v družbi direktorice 
Centra za zdravljenje bolezni otrok 

Magdalene Urbančič izročila pri-
ložnostna darila ter zaželela veliko 
zdravja in vse dobro v letu 2015. 

Gašper Stopar

Staranje in sožitje v Občini Ivančna Gorica – V. del

Hoja pelje do zdravega staranja
Iz raziskave Zdravo staranje in kako-
vostno odraslih prebivalcev Občine 
Ivančna Gorica smo si v prejšnji šte-
vilki ogledali podatke o tem, s čim 
krepijo odrasli občani svoje zdravje. 
Danes bomo pogledali pomembne 
podatke o tem, koliko hodijo in kaj 
pomeni redna hoja pri skrbi za giblji-
vost in zdravje v starosti.

Hoja je glavna pot do zdravja
Hoja je osnovna oblika gibljivosti in 
navada redne hoje je pomembna 
oblika krepitve zdravja. Marsikomu 
odgovarja tudi kolesarjenje. Dokler 
je človek gibljiv, je bolj samostojen 
in se lažje povezuje z drugimi, zato si 
stari ljudje malokaj bolj želijo, kakor 
to, da jim ne bi odpovedale noge.
Slovenska nacionalna raziskava, ki je 
naši sorodna, je ugotavljala gibljivost 
ljudi, ki so stari 50 let in več. Odkri-
la je dva izrazita varovalna dejavnika 
za ohranjanje gibljivosti v starosti. 
Prvi je navada, da gre človek peš po 
opravkih v okolici do 1 km, drugi pa 
so redni pohodi na daljše razdalje. 
Ljudje, ki imajo eno od teh navad ali 
obe, imajo bistveno višje uspehe tudi 
pri vseh drugih navadah zavestne 
skrbi za krepitev lastnega zdravja. 
Med tistimi, ki se po opravkih v oko-
lici do 1 km običajno peljejo z avtom, 
pa je bistveno več takih, ki z ničemer 
zavestno ne skrbijo za svoje zdravje. 
Ta nedavna slovenska raziskava je 
potrdila tudi druge rezultate sorodne 
raziskav po svetu: da tisti, ki redno 
hodijo, manj pozabljajo, so manj te-
snobni, manj nemirni, manj otožni, 
se ne počutijo osamljene in doživlja-
jo svoje življenje bolj smiselno.
Vsa ta spoznanja so zelo pomemb-
na za oblikovanje programov staro-
sti prijazne občine, zato je bilo tudi 
v raziskavi med odraslimi prebivalci 
Občine Ivančna Gorica vrsta vprašanj 
o hoji.

Polovica občanov rada hodi
Vprašanje »Na kakšen način najpo-
gosteje premostite razdaljo okrog 1 
kilometra, ko morate po opravkih?«, 

je pokazalo dve skoraj enaki polovici. 
Peš hodi 44 % odraslih prebivalcev 
občine Ivančna Gorica in 4 % se jih 
pelje s kolesom, kar ima za krepitev 
zdravja podobno vrednost, medtem 
ko se jih 40 % pelje z avtom in 7 % jih 
pelje kdo drugi.
Za to, da se jih polovica vozi, lahko 
navedemo nekaj razlag. Srednja ge-
neracija je večinoma pod takim ča-
sovnim pritiskom, da so jim preveč 
dragocene tudi tiste minute, ki bi jih 
porabili za hojo po opravkih v bližnji 
okolici.
Ko pogledamo še raziskovalna po-
datka, da ima šoferski izpit 83 % 
polnoletnih občanov Ivančne Gorice 
in da od teh dnevno vozi avto 68 %, 
vidimo, da ima tudi več kot polovica 
šoferjev zdravo navado hoditi peš po 
opravkih v bližnji okolici. Med tistimi, 
ki se peljejo z avtom, zlasti tistimi, ki 
jih pelje po opravkih kdo drugi, pa je 
veliko starejših, ki pretežko hodijo 
ali sploh ne morejo. Vožnja z avtom 
v današnjih življenjskih razmerah je 
osnovna oblika gibljivosti; čim star 
človek ne more več voziti avta, izgubi 
velik del stikov z ljudmi.
Z druge strani pa je navada, da člo-
vek sede za volan tudi, ko bi lahko šel 
peš, s kolesom ali javnim prevozom, 
velika ovira za vzdrževanje in krepitev 
zdravja, obenem pa zelo neekološka 
in potratna. »Stara navada je železna 
srajca«, pravi slovenski pregovor. To 
železno srajco bi bilo dobro sleči; npr. 
vedno pomisliti, ali je po opravkih v 
bližnji okolici pametneje isti peš, se 
peljati s kolesom ali avtom. Izkušnja 
kaže, da se ljudje pravočasno lotimo 
odvajanja od slabih navad in se nava-
diti na dobre navade, če v kraju delu-
jejo skupine znancev, ki si za to pri-
zadevajo. Pri širjenju zdravega načina 
življenja v starosti prijaznih občinah 
je eden pomembnih dejavnikov uva-
janje in podpiranje krajevnih skupin 
za pohodništvo, telovadbo in drugo 
gibanje. Pri nas veliko tega že dobro 
deluje. Program starosti prijazne Ob-

čine Ivančna Gorica lahko s podporo 
vsemu temu in z uvajanjem novih 
skupin za zdravo staranje veliko pri-
pomore, da bodo starejši ljudje v pri-
hodnje čim dlje gibljivi in samostojno 
skrbeli zase.

Tri četrtine občanov brez 
težav prehodi daljše razdalje
Poglejmo odgovore na vpraša-
nje: »Kakšna je vaša sposobnost za 
hojo?« Tri četrtine (73 %) odraslih 
prebivalcev občine brez težav preho-
di daljše razdalje po več kilometrov.
Ti so v zadnjem tednu hodili po več 
kilometrov skupaj povprečno 2,8 
krat, v zadnjem letu pa povprečno 
kar 3,4 krat na teden, in sicer vsako-
krat povprečno po 1,7 ure. To je izre-
dno spodbuden podatek, ki pove, da 
naši občani res veliko hodijo.
Vsak sedmi odrasli človek (13 %) pa 
lahko hodi samo na krajše razdalje 
do približno 1 km, vsak deseti (10 %) 
samo po neposredni okolici svojega 
bivališča ter vsak stoti samo po sta-
novanju. Skoraj četrtina občanov ima 
torej blažje ali hujše težave s hojo. 
Ob dejstvu, da raziskana populacija 
reprezentativno predstavlja vse pol-
noletne prebivalce občine in da je 
bilo le-teh v času raziskave 12.516, ti 
podatki pomenijo, da je to 4000 ljudi.

Trije zaključki za starosti pri-
jazen razvoj občine Ivančna 
Gorica
Gornji podatki o hoji in ostali giblji-
vosti povedo tri stvari za usmerja-
nje razvoja Starosti prijazna Občina 
Ivančna Gorica.
Prvo: velika večina prebivalcev ob-
čine se giblje sorazmerno zdravo 
in ima dobro telesno kondicijo. Da 
bodo svojo zdravo navado hoje in 
drugega gibanja ohranjali in krepili, 
je potrebno nadaljevati ozaveščanje 
in spodbujati gibalne programe. Če 
se bomo temu dvojemu v razvojnih 
prizadevanjih občine vztrajno posve-
čali skozi veliko let, se nam bo zmanj-
ševal delež ljudi, ki se težko gibljejo.

Drugo spoznanje govori o tistih, ki 
se težko gibljejo. Raziskovalni odgo-
vori kažejo, da jih okrog 1400 lahko 
hodi samo po svojem stanovanju in 
neposredni okolici, četrtina od teh s 
pomočjo palice, bergel, hoduljice, z 
oprijemanjem ali drugim pripomoč-
kom. Ta podatek odločno usmerja 
posameznike in javno urbanistično 
politiko v tako gradnjo stanovanj, 
javnih stavb, pločnikov in drugih poti, 
ki je »brez ovir«. To namreč odločil-
no pomaga pri gibljivosti vsem tem, 
prav tako pa tudi staršem z majhnimi 
otroki v vozičku. Končno pa vsakdo 

lažje in varneje hodi po stanovanju in 
v okolju, kjer je čim manj ovir.
Tretje spoznanje pa je vzgojni moto 
za vse generacije od malčkov do 
starčkov: hoja je osnovna oblika kre-
pitve zdravja in vadbe za ohranjanje 
gibljivosti na stara leta – navadimo se 
hoditi peš po opravkih v bližnji okoli-
ci, vsaj enkrat tedensko pa na daljši 
pohod.

Dr. Jože Ramovš,
Inštitut Antona Trstenjaka za geron-

tologijo in medgeneracijsko sožitje

Starajmo se doma – Tečaj za družinske  
oskrbovalce v Ivančni Gorici
Slovenske in tuje raziskave kažejo veliko pripravljenost svojcev, da bi svoje stare 
družinske člane oskrbovali doma. Najmočnejši razlogi za to sta čustvena pove-
zanost in doživljanje odgovornosti za bolne in onemogle družinske člane, za-
dnje čase tudi ekonomski razlogi. Svojce, ki brezplačno skrbijo za svoje ostarele 
družinske člane, imenujemo družinske oskrbovalce; mednje štejemo tudi sose-
de, prijatelje, prostovoljce in druge neformalne ter brezplačne oskrbovalce na 
domu. Svojci so večinoma tudi sami v zelo težavnem položaju. Njihovo naporno 
delo jim zelo olajša strokovna in medsebojna opora ter potrebne veščine o oskr-
bi, negi in o tem, kako ohraniti lastno zdravje.
Občina Ivančna Gorica je ob sodelovanju Inštituta Antona Trstenjaka za geron-
tologijo in medgeneracijsko sožitje pred kratkim izvedla Tečaj za družinske oskr-
bovalce v Višnji Gori. Ena izmed dvajsetih udeleženk, ki so se redno udeleževale 
tečaja, je na zadnjem, desetem srečanju v anketo napisala: »Delavnice so bile 
super, ker smo si udeleženci izmenjevali izkušnje in znanje. Predvsem pa sem se 
naučila, kako pomembno je sodelovanje pri negi med družinskimi člani. Super 
so bila srečanja o fizioterapevtski oskrbi, hospicu in predvsem o demenci. Zame 
je bil ta tečaj velika šola za razumevanje in oskrbo starejših.«
Tečaj poteka tako, da skupina z okoli 20 do 25 udeleženci obdela na desetih 
tedenskih učnih srečanjih, ki trajajo po dve in pol, najbolj potrebne vsebine 
oskrbe: nega onemoglega, demenca, razumevanje starosti in onemoglosti, ko-
municiranje s svojcem – zlasti, ko je težaven, skrb zase, da oskrbovalec sam ne 
omaga, morebitni odhod svojca v dom za stare ljudi, umiranje in žalovanje. Šte-
vilni dosedanji udeleženci tečajev so poudarjali, koliko jim pomagajo pridobljena 
znanja in praktične veščine, prav tako pa njihova medsebojna izmenjava izkušenj 
in opora pri napornem delu. Tečajniki prejmejo tudi posebej za ta tečaj pripra-
vljen priročnik Družinska oskrba starejšega svojca in praktično knjigo o domači 
negi ter še nekaj drugega gradiva.
Vabimo svojce, ki doma skrbite za svoje starejše in se v lanskem letu niste 
prijavili na ta tečaj, da to storite do 18. 2. 2015. Prijave bo zbirala gospa Moj-
ca Globokar Anžlovar na telefonu: 01 7812-104 ali el. pošti: mojca.globokar.
anzlovar@ivancna-gorica.si. Število mest je omejeno. Tečaj se bo začel konec 
februarja. Prijavljene občane bomo obvestili o začetku tečaja.

Dr. Jože Ramovš, 
Inštitut Antona Trstenjaka

Svojci, ki bi želeli pridobiti več informacij o programu Dnevnega centra 
za starejše in načinu vključitve se lahko obrnete na koordinatorko, go-
spo Ireno( 040 461 592).
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Leto 2014 je bilo leto nekaterih večjih sprememb na področju ravnanja z od-
padki, o čemer smo vas tudi redno obveščali. Spremembe so povezane pred-
vsem s sprejetjem odloka o ravnanju s komunalnimi odpadki. V aprilu 2014 
so začele veljati tudi nove cene, zato se je veliko uporabnikov odločilo za pri-
lagoditev velikosti zabojnikov in so zamenjali zabojnik za mešane komunalne 
odpadke in zabojnik za biološko razgradljive odpadke. Konec leta 2014 pred-
vsem pa v prvi polovici leta 2015 bo potekalo označevanje vseh zabojnikov 
za mešane komunalne odpadke in biološko razgradljive odpadke na terenu. 
O vseh potrebnih informacijah v zvezi s tem bodo stranke pravočasno obve-
ščene.
V nadaljevanju podajamo kratko poročilo o količinah zbranih odpadkov v gra-
fih. Prikazane so skupne količine za Občine Dobrepolje, Grosuplje in Ivančna 
Gorica od 2005 do 2014.
Količine zbranih odpadkov: 

Skupne zbrane količine komunalnih odpadkov še naprej upadajo, letos pa se 
je prvič zgodilo, da se je v primerjavi s prejšnjim letom zmanjšala tudi količina 
zbranih ločenih frakcij, kar je predvsem posledica manjše količine zbranih bi-
ološko razgradljivih odpadkov in odpadnega papirja. 

Od sredine leta 2012 je delež ločeno zbranih komunalnih odpadkov večji kot 
pa delež odloženih odpadkov. Trudimo se, da bi bil delež ločeno zbranih od-
padkov čim večji. 

Okolje

Zbiranje odpadkov v letu 2014
Zakorakali smo v leto 2015. To obdobje je tudi čas za pregled razultatov v preteklem letu. V nadaljevanju vam podajamo kratko poročilo o zbiranju 
odpadkov v preteklem letu, zbranih količinah in večjih spremembah. Posebej bomo poudarili še ravnanje z biološko razgradljivimi odpadki. 

Javno komunalno podjetje Grosuplje ima novo vodstvo 
Na decembrski skupščini Javnega komunalnega podjetja Grosuplje je bil za predsednika skupščine za 
poslovno leto 2015 imenovan dr. Peter Verlič, župan občine Grosuplje. S 1. 1. 2015 pa je vodenje Javnega 
komunalnega podjetja Grosuplje prevzel novi direktor Stanislav Stopar, ki bo na čelu družbe v nasle-
dnjem štiriletnem obdobju.
Nedavne redne skupščine Javnega 
komunalnega podjetja Grosuplje se 
je udeležil tudi župan Dušan Strnad 
kot predstavnik ene izmed treh občin 
ustanoviteljic JKP Grosuplje. Na seji 
je skupščina potrdila v skladu s sis-
temom rotacije za predsednika skup-
ščine v poslovnem letu 2015 grosu-
peljskega župana dr. Petra Verliča. 
Po tem sistemu ga bo pri vodenju 
skupščine v letu 2016 nasledil župan 
Strnad. Skupščina je potrdila tudi 
nove člane nadzornega sveta za nov 
štiriletni mandat. Novoimenovani 
nadzorni svet Javnega komunalnega 
podjetja Grosuplje je za predsednika 
nadzornega sveta imenoval Dušana 
Hočevarja, za njegovega namestnika 

pa Jožeta Ulčarja. Člana nadzornega 
sveta sta še Alenka Zabukovec in Bo-
jan Gorišek.
Novoimenovani nadzorni svet je po 
zaključku javnega natečaja za nove-
ga direktorja Javnega komunalnega 
podjetja Grosuplje, za štiriletni man-
dat 2015-2018 imenoval Stanislava 
Stoparja, u.d.i.s. Funkcijo direktorja 
je Stopar, ki je bil nazadnje zaposlen 

na Občini Grosuplje kot vodja Urada 
za komunalno-gospodarsko infra-
strukturo, nastopil s 1. januarjem 
2015. 
V eni izmed prihodnjih številk Klasja 
načrtujemo tudi intervju z novim di-
rektorjem grosupeljske komunale.

Gašper Stopar
Foto: Občina Grosuplje

Iz zgornjih dveh grafov je razvidno, da se vsa leta povečujejo količine zbranih 
ločenih odpadkov. Leta 2014 je bilo manj zbranih biološko razgradljivih od-
padkov ter odpadnega papirja. Še vedno se pojavljajo kraje odpadnega pa-
pirja z ekoloških otokov. Zaradi uvedbe plačljivega odvoza biološko razgradljih 
odpadkov se je nekoliko zmanjšalo število uporabnikov te storitve, mnogi 
uporabniki so zabojnike zamenjali z manjšim, posledično se je zmanjšala koli-
čina zbranih biološko razgradljivih odpadkov. 

Tudi v letu 2015 bomo občanom omogočali čim lažjo oddajo odpadkov po 
vrstah z namenom, da čim več odpadkov zberemo ločeno. Izvedli bomo dve 
akciji zbiranja nevarnih odpadkov (pomladansko in jesensko), akcijo zbiranja 
odpadne električne in elektronske opreme, v sodelovanju s šolami akcije zbi-
ranja papirja, odvažali bomo kosovne odpadke ... Več o urnikih in načinih od-
daje odpadkov si lahko preberete na naši spletni strani: http://odpadki.jkpg.
si/, objavljeni so bili tudi že v decembrski številki lokalnih časopisov. 

Ravnanje z biološko razgra-
dljivimi odpadki
Biološko razgradljive kuhinjske od-
padke in odpadke iz vrtov in parkov 
je potrebno zaradi njihovega nega-
tivnega vpliva na okolje, ki jih pov-
zročajo na odlagališčih za komunalne 
odpadke, zbirati in oddajati ločeno 
od drugih vrst odpadkov. Priporo-
čamo, da gospodinjstva, ki imajo to 
možnost, te odpadke kompostirajo v 
hišnem kompostniku. Če povzročitelj 
teh odpadkov ne kompostira sam, jih 
je dolžan prepuščati JKP Grosuplje 
v posebnem  zelenem zabojniku z 
zelenim pokrovom. Zbiranje in pre-
važanje biorazgradljivih odpadkov 
s smetarskimi vozili in njihova na-
daljnja obdelava je storitev, ki so jo 
povzročitelji dolžni plačati, hišnega 
kompostiranja pa JKP Grosuplje ne 
sme zaračunavati.
Uporabniki se lahko odločijo za odvoz 
biološko razgradljivih odpadkov in za 
velikost zabojnika, ki ga izberejo gle-
de na svoje potrebe in način ravna-
nja z biološko razgradljivimi odpadki. 
Na voljo so 120 in 240 l zabojniki, od 
velikost zabojnika pa je odvisna tudi 
cena storitve. Vse potrebno (naroči-
lo storitev, zabojnik) uredijo v stavbi 
JKP Grosuplje (Cesta na Krko 7, Gro-
suplje). 
Hišne kompostnike lahko povzročite-
lji naredijo sami, jih kupijo v proda-
jalnah, lahko jih naročijo tudi na JKP 
Grosuplje:

 

Velikost kompostnika 
 500 l 750 l 1000 l
Cena 42,50 € 48,12 € 60,74 €

Informacije o ravnanju z biološko raz-
gradljivimi odpadki in hišnem kom-
postiranju si lahko preberete tudi na 
naši spletni strani: http://odpadki.
jkpg.si/kako-locevati-odpadke/biolo-
sko-razgradljivi-odapdki. 
Delavci JKP Grosuplje bodo pri pra-
znjenju posod izvajali nadzor nad 
ravnanjem z biološko razgradljivimi 
odpadki, uporabnike opozarjali na 
nepravilnosti in v primeru ponavlja-
nja kršitev o tem obvestili tudi med-
občinski inšpektorat. 

JKP Grosuplje
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Socialni demokrati smo na 10. 
kongresu, 10. 01. 2015, v Celju, 
izvolili novo vodstvo stranke. 
Tovarišu Dejanu Židanu je zaupan 
mandat za vodenje stranke. Za pod-
predsednico stranke je ponovno 
izvoljena tovarišica Tanja Fajon, za 
podpredsednika pa tovariš Janko 
Veber. Glavni tajnik stranke je postal 
tovariš Dejan Levanič. Izvolili smo še 
novi nadzorni odbor stranke in novo 
predsedstvo. 
Stranka SD si bo z novim vodstvom 
in v tesnem sodelovanju s celotnim 
članstvom prizadevala, da Slovenija 
dobi pogum za nov zagon idej in ure-
sničevanje skupnih ciljev za dobro 
in blaginjo vseh državljanov. Social-
ni demokrati si bomo močno priza-
devali, da nas novi izzivi, ki so pred 
nami, kot skupnost državljank in dr-
žavljanov na poti do skupnih ciljev 
Slovenije še bolj povežejo. Iskreno 
verjamem, da upravičujemo zaupa-
nje volivcev Občine Ivančna Gorica in 
uresničevanje idej za boljšo skupno 
prihodnost. 

Ohranitev javnega zdravstvenega in 
šolskega sistema, popolna enakost 
spolov, enake možnosti za vse, za-
poslovanje, antipopulizem, udeležba 
delavcev pri dobičku podjetij, od-
ločno nasprotovanje razprodaji ter 
učinkovitejše upravljanje državnega 
premoženja so osnovni aksiomi, ki se 
tudi po kongresu reflektirajo na naše 
naloge tudi na nivoju naše občine.
Z novim letom je bila ustanovljena 
nova Območna organizacija SD, v 
katero sodi tudi Občinski odbor SD 
Ivančna Gorica (območje zajema 
naslednje občine: Osilnica, Kostel, 
Sodražica, Kočevje, Ribnica, Dobre-
polje, Ivančna Gorica, Grosuplje). Na 
ustanovitveni seji sta bila za člana 
predsedstva iz našega Oo SD izvo-
ljena tovariša Miloš Moretti in Mitja 
Skubic. 

Miloš Moretti,  
predsednik Občinskega odbora SD

Podpredsednica stranke SD tovari-
šica Tanja Fajon in predsednik Oo 
Ivančna Gorica tovariš Miloš Moretti 
na kongresu SD v Celju 10. 1. 2015

NSi pripravila zakon o 
dostojnem pokopu
Nova Slovenija – krščanski demokrati smo pred nedavnim na kongresu na 
Vrhniki izvolili novo vodstvo, na čelu katerega z visoko podporo še naprej 
ostaja Ljudmila Novak. Geslo kongresa je bilo »Priložnosti za rast« z njim pa 
smo želeli opozoriti, da nam kriza ne sme vzeti optimizma in upanja na boljši 
jutri. Kriza pred nas res postavlja težke izzive, a imeti moramo toliko poguma, 
da se z ovirami soočimo in najdemo prave odgo-
vore. Krščanski demokrati verjamemo, da lahko s 
strukturnimi reformami, nizkimi davki in uvedbo 
socialno-tržnega gospodarstva obrnemo negativ-
ne trende in Slovenijo postavimo na bolj zdrave 
temelje. 
V kongresni izjavi smo jasno zapisali tudi, da so sodelovanje, strpnost, dialog, 
resnicoljubnost, odpuščanje in delovanje za skupno dobro tista načela, ki jih 
postavljamo pred ideološke delitve. Tem vrednotam bomo zvesto sledili in 
se trudili, da v naši domovini vzpostavimo boljšo politično kulturo, za katero 
upamo, da bo vodila tudi do bolj pomirjenega in spravljivega odnosa Slovenk 
in Slovencev do lastne polpretekle zgodovine. 

Nivo politične kulture so bo odrazil tudi pri opredelitvi do predloga zakona o 
dostojnem pokopu, ki smo ga pripravili v NSi. Namen zakona je, da bi vse žrtve 
vojnega in povojnega revolucionarnega nasilja dostojno pokopali in se od njih 
tudi primerno poslovili. Dejstvo je, da je za nov zagon države nujno potreb-
no doseči tudi spravo in pomiritev s tistim obdobjem slovenske zgodovine, 
ki številne ljudi še vedno prežema z veliko mero bolečine in travmami. Zato 
upamo, da bo med političnimi strankami le prevladovalo dovolj modrosti in 
etike, da bo zakon dobil dovolj široko podporo in bo temelj, na katerem bomo 
lahko gradili naprej. 

Anton Černivec,
Predsednik OO N.Si Ivančna Gorica

Od starega leta se poslavljamo  
z izhodišči za prihajajoče!
Spoštovane občanke in občani, 
svetniška skupina SDS v sestavi Irma Le-
kan, Alojz Šinkovec, Maja Strnad, Janko 
Zadel, Brigita Primc, Nace Kastelic, Tina 
Zajec,  Anja Lekan, Franc Koželj, Tomaž 
Smole in Janez Mežan nadaljuje z delom 
v letu 2015. V teku so priprave na 3. sejo 
občinskega sveta.
Zatišje po novem letu je svetniška sku-
pina izkoristila za pogovore in dogovor 
o nadaljnjem delovanju v tem mandatu. 
Volivci so nam zaupali veliko odgovor-
nost, zato je prav, da se organiziramo na 
tak način, da bomo lahko uresničili svoj 
program. 
Pred nami je nova finančna perspektiva 
2014–2020. Zaradi zamud pri usklaje-
vanju operativnega programa bomo, 
kot kaže začeli črpati nepovratna EU 
razvojna sredstva šele leta 2016, saj 
bodo prvi razpisi šele konec leta. Hkrati 
je aktualna vlada občinam pobrala oz. 
namenila manj sredstev kot doslej, ne 
da bi zmanjšala obveznosti in naloge lo-
kalnih skupnosti. Zato bo še toliko bolj 
pomembno, da razvojne cilje in projek-
te čim bolj približamo prednostnim ra-

zvojnim usmeritvam in ukrepom opera-
tivnega programa.
Tudi društva in zavodi bodo morala is-
kati dodatna sredstva za svoje delovanje 
in razvoj preko  domačih razpisov ali pa 
centralnih evropskih razpisov. Obstaja 
nevarnost,  da pride do razkoraka med 
pričakovanji in dejanskimi potrebami lo-
kalnih skupnosti ter smernicami razvoja, 
kot jih določa EU. Z namenom, da bi se 
temu izognili kolikor se da, bo svetniška 
skupina v dialogu z občani skušala pri-
čakovanja ožjih delov lokalne skupnosti 
približati možnostim, ki jih nakazujejo 
evropske usmeritve. Zgolj za primerja-
vo:  nekomu, ki potrebuje vodovod, traj-
nostna mobilnost ne rešuje problema. 
Menimo, da je kar nekaj tem, ki  jih je 
treba  predebatirati in uskladiti z občani, 
da bomo pričakovanja uskladili z realni-
mi možnostmi, hkrati pa dobili koristne 
informacije in usmeritve za delo v ob-
činskem svetu ter tako še bolje zastopali 
interese ljudi.
V prispevkih naše svetniške skupine v 
prejšnjem mandatu smo večkrat izrazili 
skrb nad stanjem na državnem nivoju 

in na žalost je bila upravičena. Z inter-
ventnim zakonom bo Občina Ivančna 
Gorica dobila med 1 mio EUR do 1,5 
mio EUR MANJ sredstev s strani drža-
ve. Razumemo sicer, da je to potrebno, 
vendar so bile občine gonilna sila čr-
panja nepovratnih evropskih sredstev. 
Brez lastnega vložka pa bo to zelo težko. 
Hkrati vemo za kar nekaj občin, ki imajo 
poleg kreditov le še sredstva za tekoče 
delovanje in bodo v silnih težavah, kar 
lahko posledično pomeni, da se bo je-
malo pretežno občinam, ki so poslovale 
stabilno in niso zadolžene. Bojimo se, da 
tudi to ni zadnjič in se bodo tudi v priho-
dnje krčili občinski proračuni, saj vlada 
namenja ta sredstva za kupovanje soci-
alnega miru in sanacije zgrešenih odlo-
čitev ne pa za vlaganja in razvoj. Skratka, 
da bi lahko uresničevali naše razvojne 
cilje, se bo treba še bolj potruditi, a se 
tega ne bojimo, saj znamo v Ivančni Go-
rici stopiti skupaj v SKUPNO DOBRO.

Janez Mežan, 
vodja svetniške skupine SDS

Namig za premik
3. 2. ob 17. uri, Knjižnica Ivančna Gorica: Bralni klub »Kranjska 
čbelica«
5. 2. ob 17. uri, Športna dvorana OŠ Stična: Prireditev ob sloven-
skem kulturnem prazniku
7. 2. ob 19. uri, Kulturni dom Ambrus: Gledališka predstava Moj 
Jure
7. 2. ob 19. uri, Kulturni dom Muljava: Gledališka predstava Bu-
talci
7. 2. ob 19. uri, Dom krajanov Temenica: Gledališka predstava 
Stevardese pristajajo
8. 2. ob 9. uri, Info točka Ambrus (start): Pohod po »Ankini poti«
8. 2. ob 11. uri, Družbeni center Krka: Prireditev v počastitev slo-
venskega kulturnega praznika
8. 2. ob 16. uri, Dom krajanov Temenica: Gledališka predstava 
Stevardese pristajajo
8. 2. ob 17. uri, OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični – Osrednja ob-
činska prireditev ob slovenskem kulturnem prazniku
13. 2. ob 18. uri, pri Družbenem centru Krka (start): 13. Valenti-
nov pohod 
13. 2. ob 18. uri, Knjižnica Ivančna Gorica: Predstavitev knjige 
Irme Jančar: Deset ekozgodbic za lahko noč
14. 2. ob 18. uri, Kulturni dom Stična: Gledališka igra Pika Noga-
vička
15. 2. ob 16. uri, Kulturni dom Stična: Gledališka igra Pika Noga-
vička
14. 2. ob 10. uri, Sokolska ulica: Pustna povorka v Ivančni Gorici
23.–27. 2. od 10–12. ure: Knjižnica Ivančna Gorica: Zimske poči-
tnice v knjižnici
28. 2. ob 19. uri, Kulturni dom Stična: Slovensko-argentinski večer 
plesa in petja
7. 3. ob 19. uri, Kulturni dom Ivančna Gorica: Gledališka predstava 
Butalci
7. 3., Višnja Gora – Muljava : 22. pohod po Jurčičevi poti 
  
Organizatorje prireditev vabimo, da sporočite prireditve, ki jih or-
ganizirate in objavljene bodo v spletnem napovedniku prireditev 
na občinski spletni strani www.ivancna-gorica.si in v Klasju. Po-
datke o prireditvah lahko oddate preko spletnega obrazca »Na-
mig za premik« ali preko elektronske pošte na naslov urednik@
ivancna-gorica.si. 
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Krjavelj bi na njihovem ležišču sanjal 
angelčke, ne hudiča
Podjetje Reny24 d. o. o. z Muljave, ki pod blagovno znamko Reny proizvaja in trži celoten 
spalni program, uresničuje svojo poslovno priložnost na slovenskem trgu in v tujini s po-
nudbo kombiniranih in posamezniku prilagojenih ležišč. Analiza trga je pokazala, da so 
se veliki ponudniki omejili na velikoserijska in enostavna ležišča iz pene nižjega do sre-
dnjega cenovnega razreda. Taka ležišča so za manipulacijo in dostavo res enostavnejša, 
prav tako pa tudi materiali in sestava le teh. Reny pa želi ponuditi več od tega.
Podjetje Reny je zapolnilo vrzel v 
ponudbi na slovenskem trgu in tudi 
širše, tako da poleg enostavnih pe-
nastih in cenejših vzmetnic nudi trgu 
tudi klasične vzmetnice na vzmetna 
jedra v kombinaciji z naravnimi mate-
riali iz srednjega in višjega cenovnega 
in kakovostnega razreda. 
Za razvoj ležišč Reny skrbijo domači 
strokovnjaki z več desetletnimi iz-
kušnjami, ki so kot zunanji partnerji 
zadolženi tudi za tehnično in kakovo-
stno kontrolo. Ležišča Reny so tako 
plod domačega razvoja in tudi v ce-
loti izdelana v Sloveniji. Centralno 
skladišče je na Muljavi, kjer je tudi 
sedež družbe in tremi razstavno-pro-
dajnimi saloni. Skozi preteklo leto jim 
je uspelo razviti in ponuditi celotni 
spalni program, ki poleg 12-ih vrst 
ležišč obsega tudi posteljne okvir-
je, posteljna dna in druge posteljne 
dodatke, ki se vsi po vrsti lahko po-

hvalijo, da so narejeni v Sloveniji. V 
prodajnih salonih in na internetni 
prodajalni www.reny.si pa nudi pod-
jetje Reny tudi kakovostno in cenov-
no ugodno ponudbo posteljnine in 
posteljnih dodatkov.

Za dober spanec potrebujemo leži-
šče, ki nas pravilno podpre in razbre-
meni telo in hrbtenico. Dejstvo je, da 
vsakemu človeku ne ustreza vsako le-
žišče. Na to vplivajo tako telesna teža 
in konstitucija kot različne težave in 
spalne navade. Pri podjetju Reny 
ugotavljajo, da ljudje predvsem po 
dopolnjenem 40-letu starosti posta-
nemo precej zahtevnejši pri nakupu 
novih ležišč in si za nakup vzamemo 
veliko več časa za raziskovanje, infor-
miranje in preizkušanje različnih le-
žišč, preden se dokončno odločimo. 
Prav z namenom praktičnega preiz-
kusa in predstavitve različnih ležišč 
so muljavski proizvajalci začeli z od-
piranjem svojih spalnih centrov. Po-
leg muljavskega so do sedaj odprli še 
salon Reny v Novem mestu in Ribnici, 
v bližnji prihodnosti pa načrtujejo še 
odprtje salonov v večjih slovenskih 
mestih.   
Glavnino prodajnih količin v tem tre-
nutku predstavljajo individualni kup-
ci, vse bolj pa so tudi razvojni partner 
za poslovne kupce, kot so lastniki 
hotelskih namestitev in apartmajskih 
naselij doma in v tujini. Skozi prizmo 
namestitvenih kapacitet in njihovih 
uporabnikov razmišljajo namesto 
kupcev ležišč in svojo celostno po-
nudbo poskušajo s svojimi izkušnjami 
iz prakse nadgraditi tako, da so kupci 
ne samo navdušeni, pač pa tudi pre-
senečeni nad izvirnostjo predlaganih 
rešitev. Vsi sodelavci podjetja Reny 
se dobro zavedajo, da so zadovoljne  
stranke njihova največja in najcenej-
ša reklama. Na željo kupcev ležišča in 
postelje tudi dostavijo in montirajo 
ter poskrbijo za odvoz starih ležišč. 
Proizvajajo vzmetena in nevzmetena 
ležišča v vseh standardnih dimenzi-
jah, izdelajo pa tudi ležišče poljub-
nih oblik in dimenzij. Vsa ležišča so 
standardno opremljena s snemljivo 
in pralno prevleko in imajo tudi do 
10-letno garancijo. Razvoj ležišč so 
zasnovali tako, da imajo rešitev za 
vsako težavo, ki pesti njihovega kup-
ca, pa naj gre za pretirano potenje, 
bolečine na specifičnih delih in aler-
gijah, imajo pa tudi rešitev za ljudi s 
simptomi refluksa. Poudarjajo, da za 
kakovosten spanec in dolgo življenj-
sko dobo ležišča pomembno, da je 
vsako ležišče opremljeno s kakovo-
stnim letvenim dnom, ki poskrbi za 
vertikalno prezračevanje, da je vsak 

Gospodarstvo

Energetski in gradbeni »kiksi«, ki nas drago stanejo

Sneg na strehi – da ali ne?
Zima naj bi nam v teh dneh pokazala vso svojo moč, a tudi letos prizanaša s 
snegom in mrazom. Nekaj malega snega, ki vsaj na višjih legah pobeli polja, 
drevje in hiše, poenoti pokrajino, kaj hitro pa pokaže, kje nam v hišah uha-
ja toplota. Strehe, ki so (poleg oken) najbolj izpostavljene, se različno hitro 
znebijo bele odeje. Čeprav se nam morda ne zdi tako, je sneg na strehi naš 
zaveznik, saj kaže na dobro izolirano podstrešje in na majhen prehod toplote 
skozenj. 
Če pozorno pogledamo na strehe, ki so videti kot posladkani krofi, so na njih 
različne oblike zasneženosti. Nekatere so čisto bele, torej toplota skozi njih 
ne prehaja. Druge so brez snega samo po slemenu, kar kaže na to, da so po-
ševnine dobro izolirane, sredina pa nekoliko manj, lahko pa tudi, da so na 
podstrešju oddušne cevi, ki na podstrešje odvajajo topel zrak iz sanitarnih 
prostorov. Spet druge strehe imajo samo še bel rob preko napušča, skozi povr-
šino nad prostori pa je ušlo že toliko toplote, da se je sneg stopil. Pokažejo se 
tudi konstrukcijski elementi strehe: špirovci so v primeru, da je streha deloma 
izolirana (torej izolacija samo med njimi) majhen, vendar dovolj velik toplotni 
most, da se sneg prej stopi; če pa podstreha ni topla, ostane sneg najdlje prav 
na mestih špirovcev. 

Območna obrtno – podjetniška zbornica Grosuplje
vabi člane in ostalo zainteresirano javnost na naslednja dva dogodka:

1. v četrtek, 5. 2. 2015, ob 10.00,  
seminar »Sestava davčnega obračuna 2014  

ter ostale novosti v davčni zakonodaji«, 

2. v soboto, 28. 2. 2015,  
Redno usposabljanje voznikov (koda 95)  

za leto 2015. 

Dogodka se bosta odvila v Domu obrtnikov v Grosupljem. Podrobnosti 
s prijavo najdete na spletni strani www.ooz-grosuplje.si oz. preko ooz.

grosuplje@ozs.si ali po telefonu 01 786 51 30. 
Vljudno vabljeni!

Sneg na strehi oziroma lise brez snega nam odkrivajo pomanjkljivosti pri načr-
tovanju in izvedbi izolacije strehe.
Seveda moramo pri opazovanju snega na strehah in ugotavljanju boljše ali 
slabše izolacije na (pod)strehi vedeti ali je hiša sploh naseljena in ogrevana, je 
podstreha ogrevana ali ne, je ostrešje izvedeno s prezračevalno ravnino ali ne, 
kako je z zračniki iz prostorov. Ne moremo torej kar na pamet sklepati, kako 
izboljšati izolacijo proti strehi, a za hišo, ki jo poznamo, nam prav rahla snežna 
prevleka pokaže napake, ki jih je dobro odpraviti. 
Danes je za novogradnje običajna debelina izolacije v strehi 30 cm in več. 
Pri »skoraj nič energijskih hišah«, ki so odslej tudi pri nas zapovedane, bodo 
debeline tudi večje. Zagotovo pa izolacija samo med leseno konstrukcijo (špi-
rovci) ni dovolj. Dodana mora biti vsaj še ena plast spodaj ali zgoraj (»termo-
top«), da poenoti ravnino, skozi katero prehaja toplota. 
V vsakem primeru pa je z notranje strani potrebna kakovostna parna ovira, 
ki preprečuje prehod toplega in vlažnega zraka v izolacijo in na strešno kon-
strukcijo, saj nam ohlajena vlaga (kondenz) lahko povzroči plesen, poškod-
be na oblogah in na lesu, poleg tega pa praktično izniči lastnosti toplotne 
izolacije.  

Simon Brlek, Franc Fritz Murgelj

P. S.: Se vam ob prebiranju energetskih nasvetov in izpostavljenih primerih 
slabih praks porajajo dodatna vprašanja? Bi želeli, da skupaj z energetskim 
svetovalcem Simonom Brlekom obravnavamo in rešimo primer iz vaše pra-
kse? Obiščite brezplačno svetovalno energetsko pisarno v Ivančni Gorici ali pa 
nam pišite na energetika@ivancna-gorica.si in pomagali vam bomo s pravimi 
informacijami glede energetske rešitve.

Pri podjetju Reny ugotavljajo, da ljudje predvsem po dopolnjenem 40-letu sta-
rosti postanemo precej zahtevnejši pri nakupu novih ležišč.

Kako izbrati pravo ležišče in nasveti za boljše spanje
Sodelavci uredništva Klasje smo skupaj s predstavniki podjetja Reny z 
Muljave pripravili nekaj kratkih nasvetov za boljše spanje in nasvet za iz-
biro novega ležišča. Enoznačnega priporočila, katero vrsto ležišča izbrati, 
namreč ne moremo zapisati. Izbira ležišča je zelo osebna odločitev. Vsak 
človek ima tudi svoje zahteve in morda tudi posebne potrebe, vsak tudi 
drugače občuti udobje. Svetujemo, da pri kupovanju ležišča upoštevate 
nekaj osnovnih pravil, predvsem pa, da ne hitite z odločitvijo. Za praktični 
preizkus se odloči vse več kupcev, saj se vedno bolj zavedajo, kako po-
membna je izbira ustreznega ležišča. In kako ležišče preizkusite? Najbolje 
je, da se na vsako posteljo uležete za 15 do 20 minut in preverite, kako 
udobno ležite na hrbtu, na boku in na trebuhu. Strokovnjaki priporočajo, 
da v vsakem položaju vztrajate najmanj pet minut, ker se telo šele po 2 
do 3 minutah povsem sprosti. Tako boste lahko prepoznali, ali vam ležišče 
ustreza in dovolj podpira telo ali ne. Če se prvič še ne morete odločiti, po-
novite preizkus čez dan ali dva. Ne odločajte se le na podlagi cene, pa naj 
bo ta nizka ali visoka. Povprašajte o sestavi ležišča in o materialih. Ležišča, 
ki ste jih uvrstili v ožji izbor, pa kar v trgovini preizkusite. Morebitna  zadre-
ga je pri tem popolnoma odveč. 
Navajamo pa še nekaj nasvetov za boljše spanje:
• Postelja mora biti dovolj velika, da se lahko med spanjem v njej spro-

ščeno obračate in pretegnete. Ležišče naj bo vsaj za dvajset centime-
trov daljše od višine človeka.

• Za dobro prezračevanje ležišč je pomembno tudi vgradnja kakovostne-
ga letvena dna.

• Ne pozabite na redno prezračevanje spalnice. Zrak med spanjem naj 
ne bo prevlažen in pretopel, a tudi ne premrzel. 

• Ko zamenjate posteljnino, obrnite in zavrtite tudi posteljno jedro.  
• Prekomerno razmnoževanje hišne pršice, ki se najbolje počuti v narav-

nih materialih, boste preprečili tako, da pustite posteljo čez dan odgr-
njeno. Postelje tudi ne prekrivajte s posebnim pregrinjalom, če to ni 
ravno nujno.

• Posteljnino vsak dan stresite, najbolje pri odprtem oknu.  
• Posteljnino operemo enkrat na štirinajst dni, zadostuje pranje pri 40 - 

60 °C; pranje pri višji temperaturi priporočamo le v primeru bolezni.
Franc Fritz Murgelj

Izbira ležišča je zelo osebna odločitev. Vsak človek ima tudi svoje zahteve in 
morda tudi posebne potrebe, vsak tudi drugače občuti udobje.

okvir postelje dvignjen od tal in tako 
sploh omogoča prezračevanje ter da 
je tretjina do polovice debeline lež-
išča nad posteljnim okvirjem, ki po-
skrbi za horizontalno prezračevanje. 
S pravim pristopom do vsakega kup-
ca, svetovanjem in možnostjo preiz-
kusa ležišč pred nakupom se lahko 
zgodi, da ležišče ne ponuja udobja, ki 
ga kupci pričakujejo. Zato pri podje-

tju Reny dajejo 100-odstotno garan-
cijo na zadovoljstvo. To pomeni, da 
ima vsak kupec po 30 dneh od naku-
pa možnost vračila ležišča in dobi vr-
njen denar. Sami bolj v šali pravijo, da 
če bi lahko Krjavelj spal na njihovem 
ležišču, bi sanjal angelčke, ki pasejo 
ovčice, ne pa hudiča.

Franc Fritz Murgelj
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O davčnih blagajnah in izdajanje računov iz vezane knjige računov
Z 31. januarjem 2015 začnejo veljati spremenjena pravila evidentiranja gotovinskega prometa, ki izhajajo iz zakona o spremembah in dopolnitvah 
zakona o davčnem postopku ter se nanašajo na elektronske blagajne in ročno izpisane račune. V letu 2014 je bilo sprejetih kar nekaj ukrepov v boju 
zoper sivo ekonomijo in utajevanje davkov, ki po podatkih finančne uprave (FURS) dajejo dobre rezultate, vlada pa je na začetku decembra napove-
dala tudi uvedbo t. i. pravih davčnih blagajn. 
Spremembe, ki prihajajo v veljavo, se 
tičejo vseh, ki poslujejo z gotovino. 
Ne nazadnje tudi ponudniki na ivan-
ški tržnici ali na kakšnih prireditvah, 
zato se nam je zdelo v uredništvu 
smiselno obširneje proučiti spre-
membe, ki se uvajajo oz. so napove-
dane letos . 

Elektronske blagajne in roč-
no izpisani računi 
Vsi tisti, ki prodajajo blago ali stori-
tve in izdajajo ročno izpisane račune 
brez uporabe računalniškega progra-
ma oziroma elektronske naprave, 
bodo morali od vključno 31. Januarja 
2015 izdajati račune iz vezane knji-
ge računov. Za davčne zavezance je 
pomembno, da se je vlada odločila 
za postopno uvedbo tako imenova-
nih davčnih blagajn. Od 31. januarja 
2015 bodo lahko davčni zavezanci 
evidentirali gotovinski promet le še 
s takšnimi elektronskimi blagajnami, 
ki bodo omogočale brisanje, doda-
janje ali popravljanje evidentiranega 
prometa le na podlagi sledljivosti teh 
sprememb (t. i. revizijska sled), ven-
dar te blagajne še ne bodo poveza-
ne s FURS-om. Še vedno bodo lahko 
manjši davčni zavezanci izdajali ročno 
izpisane račune, vendar le na predpi-
sanih in prednatisnjenih obrazcih iz 
vezane knjige računov. Te bodo lahko 
kupili pri najbližji izpostavi Fursa ali 
pri strokovnih združenjih in knjigar-
nah, s katerimi bo FURS sklenil po-
godbo o prodaji teh obrazcev. 
Račun iz vezane knjige računov bo 
imel prednatisnjeno serijsko številko 
vezane knjige računov in zaporedno 
številko obrazca računa v vezani knjigi 
računov. Davčni organ bo vodil elek-
tronsko evidenco izdanih in potrjenih 
vezanih knjig računov po posame-
znem zavezancu. Izdajatelj računa bo 
moral v vezani knjigi računov hraniti 
vse izvorne podatke in vse poznejše 
spremembe izvornih podatkov, če bo 
do takšnih sprememb prišlo, deset 
let od dneva izdaje zadnjega računa 
iz vezane knjige računov. Poslovni 
subjekt, ki za evidentiranje gotovin-
skega prometa uporablja elektron-
sko napravo ali računalniški program 
(odslej tudi elektronska blagajna), 
lahko izda tudi ročno izpisan račun, 
vendar le, če se elek¬tronska blagaj-
na pokvari ali pa zmanjka elektrike.
Vsak poslovni subjekt se bo v priho-
dnje lahko sam odločil, ali bo za evi-
dentiranje prometa uporabljal ele-
ktronsko napravo za izdajo računov 
(tako kot to že zdaj velja za tiste davč-

ne zavezance, ki uporabljajo računal-
niške programe za evidentiranje pro-
meta) ali pa bo račune izdajal ročno. 
Kakšne elektronske blagajne kupiti 
Vsem, ki še ne uporabljate elektron-
skih blagajn, pa jih boste nabavili še 
pred uvedbo »pravih« davčnih bla-
gajn priporočamo, da izberete ta-
kšne, ki bodo tudi pozneje, po uved-
bi obvezne povezave teh blagajn s 
FURS-om, omogočale nadgradnjo 
glede na zakonske zahteve. Eno ta-
kšnih rešitev je nedavno predstavila 
tudi predstavnica podjetja Comtron 
za Dolenjsko Simona Jesih iz Stične. 
Njihovo rešitev predstavlja kombi-
nacija tabličnega računalnika z bla-
gajniškim programom z dostopom 
do interneta ter brezžični tiskalnik 

za račune. »Naš blagajniški sistem 
je enostaven in primeren za vse, ki 
so pri svojem poslovanju uporabljali 
paragonske bloke ali druge blagajne. 
Vsem ponujamo možnost nakupa ali 
najema programske opreme za upo-
rabo s pametnimi telefoni in tablica-
mi, trenutno pa ponujamo cenovno 
zelo ugoden nakup programske re-
šitve skupaj s tabličnim računalni-
kom in brezžičnim POS tiskalnikom. 
Velika prednost naše rešitve je še v 
tem, da bo z rednimi nadgradnjami 
vedno skladna s spremembami davč-
ne zakonodaje,« pravi Jesihova. Po-
membno je , da vsi kupci blagajn, ki 
se že danes prodajajo kot t. i. davčne 
blagajne, od prodajalcev pridobite 
zagotovilo, da bo mogoče vse elek-
tronske oblike blagajn, ki jih kupijo 
danes, mogoče nadgraditi s funkci-
onalnostmi in zmožnostmi, ki jih bo 
ob uvedbi »pravih« davčnih blagajn 
zahteval FURS.   
Vlada namreč napoveduje, da bo s 
1. septembrom uvedla tako imeno-

vane prave davčne blagajne, ki bodo 
povezane s FURSOM. Tako bo davčni 
organ lahko opravljal številne kontro-
le evidentiranja prometa, vključno 
z nadzorom sive in črne ekonomije. 
Možno bo namreč slediti tudi po-
datkom o tem, kdo pri davčnem za-
vezancu izdaja račune in v kakšnem 
pogodbenem razmerju je z deloda-
jalcem. 
Direktor podjetja Vučko d. o. o. Vin-
ko Žibert o uvedbi davčnih blagajn 
razmišlja takole: »V našem podjetju 
imamo do deset stalnih prodajnih 
mest, na katerih poslujemo z gotovi-
no. To pomeni tudi veliko poslovnih 
dogodkov in ne predstavljam si za-
mudnega ročnega poslovanja. Zato 
smo investirali v elektronsko obliko 

blagajn in tiskalnikov za izdajo računa 
s programsko opremo, ki nam omo-
goča vodenje in razknjiževanje zalog 
z dodelano avtomatiko. Želimo si čim 
manj ročnega dela in čim večjo na-
tančnost. Zagotovo je avtomatizacija 
prodajnih poti z elektronskimi blagaj-
nami edini pravi odgovor v smeri op-
timizacije naših poslovnih procesov, 
saj lahko tako več časa in energije po-
svetimo svojemu primarnemu poslu. 
Naše blagajne so pripravljene tudi na 
uvedbo pravih davčnih blagajn, ki naj 
bi jih uzakonili v zadnji tretjini leta.«    
Dodatni stroški davčnih zavezancev 
Vsak davčni zavezanec bo moral zago-
toviti ustrezno davčno blagajno in jo 
prek interneta povezati s FURSO-m, 
kar bo za številne dodaten strošek 
na mesečni ravni. Vsak davčni zave-
zanec bo s pooblaščenim serviserjem 
moral skleniti pogodbo o rednem 
vzdrževanju celotne tehnologije, si-
cer ne bo imel dokazov o pravilnem 
evidentiranju gotovinskega prome-
ta. Nekaj dodatnih stroškov bodo 
davčnim zavezancem povzročila tudi 
usposabljanja in izobraževanja, ki po-
gosto niso vključena v ceno tehnolo-
gije, temveč se dobaviteljem opreme 
plačujejo posebej. Kupci blagajn, ki 
se prodajajo kot »davčne« so lahko 
(skoraj) brez skrbi, ker so proizvajalci 
in prodajalci blagajn zavezani k izpol-
njevanju tehničnih zahtev, predpisa-
nih z zakonom. V nasprotnem prime-
ru si lahko »prislužijo« globo v višini 
od 10.000 do 50.000 evrov in so pre-
cej višje, kot so predvidene globe za 
prekrškarje na strani prodajalcev ob 
neuporabi davčnih blagajn (od 400 
do 10.000 evrov).
Kmetija Ostanek je eden od ponu-
dnikov na naši tržnici. Čeprav so t. i. 
»pavšalisti«,  o kot davčni zavezanci 

zavezani k vodenju knjige prejetih in 
izdanih računov. Zato svojim kupcem 
na tržnici v Ivančni Gorici in v Dom-
žalah za opravljene nakupe izdajajo 
račune. V tem trenutku uporabljajo 
elektronske blagajne, ki sicer zado-
ščajo vsem zakonskim zahtevam, 
niso pa te blagajne prave davčne 
blagajne, ki naj bi bile po napove-
dih FURS-a obvezne enkrat do konca 
letošnjega leta. Jožica Ostanek pra-
vi, da »bi morali upravljavci tržnice 
pred nastopom obveznosti uporabe 
davčnih blagajn poskrbeti za infra-
strukturo. Vsaka stojnica naj bi imela 
svoj električni priključek za napajanje 
blagajn in možnost priklopa na teh 
blagajn na strežnike FURS-a prek sta-
bilnega brezžičnega omrežja, ki naj 

bi ga prav tako zagotovil upravljavec 
tržnice.«

Kdo so izjeme 
Še vedno bodo veljale izjeme za ne-
katere zavezance iz zakona o davku 
na dodano vrednost, ki jim tudi v pri-
hodnje ne bo treba izdajati računov 
za opravljeni promet blaga in stori-
tev. To velja zlasti za kmete pavšali-
ste, ki dobavljajo kmetijske in gozdar-
ske pridelke in storitve neposredno 
končnemu porabniku, pri prodaji 
vozovnic, žetonov v potniškem pro-
metu, znamk, kolekov, vrednotnic 
in obrazcev v poštnem prometu, pri 
prodaji iz avtomatov. 

Franc Fritz Murgelj

Davčne blagajne bodo reševale tudi 
slovenski proračun
Da davčne blagajne lahko pripomorejo k večji količini 
pobranih davkov, pa kaže hrvaška izkušnja. Naši južni 
sosedi so uvedbo davčnih blagajn začeli v začetku leta 
2013, že marca istega leta pa so hrvaški gostinci pri-
javili za 40 odstotkov več prometa kot v istem mesecu 
lani. Do konca leta 2015 pa bo proračun zaradi davčnih 
blagajn predvidoma bogatejši za 337 milijonov evrov. 
Koliko bo zaradi uvedbe pravih davčnih blagajn boga-
tejši slovenski proračun, bo jasno že čez dobro leto.

Vsem, ki še ne uporabljate elektronskih blagajn, pa jih boste nabavili še pred 
uvedbo »pravih« davčnih blagajn priporočamo, da izberete takšne, ki bodo 
tudi pozneje, po uvedbi obvezne povezave teh blagajn s FURS-om, omogočale 
nadgradnjo glede na zakonske zahteve.
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Jaslice v župnijski  
cerkvi v Ivančni Gorici

Krajevne skupnosti

Božična zgodba v Velikih Češnjicah 
V soboto, 27. decembra, so krajani podružnične cerkve svete Ane v Velikih Češnjicah 
že peto leto zapored uprizorili žive jaslice. Uprizoritev božične zgodbe o Kristusovem 
rojstvu na planjavi nad vasjo temelji na prostovoljnem delu in zagnanosti krajanov in 
njihove dobre volje, prireditev pa vsako leto privabi vse več obiskovalcev. Tudi letos je 
obiskovalce in organizatorje nagovoril župan Dušan Strnad.
Tokratna uprizoritev živih jaslic v Ve-
likih Češnjicah bo ostala v spominu 
tudi po prvem snegu v letošnji zimi, 
saj je ravno v času prireditve začel 
naletavati prvi letošnji sneg, to pa je 
dalo celotnemu dogodku še poseben 
čar. Za prav posebno vzdušje so že ob 
prihodu v vas poskrbele svetlobne fi-
gure iz lučk, ki so bile postavljene ob 
cesti, vse do prizorišča živih jaslic. 
Začetek prireditve je tokrat potekal 
nekoliko drugače kot prejšnja leta. 
V prizoru, ki so ga odigrali otroci, je 
nastopil škrat Ivan, ki predstavlja pra-
vljični lik iz dežele Prijetno domače. 
Slednji sicer z jaslicami, ki opisuje-
jo resnični dogodek, nima nobene 
povezave, so pa organizatorji z njim 
izkazali pripadnost domači občini in 
znamki Prijetno domače, s katero 
se občina predstavlja. Škrata Ivana 
bomo namreč še kdaj srečali na pri-
reditvah v naši občini, zlasti najmlaj-
šim bo zelo všeč, tokrat pa se je pre-
mierno predstavil. 

Ko je škrat Ivan zapustil glavno pri-
zorišče je besedo predal županu Du-
šanu Strnadu. Župan je čestital kra-
janom, da so tudi letos strnili svoje 
moči in pripravili uprizoritev živih ja-
slic ter na ta način obogatili božično 
praznovanje v naši občini. Ob minu-
lem dnevu samostojnosti in enotno-

sti je pohvalil tudi njihovo enotnost, 
brez katere seveda takšnih dogodkov 
ne bi moglo biti. 
Prizorišče je sestavljalo šest kulis, ki 
so ponazarjale svetopisemsko deže-
lo, kar 30 domačinov pa je skozi igro 
in s pomočjo pripovedovalca prikaza-
lo zgodbo o Jezusovem rojstvu. V vlo-
gi Jezuščka je sodeloval Ožbej iz Ma-
lih Češnjic, ki bo šele letos dopolnil 
eno leto. Za pristno podoživljanje bo-
žične zgodbe so poskrbele melodije 
božičnih pesmi v izvedbi Župnijskega 
mladinskega zbora Šentvid pri Stični 
in Moškega pevskega zbora Prijatelji, 
obiskovalci, še zlasti otroci pa so bili 
navdušeni nad sodelujočimi živalmi, 
med katerimi je največ pozornosti 
vzbujala kamela. 
Seveda pa ni šlo tudi brez gosto-
ljubnosti domačinov, ki so tudi letos 
poskrbeli, da so se obiskovalci lahko 
zadržali še po predstavi, se pogreli in 
okrepčali.

Matej Šteh

Jaslice pri Kotarjevih v 
Dolenji vasi pritegnile 
številne obiskovalce

Kar so lansko leto člani družine Kotar 
iz Dolenje vasi pri Temenici obljubili, 
so seveda tudi storili. 21. decembra 
2014 so bile jaslice v večernih urah 
znova na ogled v naravni velikosti, na 
velikem dvorišču njihove domačije. 
Najprej seveda v toplem in zelenem 
okolju, a že po Božiču je prizorišče 
dobilo pravljično belo sneženo barvo, 
kar je jaslicam in čudovitim številnim 
lučkam, dalo še lepši pečat. Kotarjevi 
so tokrat pripravili jaslice v še večjem 
obsegu in v družbi nekaterih novih ži-
vih živali (poniji, himalajske koze, ka-
merunske ovce, zajci in gosi, skupaj s 
svojimi mladiči). Največjo pozornost 
med živalmi je seveda vzbudil osel 
Štefko, ki je obiskovalce jaslic zabaval 
s svojim značilnim glasom.
 Med figurami, izdelanih iz lesa in sti-
ropora, ki so letos sestavljale jaslice, 
je bilo kar nekaj novih, in so prikazo-
vale stare običaje na kmetiji (klepa-
nje kose, žaganje z amerikanko, žga-
nje oglarske kope …). Večina figur je 
bila gibljivih, da je bil pogled nanje še 
bolj zanimiv. 

Dejan in Nina sta figure in ideje za 
postavitev jaslic pripravljala od sredi-
ne novembra v svojem prostem času, 
pri končnem postavljanju jaslic pa 
je ogromno svojega dela vložil tudi 
Dejanov bratranec Anže Kovač. Leto-
šnja novost je bila, poleg že omenje-
nih, tudi razstava miniaturnih lesenih 
jaslic, ki jih je naredil Tadej Koleša iz 
Radanje vasi pri Temenici in le-te so 
lahko obiskovalci jaslic tudi kupili. 
Ampak to še ni vse, kar je družina Ko-
tar pripravila za številne obiskovalce. 
Lahko so kupili njihove domače mleč-
ne izdelke (jogurte, skuto, sir, maslo), 
seveda pa ni manjkalo kuhano vino, 
čaj in slastni piškoti.
Obiskovalcev je bilo, kljub mrzlemu 
vremenu, veliko in vsi so bili nad jasli-
cami zelo navdušeni. To družini Kotar 
pomeni največjo zahvalo, zato bodo 
jaslice, morda spet s kakšno novo 
živaljo, za ogled pripravili tudi, zdaj 
lahko napišem, da že letos. Zato vas 
že sedaj lepo vabijo na obisk.

Elizabeta Adamlje

Jaslice v stiški baziliki
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se je vila kot jara kača in pravo do-
živetje je bilo opazovati z baklami in 
baterijskimi svetilkami obsvetljeno 
kolono pohodnikov različnih staro-
stnih skupin. Prevladovala je mladi-
na, ki je tudi poskrbela, da je bilo s 
pomočjo kakšnega pirotehničnega 
pripomočka daleč naokoli slišati o 
dogodku. Na pol poti, v Marinči vasi, 
so prizadevni krajani te vasice pripra-
vili toplo dobrodošlico s čajem, kuha-
nim vinom in sladkimi dobrotami na 
stojnici. Tudi za ta dogodek so bili za-
služni člani TD Zagradec in KS Zagra-
dec, predsednica Biljana Gartner pa 
je tudi aktivno s sokrajani sodelovala 
pri postrežbi pohodnikov ob osvežil-
nem postanku. 
Glasbeni klub Zagradec pa je še isti 
večer pripravil v zagraškem kultur-
nem domu že tretji glasbeni koncert 
Rock u Krajni s sodelovanjem rock 
skupin. Na koncertu so sodelovale 
znane rock skupine: Astrid Lindgren, 
ki igra avtorske pesmi in se uvrščajo v 
alternativni rock-grunge, legendarni 
slovenski rock band Slovenija truplo 
z izvedbo slovenskih pesmi, najbo-
lje pa je navdušil medijsko zelo znan 

slovenski pevec Omar Naber s svojim 
bendom Karim, ki je bil poslastica ve-
čera. Predstavil je stare uspešnice in 
nekaj priredb.
V soboto, 27. 12., so v sosednjem 
kraju Šmihel pri Žužemberku ob cer-
kvi svetega Mihaela pripravili kultur-
no etnološko prireditev živih jaslic v 
naravnem okolju. Tega pa so se ude-
ležili tudi naši krajani in si popestrili 
božično vzdušje.
Na silvestrovo pa sta župnija Zagra-
dec in društvo Publius Maximius že 
tradicionalno pripravila silvestrsko 
mašo, v podružnični cerkvi svetega 
Martina v Valični vasi, kamor so kljub 
hladni noči prišle manjše skupine 
ljudi z baklami. Kot vsako leto jih je 
v svojem preprostem stilu in govoru 
nagovoril domačin, slovenski vojaški 
vikar Jože Plut. Z njim sta somaševa-
la domači župnik Sašo Kovač in pro-
fesor s škofijske klasične gimnazije, 
Gregor Rogelj. Po opravljenem silve-
strovem bogoslužju so se vsi prisotni 
še družili ob romantičnem siju bakel 
in si ob toplem napitku nazdravili in 
voščili.

Marjan Urbas

Krajevne skupnosti

Dedek Mraz  
razdelil skupnost
Kljub negodovanju, začudenju, dlakocepenju, nasprotovanju in kritizira-
nju enega dela ter odobravanju, navdušenju in spodbujanju drugega dela 
prebivalcev krajevne skupnosti sta KS Zagradec in Kulturno društvo Žebelj 
21. decembra pošteno prenatrpala zagraški kulturni dom z vsemi, ki so si 
zaželeli biti obdarovani od dedka Mraza. Uvodno kulturno popestritev so 
pripravili otroci zagraškega vrtca in podružnične šole s pomočjo snežne 
vile, ki se ji je potem na odru pridružil v izvirna, doma sešita oblačila avto-
rice Maje Peterlin, odet dedek Mraz in vseh 83 otrok navdušil s skromnimi 
darili.
Vse skupaj ne bi bilo izvedljivo brez sponzorjev: Gostišča Pajčna, Kavarne 
pri Joži in Rojc Branka s.p., seveda pa so tukaj še tisti, brez katerih dogo-
dek ne bi uspel: Zavškovi, Begićevi, Zupančičevi, Igor Grm, Natalija Hrovat, 
Nina Jernejčič in spodaj podpisani.

Matjaž Marinček

Decembrsko veselje v Zagradcu 
V Zagradcu in okolici našega prelepega suhokranjskega dela občine Ivančna Gorica, kjer 
je vedno prijetno in domače, so se v zadnjem mesecu leta temeljito pripravili na vesele 
praznične dni.
Že v začetku meseca je naše najmlaj-
še v zagraški cerkvi obiskal prvi od 
dobrih mož, sveti Miklavž s sprem-
stvom dobrih angelov in porednih 
parkeljnov. Otroci so zapolnili vse 
kotičke cerkve in z nestrpnostjo pri-
čakali dobrega moža. Prihod svetega 
Miklavža sta organizirala KS Zagradec 
in Pastoralni svet župnije Zagradec. 
Skoraj 90 otrok je z veseljem in otro-
škimi molitvicami pričakalo svetega 
Miklavža. Darila pa mu je pomagala 
pripraviti KS Zagradec s pomočjo do-
mačih sponzorjev. 

Tudi za predpraznično podobo kraja 
je bilo poskrbljeno z okrasitvijo kra-
jevnega centra in novoletno jelko 
pred trgovino in pošto v Zagradcu 
ter z novoletnimi okraski na javni 
razsvetljavi. Tretjo decembrsko ne-
deljo pa je prispel v Zagradec drugi 
dobri sivobradi mož, dedek Mraz, ki 
je v sodelovanju s KS Zagradec ter 
mlajšim kulturno umetniškim dru-
štvom Žebelj, ki mu diktira nado-
budna organizatorka Maja Peterlin, 
prišel obdarit vse predšolske otroke 
in učence nižjih razredov. Kulturni 
dom Zagradec je zopet pokal po šivih 
od zasedenosti. Naše najmlajše, bilo 
jih je skoraj stotnija, je do prihoda 
dedka Mraza razveseljevala prikupna 
igrica, ki so jo pripravile vzgojiteljice 
z otroki iz vrtca, učiteljice in učenci 
osnovne šole pa so pripravili plesne, 
recitacijsko-pevske točke. Dobri mož, 
ki mu je osebnost posodil predsednik 
krajevnega odbora Rdečega križa Za-
gradec, Matjaž Marinček, je podelil 
najmlajšim otrokom darila, za katera 
je prispevala KS ter ostali donatorji 
in sponzorji. Vsi zaposleni v vrtcu in 
OŠ Zagradec pa si za svoje največje 
darilo želijo čimprejšnjo selitev v 
novo šolsko stavbo, ki jo gradi občina 
Ivančna Gorica na lokaciji stare šole, 
ob glavni cesti Ivančna Gorica -Žu-
žemberk. 
Bližal se je sveti večer, večer pričako-
vanja rojstva Jezusa Kristusa, na ka-
terega pa so se pripravili tudi v cerkvi 
Marije Brezmadežne v Zagradcu. Cer-
kev so primerno okrasili ter pripravili 
veličastne jaslice, ki so letos dobile 
novo mesto ob daritvenem oltarju. 
Jaslice so pripravili člani župnijskega 
pastoralnega sveta. Ob polnoči se je 
po vsej župniji razlegalo pritrkavanje 
iz zvonika in vabilo farane k slovesne-
mu bogoslužja božične polnočnice. 
Na praznični božični dan pa je bilo 
veličastno ob božičnem koncertu, ki 
ga je organiziral pripravljalni odbor 
iz vrst cerkvenega mešanega pevske-
ga zbora. Na koncertu so sodelovali 
mešani cerkveni zbor pod vodstvom 

prof. Roberta Kohka, otroški zbor, 
ki ga vodi Vanja Erjavec Strmec, in 
tamburaška skupina, tudi pod tak-
tirko vsestranskega Roberta Kohka. 
Vse prisotne na koncertu je pozdravil 
domači župnik Sašo Kovač in zaželel 
prijetno počutje ob toplini glasbe in 
pesmi. Koncertni večer je v nabito 
polno cerkev privabil množico poslu-
šalcev božično-novoletnih pesmi in 
napevov. Ambient pred prezbiteri-
jem župnijske cerkve je bil ob združe-
nih zborih z več kot 60 pevci popolna 
kulisa z mogočnimi jaslicami v ozad-

ju. Najbolj znana in svetovno uvelja-
vljena pesem Sveta noč, blažena noč, 
pa je ob koncu koncerta odmevala po 
celi cerkvi, pevcem pa se je s petjem 
pridružilo tudi poslušalstvo.  

Dan svetega Štefana je že tradicional-
no cerkveni praznik, od leta 1991 pa 
je tudi državni praznik, s katerim se 
spominjamo dne, ko smo se na refe-
rendumu Slovenci skoraj 100 odsto-
tno odločili za svojo samostojnost. 
Na Gabrovki, manjši zagraški vasici, 
so vestni domačini, skupaj z zagra-
škim župnikom Sašem Kovačem, 
ob cerkvici sv. Primoža in Felicijana 
pripravili sveto mašo z blagoslovom 
konj. Župnik se je v svoji pridigi spo-
mnil na dogodek iz življenja svetega 

Štefana, ki ga krščanstvo pozna kot 
prvega mučenca. In s svetim Šte-
fanom je tudi primerjal Slovence v 
času osamosvojitve, ko smo s svojo 
ponosno slovensko držo in trmo in 
takrat še zelo enotno stopili skupaj 
in z odločnim DA pokazali voljo po 
samostojnosti. V tej majhni cerkvici, 
lično opremljeni in pred kratkim ob-
novljeni, je bilo zaznati tudi tisti pravi 
duh Slovenstva, saj je poleg jaslic in 
božične smreke, ponosno plapola-
la tudi slovenska zastava. Nanjo je 
opozoril tudi župnik, da smo lahko 
ponosni na to, da smo Slovenci in naj 
izobešamo ta edinstveni ponos slo-
venstva po svojih domovih in s tem 
tudi na poseben način obeležimo 
državne praznike. Ob zaključku svete 
maše pa je na mesto zahvalne pesmi 
odmevala iz ust vseh prisotnih naša 
slovenska državna himna, Prešerno-
va Zdravljica. 
Po tem slovesnem obredu je župnik 
z vsem svojim spremstvom zunaj ob 
cerkvi opravil še blagoslov konj, ko-
njenikov in kočijažev. Na blagoslov 
je prijezdilo ducat konj s konjeniki in 
dvovpregami, domačini pa so postre-
gli s toplimi napitki, čajem in kuha-
nim vinom ter pecivom. 
To pa še ni bilo vse, kar se je dogajalo 
na Štefanovo. Turistično društvo Za-
gradec je spet pripravilo tradicional-
ni pohod z baklami po krajih krajevne 
skupnosti Zagradec. Kljub hladnejše-
mu večeru, se ga je udeležilo več kot 

tristo zadovoljnih pohodnikov. Pohod 
je bil po besedah predsednika TD Za-
gradec Slavka Blatnika letos name-
noma speljan po lažji trasi, ker je bilo 
pričakovati slabše vreme. Vendar je 
bilo vreme zelo naklonjeno pohodni-
kom. Pot je potekala preko Malega in 
Velikega Globokega do Marinče vasi, 
mimo Petrinke, Gabrovke in nazaj v 
Zagradec. Pohod se je začel pred ga-
silskim domom v Zagradcu, kjer se je 
bilo moč okrepčati s toplim napitkom 
in kupiti baklo. Kolona pohodnikov 

Dedek Mraz s snežno vilo in pomočnico (foto: arhiv KS)
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Osnovni tečaj za gasilca na Korinju
Po porodnih težavah se je na Korinju v novembru preteklega leta začel osnovni tečaj za 
gasilca. Ker je bil to prvi tečaj organiziran na Korinju, je bil seveda to pošten zalogaj za 
društvo in novopečene predavatelje.
Skrbno smo pripravili vso potrebno 
dokumentacijo za pričetek tečaja, 
ustrezna gradiva za potrebne te-
matike, prostor ter opremo. Odziv 
kandidatov je bil presenetljivo velik, 
saj smo v sorazmerno majhnem ga-
silskem društvu imeli kar 11 tečajnic 
in tečajnikov. Predavanja v mali sejni 
sobi društva so postala ure zanimi-
vega predstavljanja teoretičnih gasil-
skih veščin. Po zaključenem teoretič-
nem delu pa smo prešli od besed k 
dejanjem.  
Mlada dekleta in fantje so se opravili 
v zaščitne obleke ter z velikim zani-
manjem  spoznavali  gasilsko orodje 
in gasilsko taktiko in postopke ga-
šenja. Vse pridobljeno znanje so te-
čajniki pokazali na zaključni vaji, ki 
je potekala 17. januarja ob 15. uri. 
Zaključka so se udeležili tudi visoki 
gostje, med njimi predsednik Gasil-
ske zveze Ivančna Gorica Lojze Ljubič, 
poveljnik sektorja Zagradec Alojz Šin-
kovec, predsednik komisije za izobra-

ževanje Rok Oven ter gasilci iz sose-
dnjega društva Ambrus. 
Želja po pridobivanju znanja mladih 
je vsekakor najboljši pokazatelj, da 
za podmladek usposobljenega kadra 
na Korinju ni strahu, hkrati pa je to za 

vse obveza, da jih spodbujamo in jim 
omogočamo nadaljnje izobraževa-
nje, saj se samo usposobljeni gasilci 
lahko soočajo z nevarnostmi, ki nanje 
prežijo na intervencijah. 

za PGD Korinj tajnik Franc Meglen

Novo gasilsko vozilo v 
PGD Šentvid pri Stični
Tudi na Prostovoljno gasilsko društvo Šentvid pri Stični niso pozabili dobri 
možje, saj je v drugi polovici decembra prejelo dragoceno in težko priča-
kovano novoletno darilo. V garažnih prostorih doma je po prodaji stare-
ga gasilskega vozila znamke Mercedes Benz, prazen prostor zasedlo novo 
gasilsko vozilo znamke Renault Midlum 300.14 SP FPT 4x4. Serijsko pod-
vozje vozila, ki je tovarniško prirejeno za nadgradnjo za gasilska vozila, je  
v društvo prispelo že leta 2013. Po skrbni in preudarni odločitvi je bil za 
nadgradnjo vozila izbran najboljši ponudnik, in sicer podjetje Gasilska vo-
zila Pušnik. Tako poleg komercialnih oznak karoserijo krasijo še funkcijske 
oznake GVC 16/25. Vozilo je opremljeno z najbolj izpopolnjeno opremo, 
kot je Rosenbauerjeva črpalka za vodo s hitro napadalnim visokotlačnim 
navijakom cevi dolžine 60 m, električnim agregatom moči 9 KW, svetlob-
nim stolpom z osmimi žarometi za osvetljevanje okolice vozila in interven-
cijskega območja, električnim vitlom moči 77 kN s pletenico dolžine 26 m 
in drugo intervencijsko opremo ter gasilnimi sredstvi po tipizaciji Gasilske 
zvez Slovenije. V potniškem delu je dovolj prostora za voznika, vodjo inter-
vencije in šest gasilcev. Za sedeži, gledano v smeri vožnje, pa so nameščeni 
štirje dihalni aparati, ki si jih lahko gasilci namestijo kar med vožnjo, kar 
bistveno skrajša čas do posredovanja na intervenciji. Gasilsko vozilo je tudi 
registrirano za vožnjo v cestnem prometu in je bilo 2. januarja 2015 že 
prvič uporabljeno na intervenciji v Bogi vasi. 

Da pa bi upravljavci vozila in gasilci ob intervencijah z njim, opremo, napra-
vami in orodjem ravnali varno, strokovno in v skladu z načeli dobrega go-
spodarja, se je 4. januarja 2015 velika večina operativnih gasilcev društva 
udeležila splošne seznanitve z vozilom, tehničnimi značilnostmi, opremo, 
napravami in varnostnimi postopki. Teden dni kasneje, 11. januarja, pa so 
se z vozilom, ravnanjem z opremo in drugimi posebnostmi podrobneje se-
znanili še upravljavci vozila. Obe seznanitvi je pripravil in vodil član društva 
in poklicni gasilec Anton Kastelic, ki je udeležencem na obeh izvedbah po-
dal izredno pomembne informacije in napotke. 
Vse občane, še posebej pa krajane Šentvida pa obveščamo in vabimo na 
uraden prevzem vozila, ki bo na slovesnosti ob 130-letnici društva, 23. 
maja 2015. Takrat vam bomo vozilo z vso opremo, ki smo ga kupili tudi z 
vašo pomočjo, tudi z veseljem predstavili.

Besedilo in foto Boštjan Perklič, PGD Šentvid pri Stični

Dobrodelna akcija mladine  
PGD Stična  “Otroci za otroke”
V prazničnem mesecu decembru naj 
bi se vsi, predvsem pa mlajši, veselili 
obiska Miklavža, Božička ali pa Dedka 
Mraza, morda tudi prazničnega kosi-
la in večerje, vonja po sveže pečeni 
potici, piškotih in drugih dobrotah. 
Žal temu ni tako, saj si nekateri ne 
morejo privoščiti niti osnovnih do-
brin, kaj šele kaj več. Zato smo se v 
mladinski komisiji PGD Stična od-
ločili, da poskušamo vsaj za trenu-
tek polepšati praznične dni pomoči 
potrebnim družinam. Organizirali 

smo dobrodelno akcijo “OTROCI ZA 
OTROKE”, kjer smo mlade iz naše-
ga društva spodbujali, da darujejo 
dobro ohranjene igrače, ki jih ne 
potrebujejo več, starše in ostale pa, 
da darujejo hrano z daljšim rokom 
trajanja. S plakati in objavami preko 
Facebook strani pa smo k akciji želeli 
spodbuditi še ostale krajane.
Dobrodelna akcija je bila zelo uspe-
šna. Vso zbrano hrano smo podarili 
Anini zvezdici, ki že nekaj let s svojimi 
dobrodelnimi akcijami oskrbuje soci-

alno ogrožene družine. Igrače pa smo 
zavili v darilne pakete in jih razvozili 
otrokom po naši občini. Odziv je bil 
fantastičen, otroci navdušeni, mi pa 
tudi, saj smo pokazali, da nam ni vse-
eno in da lahko pomagamo.
Istočasno bi se želeli ponovno za-
hvaliti vsem, ki ste darovali, našemu 
društvu za podporo in vsem, ki ste 
kakorkoli pomagali, da je bila akcija 
uspešno izvedena.
Več na www.pgdsticna.si

Nina Hundrić,  PGD Stična

Gasilčkov bazar  
v PGD Stična
Pionirji PGD Stična so bili, kot vsako leto, tudi letos v de-
cembru zelo ustvarjalni. V sklopu gasilskih vaj so izdelovali 
čestitke, okraske iz slanega testa, pekli piškote … Ker se je 
nabralo kar nekaj izdelkov, smo se skupaj odločili (men-
torji in mladina), da organiziramo Gasilčkov bazar ter iz-
delke ponudimo staršem in članom društva. 

Mlade gasilke in gasilci ter predavatelji na izvajanju praktičnega dela tečaja

Na dan, ko nas kot vsako leto v gasil-
skem domu obišče Gasilček, smo po-
stavili stojnico, razstavili naše izdelke 
in že nestrpno čakali prve obiskoval-
ce. Vsak, ki je želel, je lahko izbrane 
izdelke tudi odnesel domov. Seveda 
so bili otroci za svoj trud nagrajeni s 
prostovoljnimi prispevki, ki jih bomo 
porabili za različne aktivnosti pri 
mladinski komisiji PGD Stična. Naj-
bolj pridne, ki so ves čas sodelovali 
pri izdelavi in pripravi bazarja, smo 
odpeljali z vlakom na krajši izlet po 
praznični Ljubljani in na vročo čoko-
lado. Za ostale pionirje, ki se nam žal 
niso mogli pridružiti pri organizaciji 
bazarja, pa smo organizirali zabavno 
druženje ob pizzi in soku v gasilskem 
domu.
Hvala vsem pionirjem PGD Stična, ki 
ste pridno ustvarjali, društvu, star-
šem in ostalim članom pa hvala, ker 

ste nas v tem podpirali. Kot že ome-
njeno, je vse zbrane aktivne člane ter 
starejše gasilke in gasilce, ob progra-
mu, ki sta ga pripravila in vodila Luka 
ter Gal, pozdravil edinstven naš dobri 

mož Gasilček. Za veselo vzdušje pa je 
poskrbel pevski zbor PGD Stična ter 
Marjeta na harmoniki.

Nina Hundrić, PGD Stična
Foto: Miran Tomaševič
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Od svetega Jožefa
V naši župniji smo na božični dan 
novorojenega Boga slavili z glasbe-
no-gledališko božično zgodbo Še mi 
pojdimo s kralji. Po napevih starih 
ljudskih božičnih pesmi in kolednic 
jo je napisala in uglasbila naša fa-
ranka Darinka Pirc. V svetopisemsko 
zgodbo o potovanju treh kraljev je 
avtorica vpletla obisk modrih v naši 
župniji, ki tako sklepa slavnostno leto 
25. obletnice ustanovitve. Sveti trije 
kralji, mešani pevski zbor pod vod-
stvom Joži Vovk, predstavniki skupin 
župnije in otroci kot angelci smo po-
joč ob spremljavi instrumentalistov 
šli za zvezdo vodnico k jaslicam, se 
poklonili novorojenemu detetu in  
mu prinesli svoje darove. Ob jaslicah, 
ki jih so naši požrtvovalni in domisel-
ni jasličarji postavili v naš kraj, smo 
povabili vse ljudi s kolednico Nihče 
ne blodi naj, za zvezdo hodi naj, našel 
bo Betlehem, vso srečo v njem.
To čudovito božično praznovanje 
smo nadaljevali s sveto mašo in v 
prisrčnem vzdušju pred cerkvijo, kjer 
smo si ob toplih pijačah in pecivu vo-
ščili praznike.
Praznične dni smo v naši župniji skle-

nili v nedeljo 11. 1. z božično-novo-
letnim koncertom Majde in Marjana 
Petan. Poleg božičnih pesmi sta zape-
la tudi nekaj melodij, ki jih je prepeval 
New Swing Quartet, saj je g. Marjan s 
svojim globokim basom zbor bogatil 
kar 40 let. Gospa Majda pa je prepe-
vala pri mnogih ansamblih doma in v 
tujini. Bogat program sta popestrila s 

svojimi lastnimi pesmimi s posebnim 
sporočilom, ki seže poslušalcu v srce, 
kot npr. Pelji me na tisti kraj, Ko bova 
midva le spomin, Ti si moje upanje, 
Mami za Božič … Pesmi, vrhunsko za-
pete s srcem in dušo, so navdušile in 
nagovorile številne poslušalce. Hvala 
jima. Upamo, da bosta še kdaj prišla.

Darinka Kavšek

Krajevne skupnosti

Dobrodelne gasilke iz Višnje Gore
Veseli december je čas, ko širše odpremo srca drobnim 
pozornostim in svojim bližnjim; čas obdarovanj in čas po-
zornosti, tudi dobrodelnosti. V mesecu decembru smo 
se  gasilke iz Višnje Gore odločile izdelati svoj koledar. 
In v času, ko si ljudje izmenjujemo dobre želje in darila, 
smo tudi me želele narediti nekaj dobrega. Tako smo se 
odločile, da denar, zbran s prodajo koledarjev, podarimo 
mali Lindi Mandelj. Deklica s cerebralno praralizo sred-
stva potrebujeza plačilo terapij. Te pa so za družino veli-
ko finančno breme.
Na prodajno akcijo so se pozitivno odzvali tako sokraja-
ni kot ljudje iz cele občine in od drugod. Koledarji so se 
prodajali tudi na predpraznični tržnici v Ivančni Gorici. 
Tako smo uspele prodati praktično vse koledarje. Na tem 
mestu se želimo še enkrat najlepše zahvaliti vsem, ki so 
z nakupom koledarja pomagali ureničiti zadani cilj. Ker 
vemo, da družina zbira sredstva tudi z zbiranjem plastič-
nih zamaškov in pločevink, smo jih tudi me pripeljale s 
seboj poln prtljažnik, pa tudi v prihodnje jih bomo zbi-
rale zanjo, ker vsak zamašek in pločevinka štejeta. Lindi 
smo tako z veseljem predale 1.720 evrov. 
Mandljevi so nas toplo sprejeli in tudi nam je bilo toplo 
pri srcu. Saj veste zakaj …

Meta Podržaj, PGD Višnja Gora

Miklavž na obisku  
v Sobračah
V gasilskem domu v Sobračah je 7. 12. 2014 pridne sob-
raške otroke obiskal prvi dobri mož, sveti Miklavž. Pred 
njegovim prihodom so si otroci in starši ogledali igrico z 
naslovom »Zmeda pa taka«, ki so jo uprizorile naše kra-
janke. Igrico je v celoti režirala Tanja Adamlje. K sodelova-
nju je povabila tudi ostale naše krajanke ter tako sestavila 
odlično igralsko ekipo.

V uprizorjeni igrici smo si ogledali, kako hudobni hudički kujejo načrt, da 
bodo ukradli darila Miklavžu. Njihov hudobni načrt, pa so seveda preprečili 
Miklavževi zvesti pomočniki angeli. 
Kljub nepridipravom, ki so nastopali v igrici, je Miklavžu uspelo prinesti darila 
in obdariti otroke. 
Ob koncu leta so predstavniki KS Sobrače obiskali in obdarili tudi starejše va-
ščane.
Zahvala za organizacijo dogodka gre Tanji Adamlje in njeni igralski ekipi, čla-
nom KS Sobrače ter sobraškim gospodinjam, ki so pripravile sladke prigrizke 
za pogostitev ob koncu programa. 

Barbara Verbič

Hrastov Dol je obiskal 
sveti Miklavž
V soboto, 6. decembra 2014, je Hrastov Dol že tradicio-
nalno obiskal sveti Miklavž, ki je obdaril otroke iz Krajevne 
skupnosti Dob. Letos se je v Hrastov Dol pripeljal kar na 
traktorju, spremljali pa so ga štirje parkeljni, ki so otroke 
pošteno prestrašili. 
Pa je bila bojazen odveč, saj so bili, kot je kasneje ugotovil sveti Miklavž, zelo 
pridni, zato je vse po vrsti obdaril z lepimi darili. Otroci pa so mu v zahvalo 
pripravili bogat kulturni program, v katerem so nastopili: Miha Čebular, Kristi-
na Črnič, Lucija Fortuna, Luka Fortuna, Simona Fortuna, Martina Glavič, Nina 
Grabnar, Anže Janc, Maja Kastelic, Žiga Kastelic, Valerija Kravchenko, Ela Krnc, 
Martin Krnc, Petra Novak, Manca Oven, Martin Oven, Ana Rus, Tjaša Zajc in 
Andraž Zupančič. Še posebno so otroci navdušili Miklavža z lutkovno igrico z 
naslovom Zajček Pedajček. 

Prireditev, ki je potekala v obnovljeni stari šoli v Hrastovem Dolu, so omogo-
čili Krajevna skupnost Dob in vaščani Hrastovega Dola pod vodstvom Toneta 
Ovna in Dragice Kastelic. Za lepo izvedbo otroškega programa pa so bile zaslu-
žne mentorice Branka Kastelic, Andreja Rus in Maruša Trnovšek.  

Dušan Štepec

V Višnji Gori smo imeli tečaj  
o družinski oskrbi starejšega svojca
Prebivalstvo v svetu in tudi pri nas 
se stara. S tem pa nastajajo tudi novi 
problemi: pomoč starejši generaciji, 
tako socialno, zdravstveno in mate-
rialno, da ne bo prizadeta. Prav je 
povezovati mlajšo in starejšo genera-
cijo, saj smisel je v tem, da si prizade-
vamo za kakovostno staranje in soži-
tje med generacijami. Oskrba starega 
človeka je zahtevno delo, ki zahteva 
poleg finančne zmogljivosti tudi veli-
ko družinske ljubezni in razumevanja, 
kar pa ni vedno lahko.
Občina Ivančna Gorica je zavzeto 
pristopila k temu problemu. Izvolila 
je SVET STAROSTI prijazne občine, ki 
ima v programu celostno reševanje 
te problematike: organizacija medge-
neracijskih središč, dnevnih centrov 
oskrbe, pa tudi organizacija tečajev 
o oskrbi starejšega svojca. Te tečaje 
izvaja Inštitut Antona Trstenjaka iz 

Ljubljane.
Prvi tečaj je bil organiziran v Višnji 
Gori, sledita pa mu še v Ivančni Go-
rici in Šentvidu pri Stični. Od 9. okto-
bra do 11. decembra smo se tečaj-
nice srečevale enkrat tedensko pod 
vodstvom gospe Ksenije Ramovš. To 
ni bil klasičen tečaj s predavanj, am-
pak dobro voden pogovorni s prak-
tičnimi vajami. Prijavilo se nas je 19 
tečajnic in vsaka izmed nas je bila 
vključena v razgovor na posamezno 
tematiko. Teme so bile dobro zasno-
vane: o oskrbi in doživljanju svojca, o 
težavnosti starejšega človeka, oskr-
ba dementnih oseb, nega bolnega 
starostnika, fizioterapevtska pomoč, 
predaja onemoglega svojca v dom 
(če ga ne moremo oskrbovati doma) 
in srečevanje z minljivostjo.
Poleg tega, da pomagamo onemo-
glemu, pa moramo poskrbeti tudi 

za lastno zdravje, kajti težavno delo 
oskrbovalca fizično in psihično obre-
menjuje. Na vsakem srečanju smo 
udeleženke opravile tudi telovadne 
vaje za sprostitev in kondicijo. Vodi-
teljici gospe Kseniji Ramovš so poma-
gale tudi druge pomočnice: psiholo-
ginja, fizioterapevtka in medicinska 
sestra iz Hospica. Vsaka od teh je s 
svojega področja prispevala, da smo 
celostno spoznale, kako pomagati 
onemoglemu.
Na tečaju je bilo vse praktično, prije-
tno, toplo-človeško, kar je najbolj po-
membno. Udeleženke smo hvaležne 
izvajalkam, prav tako pa tudi Svetu 
občine, županu in podžupanu za or-
ganizacijo tečaja in literaturo. Hvala 
tudi vodstvu vrtca, da so nam odsto-
pili prijeten in ogrevan prostor.

Anica Petrič
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Marija Erjavec, nova predsednica 
Društva podeželskih žena Ivanjščice
Leto 2015 je za Društvo podeželskih žena Ivanjščice volilno leto. Na letnem občnem zbo-
ru 27. januarja so se članice seznanile o delovanju društva v preteklem letu ter načrtih 
za leto 2015, zbor pa končale tudi z izvolitvijo novega vodstva. 
Minulo leto je bilo v društvu zazna-
movano z različnimi dogodki, pove-
zanimi z nazivom slovenske Kmetice 
leta 2013, ki ga je prejela članica DPŽ 
Ivanjščice Marija Podobnik. Med 
drugim so članice soorganizirale tra-
dicionalno srečanje pri kmetici leta 
za predstavnice vseh društev, pove-
zanih v Zvezo kmetic Slovenije. Ve-
liko pozornosti so posvetile seveda 
lastnemu izobraževanju, saj je to ena 
od osnovnih nalog društva. Opravile 
so tudi številne ekskurzije, najbolj 
zanimiv pa je bil tridnevni obisk v po-
brateni občini Hirschaid, kjer so so-
delovale na spomladanskem sejmu 
in se spoprijateljile s tamkajšnjimi 
podeželskimi ženami. 
Članice se bodo tudi letos redno ude-
leževale različnih prireditev v občini 
in tudi izven nje. Že v kratkem bodo 
sodelovale na 22. Jurčičevemu po-
hodu, ki bo potekal tradicionalno na 
prvo soboto v mesecu marcu. V sklo-
pu tržnice v Ivančni Gorici pa se bodo 
s svojo ponudbo predstavljale na te-
matskih dneh skozi celo leto, jeseni 
bodo na tržnici organizirale že tradi-
cionalni tretji krompirjev praznik. 
Leto 2015 pa je za naše podeželske 
žene tudi volilno leto, zato so na to-
kratnem občnem zboru izvolile novo 
vodstvo. Dosedanja predsednica 
Majda Vrhovec je bila predsednica 
društva dva mandata (osem let) in 
je odgovorno delo predsednice pre-

pustila svoji naslednici. Članice so za 
novo predsednico soglasno izvolile 
Marijo Erjavec iz Gorenje vasi, ki je v 
preteklosti že vodila društvo, in sicer 
kar 12 let. Erjavčeva, ki se na domači 
kmetiji ukvarja s pridelavo in izdela-
vo izdelkov iz suhega sadja, bo torej 
svoje bogate izkušnje lahko še naprej 
delila tudi s svojimi kolegicami, sku-
paj pa bodo zagotovo prispevale k še 
večji prepoznavnosti našega podeže-
lja in občine nasploh. 
Tudi letos pa so se vabilu na občni 
zbor odzvali različni gostje in pred-
stavnice sosednjih društev, ki so za-
želeli gostiteljicam še naprej uspešno 
delo, prav tako so vse dobro zaželeli 
novi predsednici. V imenu Kmetij-
sko-gozdarskega zavoda Ljubljana in 
Kmetijske svetovalne službe je zbra-

ne nagovoril Franci Omahen, prvič 
se je občnega zbora udeležila tudi 
predsednica Zveze kmetic Slovenije 
Irena Ule. 
Delo društva je v nagovoru pohva-
lil tudi podžupan Tomaž Smole, ki 
je dejal, da je njihovo delovanje še 
kako pomembno tudi pri promociji 
turizma in blagovne znamke Prijetno 
domače. Izpostavil je še pomen lo-
kalne samooskrbe in tržnice v Ivanč-
ni Gorici ter vsem članicam čestital za 
dosežke in poslanstvo, ki ga opravlja-
jo. Nemalokrat priskočijo na pomoč 
tudi pri prireditvah, ki jih organizira 
občina. Ob zaključku se je dosedanji 
predsednici Vrhovčevi zahvalil za vse 
opravljeno delo, novemu vodstvu pa 
zaželel vse dobro. 

Gašper Stopar
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Ivanjščice so se lotile 
cateringa!
Proti koncu lanskega leta je Vladna služba za regionalni razvoj, ki jo je takrat 
vodila sedanja evropska komisarka Violeta Bulc, za zainteresirano javnost v 
Ljubljani pripravila prikaz uspešnih projektov, ki so bili sofinancirani z evrop-
skim denarjem. Na pobudo in po posredovanju naše članice in Kmetice leta 
2013 Marije Podobnik pa smo »Ivanjščice« prevzele catering in postregle s 
svojimi domačimi specialitetami. Žal med prikazanimi projekti ni bilo nobe-
nega iz naše občine.

Evropska komisarka Violeta Bulc je bila navdušena nad postrežbo, ki so jo nu-
dile Marija, Mari, Marta, Majda in Lučka

Pripravila: Mari Erjavec

V Znojilah tudi letos 
odkrivali talente
Vsako leto konec januarja se vaščani Znojil pri Krki zbe-
remo v prijetnem domu naših sosedov, družine Zupanc - 
Puš, po domače Špančevih iz Grabna. 

Svoje moči, talente in ustvarjalnost združimo v splet glasbenih točk, ki jih vo-
ditelj večera z rdečo nitjo nam ljube tematike, poveže v zaokroženo celoto. Le-
tos smo se tako spomnili svoje romarske cerkve sv. Kozme in Damjana, njene 
bogate zgodovine in ljudi, ki so cerkvi in župniji posvetili svoje življenje. Jože 
Pečjak je kot vsako leto domiselno povezoval prireditev.
Zapeli so nam znojilski fantje, mladi, pa tudi malo starejši. Njihova pesem, pri-
stna in domača, nas je popeljala v čas vasovanj, prešernosti, v svet brezskrb-
nosti. Pesem, ki ogreje srca. Mladi instrumentalisti iz leta v leto izpopolnjujejo 
svojo glasbeno umetelnost, mi pa jim prav radi prisluhnemo. Veliko jih je in 
verjeti je, da bodo nadaljevali glasbeno tradicijo vasi.
Glas harmonike nas je zvabil na plesišče, naše druženje pa se je nadaljevalo 
daleč v noč. Ob letu pa se znova snidemo, z novimi talenti in staro znojilsko 
ljubeznijo do kulture, tako živo prisotno v naši vasi.
Špančevim se vaščani iskreno zahvaljujemo za gostoljubje.

Franc Koželj

Odklop žena iz Gorenje vasi
Hiter tempo življenja, ki nam ga na-
rekuje današnji čas, se je zajedel tudi 
na podeželje, kjer naj bi življenje 
pregovorno potekalo bolj počasi in 
mirnejše. Tako se tudi na vasi ljudje 
čedalje manj družimo in se skoraj več 
ne poznamo.
Tako sta razmišljali tudi Alenka Selan 
in Bojana Sinjur iz Gorenje vasi ter 
organizirali srečanje vaških žena Go-
renje vasi in nas s prijaznim povabi-
lom, da pustimo doma moža, otroke, 
vnuke, pse, mačke, metlo in še kaj, 
povabili na drugo januarsko soboto 
zvečer v Gostišče Krka na večerjo in 
druženje.
Kar 19 nas je prišlo in ugotovile smo, 
da se resnično nekatere med seboj 
sploh ne poznamo, čeprav živimo v 
Gorenji vasi že več let. Večer je po-
tekal sproščeno in glasno, kot se za 
ženske spodobi. Naklepetale smo se 
po dolgem in po čez, se nasmeja-

le razpoloženima gostiteljicama, na 
koncu pa nas je Alenka obdarila s sila 
praktičnim in malce hudomušnim 
darilom – jajci. S kokošjimi seveda.
Hvala Alenki in Bojani za prijetno pre-

živet večer. Obljubile smo si, da ni za-
dnji in upamo, da se nam naslednje 
leto pridružite tudi tiste, ki se prvega 
srečanja niste mogle udeležiti.

Mateja D. Murgelj

Sliši se, govori se ... PRAV JE, DA SE IZVE! 

VABILO
Na predavanje »Sreča je zelene barve ... vrtnarjenje kot globalno  

zdravljenje človeka« predavateljice Suzane Vidic Sadar.
Zakaj vrtnarjenje tako pozitivno vpliva na naše zdravje? Ko delamo na vrtu, vzpostavimo pristen stik z naravo. 
Zagotovo se tudi vi vsakič, ko se odpravite v naravo, takoj počutite bolje, vaše misli so bolj jasne, razpoloženje pa 
bolj prešerno. 
Vabljeni na Krko, v petek, 13. 3. 2015, ob 18. uri. Predavanje bo potekalo v novih prostorih TD Krka, na Krki 1b, 
Krka. Za več informacij lahko pokličete na telefonsko številko 041/ 308-308, Nataša. 
Pridružite se nam na predavanju, kjer boste v naši družbi preživeli nekaj prijetnih uric s koristnimi informacijami. 

Nataša Lukman, predsednica TD Krka

Večer, v katerem so se odklopile žene iz Gorenje vasi, je bil sproščen in glasen.

Ivanjščice gostovale v oddaji Dobro jutro 
Članice Društva podeželskih žena Ivanjščice smo v decembru lahko spre-
mljali tudi na TV Slovenija. Sodelovale so v prispevku oddaje Dobro ju-
tro, ki je bil posnet v pasaži Maxi Marketa v Ljubljani. V prispevku so bile 
predstavljene tradicionalne slovenske jedi, društvo in naše dobrote pa 
je predstavila predsednica DPŽ Ivanjščice Majda Vrhovec. Če ste oddajo 
zamudili, si jo lahko ogledate na občinski spletni strani.

Gašper Stopar

Ko zapojejo znojilski fantje (Foto: Milena Bregar)
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PD Polž v letu 2014
Čeprav je leto 2014 že za nami, se spodobi, da opišemo 
naše delo v planinskem društvu.

V celem letu je bilo načrtovanih 28. 
pohodov, ki so bili kljub slabemu vre-
menu skoraj vsi realizirani. Pohodov 
so se udeleževali tudi najmlajši in sta-
rejši (vrtec in upokojenci).
Imeli smo tudi planinski tabor v Dolo-
mitih in Bavšici. Bilo je veliko delovnih 
akcij, saj nam je žled in deževje nare-
dilo veliko škode na Jurčičevi poti, na 
Poti dveh slapov in na občinski krožni 
poti Prijetno domače. Opravljenih 
je bilo veliko delovnih ur, ki smo jih 
opravili z veseljem.
Da pa smo v društvu tako aktivni, se 
moramo zahvaliti tako našim članom, 

kot varuhom gorske narave, markacistom, vodnikom,predvsem pa naše-
mu prizadevnemu predsedniku.

Lep planinski pozdrav!              

Marija  Čebular,  PD Polž

23. tradicionalni pohod na 
Trdinov vrh
V soboto, 3. januarja, smo odšli člani PD Polž na tradicio-
nalni pohod na Trdinov vrh. Ob 7. uri zjutraj smo se zbrali 
pred trgovino v Višnji Gori in se z nekaj osebnimi avtomo-
bili odpeljali v smeri Novega mesta.

Januar že v znamenju pohodništva 
V občini Ivančna Gorica je vse več 
zanimanja za pohodništvo in lahko 
rečemo, da pohodi spadajo med po-
membno športno-rekreativno dejav-
nost na področju razvoja turizma v 
občini. Poleg številnih tradicionalnih 
že uveljavljenih pohodov, je vse več 
novih pohodnih poti v organizaciji 
posameznih društev in krajevnih sku-
pnosti.
Že tradicionalno je tretjo nedeljo v 
januarju v organizaciji Krajevne sku-
pnosti Sobrače in Prostovoljnega ga-
silskega društva Sobrače, potekal 5. 
Sobraški pohod po sosednjih vaseh. 
Pohodniki so se zbrali pri gasilnem 
domu v Sobračah in se podali na več 
kilometrov dolgo pot po območju 
krajevne skupnosti Sobrače, ki leži na 
severovzhodu naše občine. Med po-
tjo so pokukali tudi preko občinskih 
meja. Lepo sončno dopoldne je dalo 
poseben čar vzponu na Felič Vrh, ki 
je ponudil prelepe razglede na vse 
konce Slovenije. Pohod so nadaljeva-
li proti Višnjemu Grmu in nato skozi 
zaselek Kalce proti gasilnemu domu, 
kjer se je ekipa Sobračanov potrudi-
la, da se je okrog 60 pohodnikov to-
plo okrepčalo.
Prvo pohodniško turo v letu 2015 je 
izvedel tudi Gorniški klub Limberk, 
v okviru katerega deluje tudi Sekcija 
GK Limberk – Ivančna Gorica. V sobo-
to, 17. januarja, se je 41 pohodnikov 
zbralo v Podborštu pri kmetiji Zajec, 
od koder jih je pot vodila proti vasi 
Sela pri Šumberku v sosednji trebanj-
ski občini. V tamkajšnji cerkvi sv. Ja-
neza Krstnika so imeli sveto mašo za 
srečno in varno gorniško sezono. Bo-
goslužje so obogatili pevci Moškega 
pevskega zbora kulturno športnega 
društva Dob. Pot so nadaljevali proti 
Šumberku do razvalin enega najsta-
rejših gradov na Kranjskem in nato 
do Srebotnic, kjer jih je že čakal oku-
sen pasulj. Sledila je še vrnitev v Pod-
boršt, kjer so pohodniki ob okrepčilu 
zadovoljni zaključili pohod. 
Pred dnevi pa so člani društva Publi-
us maximius Valična vas s smeroka-
zi označili pohodniško pot »HIC ET 
NUNC«, kar v prevodu iz latinščine 
pomeni »Tu in zdaj«. Gre za staro-

davno pot, v dolžini dveh kilometrov, 
ki so jo uporabljali že naši predniki in 
je bila obnovljena leta 2012. Staro-
davna pot se začne pri t. i. Vališki lipi 
v jedru vasi, kjer vas pot pelje po ma-
kadamski cesti mimo gričev in njiv, 
kjer pohodnik lahko uživa v čudovitih 
razgledih po okolici. Tik pred cerkvi-
jo sv. Martina se pot preusmeri med 
vinograde in zidanice na Vališki gori, 

mimo cerkve sv. Jožefa s tlorisom 
štiriperesne deteljice ter naprej do 
vodnjaka, ki so ga prebivalci Valične 
vasi včasih uporabljali za oskrbovanje 
vasi. Ko se pot ponovno začne vzpe-
njati, pohodnike pripelje do t. i. kala, 
naravne luže ter do glavne ceste, kjer 
se pot konča oz začne, odvisno od že-
lje pohodnika.

Gašper Stopar

Prikaz kmečkih kolin na Gradišču
Tradicija kolin je v naših krajih do-
bro ohranjena. Marsikje sicer pravih 
kmečkih kolin ne poznajo več. Kljub 
temu so koline vsako zimo na naših 
domačijah še vedno pomemben do-
godek iz več razlogov. Poleg tega, da 
se družina oskrbi s svinjskim mesom 
in drugimi mesnimi proizvodi, je to 
tudi čas za srečanje s sorodniki in so-
sedi, ki pridejo k hiši za pomoč. 
V Šentvidu in okolici še danes de-
luje več t. i. kmečkih mesarjev, ki 
znajo poskrbeti za vse potrebno, ko 
nastopi pri hiši čas kolin. Med njimi 
so tako poklicni kot samouki. Čeprav 
velja, da ima vsak mesar svoj način 
dela, predvsem pa svoj okus in svoje 
recepture za mesne izdelke, pa smo 
se nedavno lahko prepričali, da lahko 
tudi več mesarjev stopi skupaj. Kar 
pet mesarjev z dolgoletno tradicijo 
je poskrbelo, da so obiskovalci prilju-
bljenega Gradišča v soboto, 10. janu-
arja, lahko videli prikaz tradicionalnih 
kmečkih kolin. 
Vse delo, povezano s kolinami na 
Gradišču, je potekalo pod vodstvom 
Zdravka Verčiča, Franca Kavška, An-
dreja Markoviča, Antona Kastelica in 

Mirka Poljška, ki je bil tudi glavni po-
budnik dogodka. Izkušenim mesarjem 
sta se pridružila tudi dva mlajša, Miha 
Poljšak in Darijan Krištof, ki sta modro 
poslušala nasvete in navodila. Seveda 
pa kolin brez ekipe pomočnikov, ki jih 
je vodil Mitja Poljšak ne bi bilo, saj so 
poskrbeli, da so bili »majstri« zado-
voljni s celotnim potekom dela.
Zadovoljni pa so bili tudi obiskovalci, 
ki so sveže koline lahko tudi degusti-
rali in uživali v prešernem razpolože-

nju. Kot se za pravi kmečki praznik 
spodobi, ni manjkala niti harmonika. 
Seveda celotnega dogodka brez pod-
pore Maksa in Sonje Jerin ter Damja-
na Mišigoja ne bi bilo, pa tudi Mesar-
stvo Maver iz Stične se je izkazalo. 
In po odzivih sodeč bo prikaz kolin na 
Gradišču očitno postal tradicionalni 
dogodek, zato vsem mesarskim moj-
strom in njihovim pomočnikom želi-
mo še veliko zdravja!

Matej Šteh

V Vasi Gabrje smo se pridružili PD Krka in se s skupno motivacijo odpravili na 
hrib. Pot je lahka, vendar je bila zaradi snega malo bolj naporna, sploh za tiste, 
ki so bili brez derez, saj je bila na nekaterih predelih poledenela. Ker pot vodi 
mimo Gospodične, smo se tam seveda ustavili na kratkem počitku, se pogreli 
s čajem in se okrepčali z domačimi piškoti.
Podkrepljeni z novimi močmi smo krenili naprej. Do vrha je bilo še kar nekaj 
poti. Ker je na vrhu pihalo in bilo prijetno posedati, smo se kmalu odpravili 
v dolino, vendar smo tokrat krenili po drugi poti. Na Gospodični smo se spet 
ustavili in pojedli odlično kosilo, popili še kavico in se nato zares odpravili v 
dolino. Vreme nam je bilo ves čas naklonjeno in tudi sonček je včasih pokukal 
izza oblakov. 
Izlet na Trdinov vrh je bil odličen za začetek novega pohodniškega leta in v PD 
Polž se že veselimo naslednjih skupnih poti in druženj. 

Petra Kremžar, PD Polž
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Polepšajmo jim praznike
Tudi v letu 2014 smo se v KO RK Ivančna Gorica odločili za akcijo Polepšajmo jim prazni-
ke, v kateri obdarimo prejemnike DSP in družine z več otroki, kjer je zaposlen samo eden 
od staršev ali nobeden. 

S pomočjo prostovoljnih prispev-
kov in z donacijami, ki so zbrane na 
tematski tržnici v Ivančni Gorici in 
lastnimi sredstvi, ki jih s članarini in 
prostovoljnimi prispevki zberemo čez 
leto, pripravimo pakete s hrano, ki je 
primerna za božično-novoletne pra-
znike. Letos smo v akciji obdarili 16 
posameznikov in družin, ki so v težkih 
razmerah in upamo,da smo jim vsaj 
malo polepšali praznike. Naša akcija 
poteka v času, ko nas že drugo leto 
zapored obišče tudi Božiček za en 
dan v organizaciji društva Drevored 
Grosuplje s katerim sodelujemo in 
je letos razveselilo v naši KO RK  kar 
15 otrok. Tudi letos nismo pozabili na 
starejše in bolne,ter starejše v DSO-
-jih, ki smo jih z obiskom in skromnim 
darilom razveselili pred prazniki. 
Zahvaljujemo se prostovoljcem, čla-
nom in podpornikom za delo in fi-
nančno pomoč, ki so nam jo name-
nili v letu 2014, kajti brez njih nam 
ne bi uspelo. Hvala predvsem našim 
mladim prostovoljcem Urošu, Alber-
tu, Špeli, Sari, Leji, Timu in Primožu 
za pomoč v letu 2014. Hvala vsem, ki 
imate v teh težkih časih še posluh in 
srce za pomoč ljudem v stiski.

za KORK Ivančna Gorica Stanka Pajk

Krajevne skupnosti

Od zrna do kruha
Da popestrimo in obogatimo december v letu 2014 smo se prostovoljke Krajevne or-
ganizacije RK Temenica pridružile Kulturnemu društvu Temenica, ki vsako leto pripravi 
celoletne dogodke na različne teme. Letošnja je bila naslovljena na temo: OD ZRNA DO 
KRUHA.
Že na začetku decembra smo pova-
bile k sodelovanju vse krajanke in 
krajane, prijatelje in znance, da se 
predstavijo s svojimi kruhi, ki so pe-
čeni v pečeh, krušnih pečeh, kruho-
matih. Kruh je lahko črn, bel, ajdov, 
krompirjev … Na naše povabilo so se 
zelo lepo odzvali, za kar se vsem in 
vsakemu posebej lepo zahvaljujemo. 
Napekli so res veliko kruha, belega, 
črnega, ajdovega, čebulnega, ržene-
ga, krompirjevega, pirinega, seveda 
pa so razstavo še posebno popestri-
le pletenice, sončnice, pleteni srčki, 
sončki, sadni kruhi… 
Vse to se je zgodilo 19. decembra 
2014 v Kulturnem domu v Temenici. 
Po predavanju o kruhu tehnologinje 

g. Lidije Berlan iz Pekarne Grosuplje, 
nastopu učencev podružnične šole 
Temnica in razglasitvi nagrajencev 
likovnega natečaja, je bila v prvem 
nadstropju razstava žit, razstava kru-
ha, razstava prispelih del likovnega 
natečaja in tudi razstava klekljanih, 
vezenih in kvačkanih prtov in prtičk-
ov.
Ob lepi udeležbi obiskovalcev smo jih 
pozvali, da si na razstavi kruhov vsak 
lahko izbere kruh, prostovoljne pri-
spevke pa smo namenili naši podru-
žnični osnovni šoli v Temenici. Zbrali 
smo 195,00 evrov in jih 23. decem-
bra predali šoli, kjer so jih sprejeli z 
veseljem in hvaležnostjo. 
Krajevna skupnost Temenica in KORK 

Temenica pa smo v decembru skupaj 
obiskali in obdarovali kar 50 krajank 
in krajanov, ki so bolni, osamljeni, v 
domovih za ostarele in vse, ki so že 
dopolnili 80 let življenja, da bi jim s 
tem malo popestrili dan in polepšali 
praznične dni okrog Božiča in Novega 
leta. Preko vseslovenske akcije Bo-
žiček za en dan pa je prejelo krasna 
darila anonimnih darovalcev tudi 13 
otrok iz naše krajevne skupnosti.

Leto 2015 naj prinese vsem darila,
ki življenje Vam bodo obogatila,

ljubezen, srečo, zdravje, blagostanje
in uresničene vsaj nekatere sanje.

Nada Hribar, KO RK Temenica

Zahvala
Krajevna organizacija Rdečega križa se zahvaljuje Petrolu BS 
Ivančna Gorica in BS Podsmreka za donacijo, ki je polepšala 
praznike dvema družinama iz Ivančne Gorice.

Zahvaljujemo se tudi kmetiji Erjavec za podarjene sladke do-
brote, ki smo jih razdelili v naši akciji Polepšajmo jim praznike.

Tudi mi smo sodelovali na 
Miklavževem koncertu
Čarobni mesec december je čas namenjen druženju, veselju, dobrodelnosti 
in obdarovanju. Rdeči križ Slovenije Krajevna organizacija Ivančna Gorica je 
že četrto leto zapored prijazno povabila k sodelovanju na Miklavžev koncert 
tudi uporabnike Varstveno delovnega centra Želva d. o. o., Oddelek Ivančna 
Gorica. Tako kot vsako leto so se razveselili vabila. Uporabniki VDC so s pomo-
čjo mentorjev izdelali scensko dekoracijo za koncertno dvorano in nastopili z 
dramsko pevsko skupino v koncertnem programu. Bili so navdušeni nad na-
stopom  ljudskih pevcev Studenček, ki s svojo izvirnostjo in srčnostjo vedno 
popestrijo program prireditve. Vrhunec večera je bil prihod svetega Miklavža 
v spremstvu parkljev, ki je prisotne v dvorani radodarno obdaril. Uporabniki 
VDC Želva in njihovi starši oziroma skrbniki so zelo zadovoljni s prireditvijo, saj 
so vsi navzoči med seboj povezani na prijazen in neposreden način.
Za dolgoletno sodelovanje med Rdečim križem Slovenije in Varstveno delov-
nim centrom podjetja Želva d. o. o. gre posebna zahvala gospe Renati Laznik, 
ki s svojo dobroto, pozitivno naravnanostjo in pripravljenostjo za povezova-
nje vseh krajanov Ivančne Gorice udejanja sožitje bivanja različnih populacij 
v  občini Ivančna Gorica.
Uporabniki in delavci VDC podjetja Želva d. o. o., Oddelek Ivančna Gorica

Suzana Drobnič

Vtisi iz Miklavževega 
koncerta KO Rdečega 
križa Ivančna Gorica
Z veselim decembrom in vplivom prazničnega vzdušja se poveča čut do sočlo-
veka in želja po osrečevanju drugih. Tako se je naše društvo Novi Paradoks z 
veseljem odzvalo povabilu na Miklavžev koncert v Ivančni Gorici, kamor nas 
je k sodelovanju povabila Krajevna organizacija Rdečega križa Ivančna Gorica. 
Na prireditvi sta nas pozdravila podžupan Občine Ivančna Gorica Tomaž Smole 
in predsednik RKS OZ Grosuplje Franc Horvat. Za zabavo so poskrbeli Kulturno 
društvo Ivančna Gorica, pevci in godci ljudskih pesmi Studenček, Majda in 
Marjan Petan  ter drugi. Med drugimi so bili nastopajočimi so tudi  stanovalci 
Malega Vrha, in sicer je Veronika Stećuk recitirala pesem sostanovalca Jožeta 
Fajdiga. Napovedovalka je v nagovoru med drugim tudi pozdravila predsedni-
co društva Mali Paradoks gospo Slavico Smrtnik ter vodjo hiše stanovanjske 
skupine enote Mali Vrh gospo Natalijo Nose. Po glasbenem programu je prišel 
Miklavž, ki je na oder povabil tudi naše stanovalce, da so prejeli darilo. Na 
koncu je sledilo druženje in pogostitev ob glasbi.

V A B I L O
NA 13. TRADICIONALNI

VALENTINOV POHOD
V petek, 13. 2. 2015, ob 18. uri, 

z odhodom izpred Družbenega centra Krka, preko 
Korinja na Ciganov vrh in nazaj.

Vabljeni!

Kinološko društvo Grosuplje vabi
Tako kot že vrsto let Kinološko društvo Grosuplje tudi letos organizira brezplačna 
strokovna predavanja za lastnike psov. S tem želimo doseči čim boljšo povezanost 
lastnikov in njihovih psov, predvsem pa lastnike psov seznaniti tudi z najnovejšimi 
dognanji v sožitju med ljudmi in psi. 

Za letošnjo pomlad smo pripravili predavanje na temo psa kot pomočnika pri 
reševanju človeških življenj.

Datum in ura Dogodek in predavatelj Lokacija Organizator
Torek, 17. februar 
2015, ob 19. uri

Psi rešujejo življenja
(predavateljica Katja Skulj, 
strokovnjakinja za podro-
čje reševanja s psi

Družbeni dom Grosuplje, 
Taborska 2, Grosuplje

Kinološko društvo Grosu-
plje.
(še zadnji   vpis na tečaje 
šolanja psov) 
Vstop prost

V imenu Društva Novi Paradoks se želimo iskreno zahvaliti za povabilo. Z vašo 
pomočjo ste našim stanovalcem pričarali nepozabno popoldne. Miklavž jim 
je z darili  neizmerno polepšal prihajajoče praznike. Zahvaljujemo se  predse-
dnici KORK Ivančna Gorica ga. Renati Laznik ter ga. Stanki Pajk in vsem, ki so 
kakorkoli sodelovali in pomagali pri organizaciji dogodka.
Želimo vam veliko uspehov, ljubezni in sreče v novem letu!

Za Društvo Novi Paradoks Alenka B. Šemsidini, prostovoljka
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Obvezno cepljenje 
predšolskih in šolskih 
otrok
Cepljenja so prinesla ogromno zdravstveno korist tako 
posamezniku kot vsemu človeštvu. Zahvaljujoč cepljenju 
sedaj ne srečamo več mnogih nalezljivih bolezni, zaradi 
katerih so ljudje nekoč hudo zbolevali, postali invalidi ali 
celo umirali.
Cilj cepljenja je zaščita pred zbolevanjem in s tem pred posledicami bolezni, 
čeprav vemo, da sodobna medicina v večini primerov takih bolezni zna pre-
prečiti smrtni izid.
Vsako cepljenje mora biti dokazano koristno za dolgoročno zdravje cepljenega 
posameznika. S cepljenjem vzpostavljamo tudi skupno odpornost proti bo-
leznim v vsej populaciji. Tako preprečimo širjenje povzročiteljev med prebi-
valstvom ali bolezen celo izkoreninimo. Pri tem je najpomembneje doseči, 
da bo cepljenih vsaj 95 odstotkov ciljne populacije. Kolektivna imunost ovira 
in omeji širjenje povzročiteljev. Tako varuje pred okužbo tudi tiste, ki s ce-
pljenjem še niso pridobili odpornosti ali se zaradi kontraindikacij in drugih 
razlogov niso cepili.
V Sloveniji je po Zakonu o nalezljivih boleznih (Ur. L. RS št. 33/2006) predpi-
sano cepljenje za vse otroke proti davici, tetanusu, oslovskemu kašlju, otroški 
paralizi, hemofilusu influence tipa b, ošpicam, mumpsu, rdečkam in hepa-
titisu B. V Republiki Sloveniji je omogočeno tudi brezplačno cepljenje proti 
humanim papiloma virusom (HPV) za dekleta in najnovejše, brezplačno, ce-
pljenje proti pnevmokoknim okužbam (dojenčki, rojeni po 1. 10. 2014).

Koledar obveznega cepljenja šolskih in predšolskih otrok

S cepljenjem izzovemo imunost. Cepivo ne more povzročiti bolezni, le spod-
budi imunski sistem, da izdela zaščitna protitelesa proti povzročitelju bolezni.
O opravljenem cepljenju je treba izdati potrdilo, voditi evidenco in poročati 
območnim zavodom za zdravstveno varstvo ter Nacionalnemu inštitutu za va-
rovanje zdravja Republike Slovenije v skladu s predpisom, ki ga izda minister, 
pristojen za zdravje.

Tadeja Gruden, dipl. med. sestra, 
ZD Ivančna Gorica

Novosti v zobozdravstvenih ambulantah 
ZD Ivančna Gorica
Ob novem letu naredimo seznam želja, ki bi jih 
radi uresničili in si zastavimo nove naloge, ki 
jih bomo skozi vse leto izpolnjevali. Morda ste 
na svoj seznam napisali tudi »skrbim za svoje 
zdravje, za zdravje svojih zob«. Če je tako, vam 
naslednje informacije lahko pridejo prav.

Korak v novo leto je prinesel nekaj sprememb v zobozdra-
vstveni službi ZD Ivančna Gorica. 

Odrasli pacienti si lahko izberete za zobozdravnico :
- Petro Gracar Pekolj, dr. dent. med. (01 781 90 00), 
- Anito Palamar, dr. dent. med.  (01 781 90 00), ki je 

nadomestila upokojeno Jano Jevnikar Lampret, dr. 
dent. med, 

- Aljo Barbič, dr. dent. med. (01 781 90 00), ki v času 
porodniške odsotnosti nadomešča Jožico Lampret Ko-
zlevčar, dr. dent. med.(01 781 90 00), ali 

- Darijo Brlek, dr. dent. med. (01 78 78 513 v Srednji 
šoli J. Jurčič) in se dogovorite za vpis. 

Otroške in mladinske paciente pa sprejemajo
- Alenka Kotnik, dr. dent. med. (01 781 90 00),
- Nataša Voler, dr. dent. med. (01 78 78 513 v Srednji 

šoli J. Jurčič ali  01 788 78 11  v OŠ Ferda Vesela, Šent-
vid pri Stični) ali

- Darija Brlek, dr. dent. med. ( 01 78 78 513 v Srednji 
šoli J. Jurčič).

Za pregled se je potrebno predhodno naročiti na tele-
fonsko številko v času ordinacijskega časa ambulante ali 
po elektronski pošti.  
Nove paciente vpisujemo do zapolnitve števila, ki ga za 
posameznega zobozdravnika predpiše Zavod za zdra-
vstveno zavarovanje Slovenije. Zasedenost posameznega 
zobozdravnika lahko pogledate na spletni strani ZZZS.

Urniki dela zobnih ambulant, telefonske številke, e-naslo-
vi so objavljeni na spletni strani ZD Ivančna Gorica in na 
oglasni deski, v zobozdravstveni čakalnici ZD, kjer so na-
vedene tudi čakalne dobe.

Spomnimo naj vas, da so storitve nujne pomoči namenje-
ne lajšanju bolečine in ne dokončni oskrbi zob. Te storitve 
so: puljenje zoba, odprtje zoba, zaustavljanje krvavitve, 
drenaža ognojka. Vse ostale zobozdravstvene storitve, 
ki jih pacientu izvede zobozdravnik, ki ni njegov izbrani 
zobozdravnik, so samoplačniške. Termini za opravljanje 
nujnih storitev so ob delavnikih od 7.00-8.00  in od 13.00-
14.00. 

Vabimo vas tudi, da si na spletni strani našega zdravstve-
nega doma ogledate nekaj video posnetkov, ki vam bodo 
olajšali vsakodnevno skrb za čiste zobe in tako izboljšali 
vaše ustno zdravje.

Darija Brlek, dr. dent. med.

Pogovor o avtizmu v organizaciji Rotary 
kluba Grosuplje
V torek, 9. 12. 2014, nam je naš ro-
tarijski prijatelj iz Rotary kluba Do-
lenjske Toplice doživeto predstavil 
življenje z avtizmom. Skupaj smo 
spoznavali značilnosti avtizma, se 
skušali vživeti v osebo, ki avtizem ima 
in se spraševali, kaj sproža pravo ek-
splozijo pojavnosti avtizma.
Diagnoza avtizma je najhitreje ra-
stoča diagnoza v svetu. Po podatkih 
Ameriške zdravstvene organizacije 
je od leta 1996, ko je imel diagnozo 
eden na tisoč, v letu 2013 avtizem 
imelo že skoraj 2 % ljudi. Pri dečkih, 
kjer je diagnoza 5-krat pogostejša 
kot pri deklicah, je avtizem imel celo 
eden na 42.
Raziskave kažejo na povezavo avtiz-
ma in spremenjenih genov. Identifi-
ciranih je že 200 od domnevno 600 
genov, ki vplivajo na avtizem. Znan-
stveniki iz Carnegie Mellon Universi-
ty so ravno prejšnji teden objavili, da 
so razvili novo diagnostično metodo, 
ki temelji na slikanju funkcioniranja 
možganov z magnetno resonanco, 
s katero s 97 % zanesljivostjo dia-
gnosticirajo avtizem. Z avtizmom so 
običajno povezane tudi težave pre-
bavil ter občutljivost na težke kovine, 
gluten, kazein, sladkor … Ameriška 
znanstvenica Nancy Svanson je obja-
vila zanimiv graf, ki prikazuje koefici-
ent korelacije med avtizmom ter sojo 
in koruzo obdelano z Glyphosatom 
med leti 1990 in 2010. Korelacija je 
99 %.
» Foto (graf) «
Nekateri avtizem povezujejo s ceplje-
njem, saj se pogosto pojavita v so-
sledju. Pred kratkim je italijanski so-
dnik, prvič v zgodovini razsodil, da je 
bila dokazana nedvoumna vzročno-
-posledična povezava med cepivom 
in avtizmom in odredil, da mora far-
macevtska družba, ki cepivo izdeluje 
kot odškodnino, dečku, ki je po ce-
pljenju dobil avtizem, izplačevati do-
življenjsko rento. Prepoznane so to-
rej močne korelacije med genskimi, 

nevrološkimi, prebavnimi atipičnost-
mi, težkimi kovinami in avtizmom, a 
vzrok za avtizem ni prepoznan.
Stališče uradne medicine je, da je av-
tizem motnja in da je vseživljenjski. 
Počasi to stališče sicer mehča in v ne-
katerih objavah dopušča možnost, da 
v posameznih primerih znaki avtizma 
izzvenijo, a tega ne povezuje s terapi-
jami. Skladnih s stališčem vseživljenj-
skosti avtizma je tudi večina terapij, 
ki skušajo le blažiti simptome avtiz-
ma. Te terapije niso zastavljene tako, 
da bi ljudi z avtizmom sprejemale 
brez presojanja in jim pomagale v 
svet nevrotipičnih, temveč se osre-
dotočajo na spreminjanje, za družbo 
neprimernega vedenja ljudi z avtiz-
mom. Starši pogosto z diagnozo avti-
zem slišijo tudi, naj opustijo vse upe, 
saj njihov otrok nikoli ne bo mogel 
razumeti in početi nekaterih stvari.
Predavateljeva sporočila so presega-
la okvire avtizma. Človeško onesna-
ževanje narave ter s tem zraka, vode 
in hrane, ki jih uživamo, se nekje 
mora poznati. Naraščanje pojavnosti 
raznih motenj, alergij in avtoimuskih 
bolezni kažejo, da človeški imunski 

sistem prižiga lučke alarma, ki jih 
ne bi smeli spregledati. Prav tako 
se pozna moderni življenjski slog 
človeštva, ki živi odtujeno življenje 
v nenehnem stresu. Predavatelj je 
postavil zanimivo tezo, da celotna 
družba dobiva znake avtizma. To so 
odsotnost očesnega kontakta, izzivi 
pri komunikaciji, izzivi pri osredoto-
čanju na interakcijo z drugo osebo in 
zmanjšana fleksibilnost.
Primoževo temeljno sporočilo je, da 
AVTIZEM NI NUJNO VSEŽIVLJENJSKI, 
da lažno upanje ne obstaja in da se 
življenje z diagnozo avtizma ne kon-
ča. Še več, pravi, da je sinov avtizem 
najboljše, kar se mu je v življenju zgo-
dilo in da je AVTIZEM LAHKO TUDI 
DARILO. Vesel je, da je izvedel za 
Son-Rise program, terapijo, življenj-
sko filozofijo in življenjski slog, ki je 
že 30 tisoč družinam s celega sveta, 
ki živijo z avtizmom, da so zaživeli 
polno in srečno.  
S projektoma želijo družbo seznanja-
ti z avtizmom in pomagati družinam, 
ki živijo z avtizmom, tako da jim vse-
binsko, organizacijsko in finančno po-
magajo priti v ZDA na usposabljanje 

za izvajanje Son-Rise terapije, da lah-
ko usodo svojih otrok in svojih dru-
žin vzamejo v svoje roke. Trenutno 
skupaj z Rotary klubi JV Slovenije in 
Rotary klubi iz ZDA pripravljajo med-
narodni projekt Avtizem združuje, ki 
bo še bolj intenzivno predstavljal av-
tizem v družbi in še več slovenskim 
staršem, ki imajo otroke z avtizmom, 
omogočil usposabljanje za izvajanje 
Son-Rise terapije.
Rotarijci iz grosupeljskega kluba in 

naši gostje smo z veseljem prisluhnili 
in se aktivno vključili v pogovor o av-
tizmu. Strinjali smo se, da so načela 
Son-Rise filozofije prijazna in ugota-
vljali, da kar je dobro za ljudi s po-
sebnimi potrebami je dobro tudi za 
ostale in da tema avtizma ni zanimiva 
zgolj za tiste, ki imajo z avtizmom ne-
posredno izkušnjo.

Za Rotary klub Grosuplje 
Mirko Marinčič
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Porast motenj hranjenja 
med mladimi
Motnje hranjenja so duševne motnje v porastu. Problematika je najbolj raz-
širjena med mladostniki in ima eno izmed najvišjih stopenj umrljivosti med 
vsemi duševnimi motnjami. Zaskrbljenost vzbujajo tudi statistični podatki, ki 
kažejo, da se starostna meja obolelosti niža v obdobje otroštva. Pri sooča-
nju s problematiko motenj hranjenja je treba vedeti, da je zgodnje prepo-
znavanje razvoja motnje hranjenja ključnega pomena za proces okrevanja. 
Razvite motnje hranjenja največkrat prepoznavamo v življenjsko ogrožajočih 
skrajnostih kot anoreksijo,  bulimijo,  kompulzivno  prenajedanje,  bigoreksijo  
in  ortoreksijo. A  zametki motnje hranjenja se vedno skrivajo v manj izrazitih 
situacijah. Pogosto oseba ne kaže vidnih znakov, a ima težave s hranjenjem in 
z doživljanjem sebe. 
Ravno prepoznavanje problematike motenj  hranjenja  v  začetni  fazi  razvoja  
je  bistvenega  pomena za mladega človeka. Prepoznane  težave  omogočijo  
začetek  razreševanja  stanja  in  preprečitev  nadaljnjih  škodljivih  posledic.  
Včasih  je  oseba  zmožna  sama  razrešiti  neugodno  stanje,  ki  poganja razvoj  
motnje  hranjenja.  Velikokrat  to  ni  mogoče.  V  slednjih  primerih  je  nujna  
strokovna pomoč. Pri tem je treba vedeti, da dokler celovito ne razrešimo 
problematike motenj hranjenja, se težave  lahko  prenašajo  tudi  na  druga  
področja  človekovega  doživljanja.  Oseba  lahko uredi svoj način  hranjenja,  
a  jo  še  vedno  obdaja  nezadovoljstvo  in  nelagodje.  To  se  lahko  med 
drugim izraža v nezmožnosti reševanja konfliktov v medosebnih odnosih, v 
razvoju kakšne fobije ali v ponavljajočih se neprijetnih razpoloženjih, ki osebi 
onemogočajo spontano in sproščeno bivanje. Pri  problematiki  motenj  hra-
njenja  tudi  ne  smemo  pozabiti,  da  bistveno  okrni  kakovost življenja. Pred-
vsem je pomembno  zavedanje, da imajo mlade osebe pred seboj še veliko let 
ustvarjanja  in  udejstvovanja  v  vsakdanjem  življenju.  Zato  je  smiselno  ob  
začetnih  znakih prepoznavanja težav ustrezno poskrbeti zase ali v primeru 
nemoči, poiskati strokovno pomoč, ki bo to omogočila.
V  Svetovalnici  za  motnje  hranjenja  Introspekta  se  zavzemamo  za  čim  
zgodnejše prepoznavanje in preprečevanje razvoja motnje hranjenja. Zato 
so naši programi svetovanja zasnovani na ciljni usmerjenosti in intenzivnem 
delu. Naši  programi so  namenjeni  trajnemu  okrevanju.  Dodatne  informa-
cije  o prepoznavanju  razvoja  motnje  hranjenja pri otrocih in pri odraslih 
osebah so dostopne na spletni strani www.introspekta.si.
Pri prepoznavanju otrokovih težav na področju hranjenja in doživljanja sebe 
so ključne osebe starši. Staršem priporočamo, da so pozorni na kakršnekoli 
znake otrokovega doživljanja in vedenja, ki se ponavljajo in vzbujajo zaskrblje-
nost. To so lahko kakršnekoli spremembe na področju hranjenja, samopodo-
be, samozavesti in samospoštovanja. V obravnavi otroka z motnjo hranjenja 
pogostokrat opažamo, da so starševski ponavljajoči se občutki, ki opozarjajo, 
da nekaj ni v redu, izjemno dragocen vir prepoznavanja otrokove stiske. Pri 
tem je pomembno zavedanje, da čim prej prepoznamo, da je otrok ujet v sti-
sko, hitreje mu lahko pomagamo in preprečimo nadaljnje škodljive posledice. 
Imate vprašanje v  povezavi  z  razvojem  motnje  hranjenja  in  procesom  
okrevanja? Svoje vprašanje postavite na  info@introspekta.si. Brezplačen od-
govor dobite  najkasneje  do drugega delovnega dne.

Aleksandra Rožman, univ. dipl. socialna delavka,
Svetovalnica za motnje hranjenja INTROSPEKTA 

(Tel. št.: 040 202 695, el. naslov: info@introspekta.si)

Dobrodošli nazaj v svet vašega otroštva
Tisti od nas, ki smo odšli in se ciklično vračamo v »stari kraj«, morda najgloblje razume-
mo pomen slogana v naslovu. Kako neverjetno lepo poboža dušo. Kakšen privilegij je 
prejemati Klasje v »tujem« kraju, kjer duša ni doma. Uredništvu Klasja se ob tej priliki 
ponovno iskreno zahvaljujem.
Že zelo dolgo se nisem oglasil s ka-
kšnim člankom. Verjetno nisem imel 
pravega navdiha. Tokrat vas moram 
obvestiti drage sestre in bratje po 
kraju in rodu, da sem končal z aktivno 
dobo. Veliko preveč kilometrov sem 
prevozil, več kot milijon, s službenim 
vozilom, kot zastopnik in to pretežno 
v urbanem okolju. Doživel sem katar-
zo, ko sem na svoj zadnji delovni dan 
vrnil službeno vozilo v Celju in se peš 
vrnil v Trzin. Dozorela je tudi odloči-
tev, da več ne bom imel avtomobila 
in da bom odslej uporabljal javna 
prevozna sredstva in kolo. Omislil 
sem si ležeči tricikel.
Že v prvem mesecu pojavljanja v Lju-
bljani je tricikel vzbudil zanimanje pri 
nevladni organizaciji FOCUS, ki med 
drugimi projekti koordinira vsakole-
tni teden mobilnosti. Rezultat je bila 
udeležba na razstavi »Odkrij Ljublja-
no s kolesom« ob otvoritvi nove ob-
vodne poti ob Ljubljanici (vabljena je 
bila tudi direktorica občinske uprave 
Irena Lavrih). Projekt je bil nagrajen 
s strani evropske komisije, zato je 
odmeval tudi v evropskem prosto-
ru, tudi po zaslugi naše komisarke za 
promet Violete Bulc.
Promoviram kolesarjenje, kar je v 
duhu projekta MOBILE 2020 v koor-
dinaciji REC Regionalnega centra za 
okolje in v sodelovanju Prometnega 
inštituta Ljubljana, ki ima za cilj po-
speševanje uporabe koles, kot prevo-
znih sredstev. Projekt je programsko 
podprt s strani evropske komisije IN-

TELLIGENT ENERGY EUROPE.
S triciklom, nemškega proizvajalca 
HASE in distributerja TO-BI iz Bistri-
ce ob Dravi, sem se še v času trajanja 
omenjene fotografske razstave, ogla-
sil v moji domorodni občini in jo pre-
kolesaril do obrobja, do mojih soro-
dnikov. Moj stric, Anton Perko  (vulgo 
Karinski iz Velikih Rebrc), je namreč 
postal mladi član kluba 80. Vmes sem 
se ustavil tudi na Informacijski točki 

v Zagradcu pri Joži Bregar, ki je pra-
va poživitev v tej krajevni skupnosti. 
Med drugim ima tudi izrazit čut za 
kulturno dediščino.
Prilagam nekaj fotografij in pošiljam 
blagoslov vsem Ivančanom doma in 
po svetu.
V Trzinu, 04. 12. 2014

V mislih vedno z vami 
Robert Slana

Tradicionalni slovenski zajtrk 
Čeprav je od dogodka, ki se je odvijal tretji petek v novembru, ko je potekal že 8. tradici-
onalni slovenski zajtrk v vrtcih in šolah minilo že dva meseca je prav, da se nanj ponovno 
spomnimo. Še posebej sedaj v turobnih zimskih mesecih, ko razsaja gripa, prehladi in 
druge zimske tegobe. Zdrava hrana od sadja pa do medu naj bo prisotna vse leto in vsak 
dan na mizi še posebej naših mladostnikov. Na to moramo misliti vsi od staršev, vzgoji-
teljev, do otrok in ne samo ob tovrstnih dogodkih. 
»Pred osmini leti smo slovenski če-
belarji pričeli z »medenim« zajtrkom, 
ki je sedaj osrednji projekt promocije 
slovenske hrane! Čebelarska zveza 
Slovenije je pred štirimi leti predlaga-
la vseslovenski projekt Tradicionalni 
slovenski zajtrk in kasneje je Vlada 
RS na pobudo ČZS razglasila »Dan 
slovenske hrane«. Pred osmimi leti si 
nihče ni upal predstavljati, da bo po-
stal to osrednji vseslovenski projekt 
promocije slovenske hrane. Še več, 
čebelarji projekt širimo izven naših 
meja. Vsi nam priznavajo, da gre za 
odličen projekt in da smo pobudniki 
tega čebelarji, na kar smo lahko upra-
vičeno ponosni!« je ob letošnjem 
medenem prazniku poudaril pred-
sednik Čebelarske zveze Slovenije 
Boštjan Noč. 
Kot vsako leto smo se tudi čebelarji 
Čebelarskega društva Krka in Zagra-
dec udeležili medenega zajtrka ter 
obiskali malčke v vrtcih in šolarje v 
našem kraju. Res je bil čudovit dan. 
Rajali smo ob posnetkih »Kranjske 
sivke« s Čuki, se sladkali, da se je med 
cedil okoli ust. Naši malčki in šolarji 
so nas zasuli z vprašanji. Presenečeni 
smo ugotavljali, da že dobro poznajo 
skrivnosti čebeljega življenja in zdra-
ve prehrane. Ne smemo pa pozabiti, 

da so k temu bistveno pripomogle 
tudi vzgojiteljice in učiteljice v vrtcih 
in šolah. Skupaj z malčki in šolarji so 
ustvarili čudovito vzdušje, ko so nas 
pričakali v čebeljih kostumih in okra-
šenih prostorih polnih risbic čebeljih 
motivov, podob iz narave in zdrave 
prehrane. 
Res poučen in hkrati zabaven dan 

za vse, ki smo sodelovali. Tudi letos 
komaj pričakujemo, da se spet snide-
mo. 

Posnetki so iz krške podružnične šole 
in vrtca.

Marjan Volaj,  
predsednik ČD Krka in Zagradec
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Odšla je
gospa Milena Rotman, 

upokojena učiteljica OŠ Stična
15. 4. 1924–27. 12. 2015

Odhod. In zažvižgal je vlak skozi mrak.
O devojka ti, ob oknu sloné,

si li čula ta vrisk, plakajoč skozi noč:
o zbogom, domovina!?

                           (O. Župančič)

Tiho, kot je živela, nas je v decembrskih dneh zapustila naša sodelavka, razredna učiteljica Milena Rotman.
Rodila se je daljnega leta 1924 očetu Ivanu in materi Frančiški Bucik v Mihelji vasi pri Črnomlju. V družini je bilo 
sedem otrok in vsi so hodili v srednjo šolo, le dva sta se učila rokodelstva. S starejšim bratom sta se vsak dan 
vozila v šolo v Novo mesto, doma pa so morali pomagati pri delu na kmetiji. Študij je morala prekiniti v letu 1943 
zaradi vojnih razmer. Bela krajina je bila še posebno izpostavljena v letih vojne. Temu trpljenju in nasilju se ni 
mogla izogniti niti mlada študentka Milena. Očeta in starejšega brata so internirali v zloglasno taborišče na Rabu. 
Materi je morala pomagati skrbeti za družino. V rojstni vasi je bila večkrat izpostavljena terorju okupatorja.
Po kapitulaciji Italije sta se vrnila oče in brat, Milena pa je bila nastavljena kot nadomestna učiteljica v Petrovi 
vasi. Mlada učiteljica je na osvobojenem ozemlju v Črnomlju obiskovala še pedagoški tečaj. Spoznala je svojo 
prvo ljubezen, absolventa filozofije, v tistem času borca Cankarjeve brigade, in se z njim poročila. Rodila se jima 
je hčerka Mateja, l. 1945. Žal vojna ni prizanesla mladi mamici. Oče je otroka videl le dvakrat in ostal pogrešan. 
Sama, z majhnim otrokom, v časih, ko ni bilo ne hrane ne obleke, se je prebijala skozi življenje. Še naprej je po-
učevala v Petrovi vasi. Z dekretom je bila premeščena v Stično v avgustu 1945. Nato je nekaj časa poučevala v 
Višnji Gori, po l. 1951 pa je bila vse do upokojitve zaposlena na OŠ Stična. V letu 1949 se je dodatno izobrazila 
na tečaju v Tolminu.
Kasneje se je poročila z g. Ervinom Rotmanom, pedagoškim inšpektorjem v okraju Grosuplje. Sprva so živeli v 
Stični, nato pa so si zgradili lep dom v novem naselju v Ivančni Gorici. Leta 1956 se jim je pridružila še druga 
hčerka Mirja. 
Gospa Milena je ves čas poučevala 3. razred. Njeni učenci so kot odrasli imeli lepe in spoštljive spomine nanjo. 
S svojo učenko Jožo Pajk sta bili sodelavki v paralelki in resnično tovariško sodelovali. Njen sosed in učenec Jože 
Glavič se spominja svoje učiteljice z besedami: »Njen materinski, topel čut nam je vlival zaupanje v šolo in uči-
telje.«
Ko je bila upokojena, l. 1979, je prvo leto skrbela za obolelega moža, ki ga je leto kasneje izgubila. Vsa leta naprej 
pa je svojo neizmerno ljubezen posvetila mladi družini hčerke Mirje. Do svojih vnukov je bila ljubeča, a dosledna. 
Veliko časa je posvečala vrtu okoli hiše. Svoja opažanja je zapisovala v zvezek o vrtnarjenju, po katerem sedaj 
delata obe njeni hčerki. Kadar ni bilo dela okrog hiše in na vrtu, je vedno rada poprijela za pletenje in vezenje ter 
zapustila lepe izdelke v spomin na dobro babico svojima vnukoma Mateju in Alji.
Poleg skrbnega dela za družino je imela gospa Milena še eno veliko ljubezen, poezijo. Najljubši ji je bil seveda 
belokranjski poet Župančič. Na pamet je znala celo vrsto njegovih pesmi, pa tudi Gregorčičeve in Murnove. Tako 
je ohranjala čilost in zdravega duha. Za svoje delo izven pouka je prejela Jurčičevo plaketo, nagrado za delo z 
mladino in priznanje Društva prijateljev mladine za sodelovanje. Vodila je tudi pionirsko organizacijo na šoli.
Od pokojne učiteljice Milene so se poslovili 2. januarja 2015 na pokopališču v Stični, na njeno željo v ožjem dru-
žinskem krogu. Poslovilne besede ji je izrekel tudi njen učenec, monsinjor Jože Kastelic.
Vsi, ki smo jo poznali, delali z njo, jo bomo ohranili v spominu kot dosledno in dobro učiteljico.

Za OŠ Stična Marinka Boljka

Pešci so med najbolj ogroženimi pro-
metnimi udeleženci. V policiji ugota-
vljamo, da so pogosto žrtve nesreč 
zaradi neustreznega ravnanja voz-
nikov motornih vozil (kadar vozijo z 
neprilagojeno hitrostjo, pod vplivom 
alkohola, preblizu desnemu robu 
vozišča, vozijo z neočiščenimi ali za-
rošenimi stekli na vozilu ipd.). Veliko 
nesreč pa se zgodi tudi zaradi napak 
ali neustreznega ravnanja pešcev.
Še posebej pogosto so pešci v pro-
metnih nesrečah udeleženi v jesen-
skih in zimskih mesecih, ko so vre-
menske razmere neugodne (megla, 
dež), svetli del dneva pa je krajši. 
Zlasti starejši so največkrat žrtve pro-
metnih nesreč zaradi svojih napak ali 

ker kršijo cestnoprometne predpise.
Za boljšo varnost in v izogib prome-
tnim nesrečam, Zakon o pravilih ce-
stnega prometa (ZPrCP) predpisuje 
naslednje glede:

UDELEŽBA PEŠCEV V CE-
STNEM PROMETU
1. Pešci morajo uporabljati prometne 
površine, namenjene hoji pešcev.
2. Če na vozišču ni pasu za pešce, 
pešpoti ali pločnika, lahko pešec 
uporablja kolesarsko stezo ali pot, 
vendar tako, da pri tem ne ovira kole-
sarjev in voznikov koles s pomožnim 
motorjem.
3. pešec ne sme hoditi po vozišču ali 
se zadrževati na njem, prav tako ne 

sme nanj nenadoma stopiti.
4. Ne glede na določbo prejšnjega 
odstavka smejo hoditi pešci po voz-
išču tam, kjer ni pločnika, pešpoti ali 
kolesarske steze. Pešci morajo hoditi 
ob levem robu vozišča v smeri hoje.
5. izjemoma lahko pešci hodijo po 
desni strani, kjer je to za njih varneje 
(nepregleden ovinek, ovira na cesti 
...)
6. Pešec, ki potiska voziček, enosle-
dno vozilo (kolo ...) ali drugo prevo-
zno sredstvo in organizirana skupina 
otrok, mora v primeru, ko ni mogoče 
uporabljati pločnika ali druge povr-
šine, namenjene za pešce, hoditi po 
desnem robu vozišča v smeri hoje. 
Pešec, ki potiska enosledno vozilo, ga 

mora voditi ob svoji levi strani. Do-
ločba velja tudi za osebo, ki se vozi v 
invalidskem vozičku.
7. Pešec mora prečkati vozišče na 
prehodu za pešce, če je ta oddaljen 
od njega manj kot 100 metrov. Pešec 
ne sme prečkati vozišča zunaj preho-
da za pešce, če sta smerni vozišči fi-
zično ločeni ali pa ju loči neprekinje-
na ločilna črta.
8. Pešec mora prečkati vozišče brez 
ustavljanja po najkrajši poti, preden 
stopi na vozišče, se mora prepričati, 
ali to lahko stori varno.

OZNAČITEV PEŠCA
1. Pešec, ki vleče ali potiska po vozi-
šču ročni voziček ali se vozi po vozi-
šču v invalidskem vozičku, mora imeti 
ponoči in ob zmanjšani vidljivosti na 
vozičku prižgano najmanj eno svetil-
ko, ki oddaja belo svetlobo, pritrjeno 
na levi strani, ki mora biti vidna od 
spredaj in zadaj. Svetloba svetilke ne 
sme slepiti drugih udeležencev v ce-
stnem prometu.
2. Pešec, ki ponoči hodi zunaj nase-
lja ali v neosvetljenem naselju, kjer 
ni pločnika ali pešpoti, po vozišču ali 
tik ob njem,  mora nositi na vidnem 
mestu na strani, ki je obrnjena proti 
vozišču, svetilko, ki oddaja belo sve-
tlobo, ki je vidna s sprednje in zadnje 
strani ali odsevni telovnik živo ru-
mene ali oranžne barve z vdelanimi 
odsevnimi trakovi bele barve ali od-
sevnik, ki ne sme biti rdeče barve in 
katerega odsevna površina na vsaki 
strani meri najmanj 20 cm2.
3. Ne glede na prejšnji odstavek 
mora organizirana skupina pešcev, ki 
hodi ponoči zunaj naselja ali v neo-
svetljenem naselju po vozišču, upo-
rabljati na začetku in koncu skupine 
najmanj po eno svetilko, ki oddaja 
belo svetlobo. Svetilke morajo biti 
nameščene tako, da jih lahko drugi 

udeleženci cestnega prometa pravo-
časno opazijo.

VARSTVO OTROK
1. Otroci morajo biti kot udeleženci 

v cestnem prometu deležni po-
sebne pozornosti in pomoči vseh 
drugih udeležencev.

2. Otroci morajo ponoči ali ob 
zmanjšani vidljivosti med hojo 
po cesti nositi na vidnem mestu 
na strani, ki je obrnjena proti 
vozišču, odsevnik, ki ne sme biti 
rdeče barve, in katerega odsevna 
površina na vsaki strani meri naj-
manj 20 cm2.

3. Učenci prvega in drugega razreda 
OŠ morajo na poti v šolo in iz nje 
poleg odsevnika nositi rumeno 
rutico, nameščeno okoli vratu.

4. Otroci morajo imeti na poti v 
vrtec in prvi razred ter domov 
spremstvo polnoletne osebe. 
Spremljevalci so lahko otroci sta-
rejši od 10 let in mladoletniki, če 
to dovolijo starši oz. skrbniki

5. Otroci smejo samostojno sode-
lovati v cestnem prometu šele, 
ko se straši, skrbniki oz. rejniki 
prepričajo, da so otroci sposobni 
razumeti nevarnosti v prometu 
in da so seznanjeni s prometnimi 
razmerami na prometnih površi-
nah, kjer se srečujejo s cestnim 
prometom.

Če bomo vsi skupaj, tako pešci in vo-
zniki vozil upoštevali navodila Zakona 
o pravilih cestnega prometa, bomo 
vedno srečno in brez nezgod prispeli 
na cilj.

Bodi preVIDEN

Damijan Mišigoj, Igor Mahnič,  
vodji policijskega okoliša

ZŠAM Ivančna Gorica, 
SPV Ivančna Gorica

Nasveti pešcem za varnejšo udeležbo v prometu – bodi preVIDEN
Policijska postaja Grosuplje tudi letošnjo zimo skupaj s Svetom za preventivo v cestnem prometu občine Ivančna Gorica in ZŠAM Ivančna Gorica vodi 
akcijo Bodi preVIDEN, zato namenjamo nekaj opozoril.
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Praznični december na  
Osnovni šoli Ferda Vesela
Predbožični dan, 24. december 2014, je na OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični zaznamo-
valo pestro praznično dogajanje. Vsi učenci so šolsko dopoldne začeli v svojih matičnih 
učilnicah, kjer so se seznanili s potekom kulturnega programa. 
Po malici so v avli spremljali priredi-
tev ob dnevu samostojnosti in eno-
tnosti, ki so jo pripravili šolski reci-
tatorji, pevci in instrumentalisti. V 
okviru proslave so si ogledali kratek 
predstavitveni film o občini Ivanč-
na Gorica, nagovoril pa jih je tudi g. 
ravnatelj Janez Peterlin. Za odmev-
ne uspehe na tekmovanjih v znanju 
je čestital Bredi, Hani, Katarini, Neži, 
Blažu in Tadeju, to je prejemnikom 
srebrnih in zlatih priznanj, ter tudi 
mladima pesnikoma Veroniki in Luki, 
ki sta se odlično izkazala na pesniški 
olimpijadi.
V nadaljevanju prazničnega dopol-
dneva je sledila gledališko-glasbe-
no-plesna predstava Zvezda mi je 
povedala avtorice Dragice Šteh. S 
skupnimi močmi so jo v izvirni kombi-
naciji klasičnega in modernega upri-
zorili šolski gledališčniki, pevci, in-
strumentalisti ter plesalci. Dogodek, 
ki je bil prava paša za oči in ušesa, 
je poskrbel za sproščeno vzdušje in 

ogrel učence za nadaljnje dogajanje. 
Sledilo je namreč že tradicionalno 
šolsko plesno tekmovanje za učence 
od 4. do 9. razreda. Letos so se plesni 
pari vrteli v ritmih dunajskega valčka 
in swinga. Ob dobri glasbi in spodbu-
dah gledalcev so se odlično odreza-

li, tako da je imela komisija, ki je na 
koncu izbrala po tri najboljše v vsaki 
kategoriji, težko delo. Vse sodelujoče 
plesalce je ob zaključku tekmovanja 
čakalo še sladko presenečenje.
Učenci razredne stopnje so v tem 
času izmenjali voščila, peli božične 
in novoletne pesmice, se igrali dru-
žabne igre, plesali ter se družili po 
razredih. K prijetnemu prazničnemu 
vzdušju je tudi letos pripomogla pra-
vljična okrasitev šolskih prostorov, 
imenovana Pepelkini mehurčki. Vse 
decembrske dni so se učenci v šolski 
avli srečevali z zgodbo o Pepelki, pod 
šolskim prazničnim drevesom pa so 
jih čakale drobne pozornosti. 
Po končanem predprazničnem do-
poldnevu in izrečenih voščilih so se 
učenci odpravili na težko pričakova-
ne božično-novoletne počitnice.

Ana Koželj, Nika Bregar, 8. razred
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični

Srečanje z  
urednikom Klasja
Srede, 7. januarja 2015, smo se šolski novinarji in fotogra-
fi zelo veselili. Izvedeli smo namreč, da nas bo po pouku 
obiskal urednik občinskega časopisa Klasje g. Matej Šteh.

Zvezda mi je povedala
Zvezde, ki pripovedujejo zgodbe? Ne verjamete, da obstajajo? O, pa obstajajo in pripoveduje-
jo prav posebne zgodbe. V Osnovni šoli Ferda Vesela Šentvid pri Stični nas je takšna posebna 
zvezda obiskala tik pred božičem in jo zaupala osamljenemu dečku. Zakaj pa je bila ta zvezda 
posebna in njena pripoved tako resnična? Zgodbo o božičnih dogodkih je pripovedovala iz 
prve roke, saj je bila pred dva tisoč leti, ko se je Jezus rodil, s svojimi prijateljicami zvezdami 
čisto blizu.
Božična zgodba je na odru šentviške 
šole zaživela v sodobni gledališko-
-glasbeni-plesni luči. Scenarij Dragice 
Šteh je postavljen v aktualen čas in 
prostor. Žalosten deček na sveti ve-
čer zaman išče pozornosti pri starej-
šem bratu, ki sta mu pomembnejša 
televizija in mobitel. Družbo najde 
pri Zvezdi, ki ga s svojo zgodbo pope-
lje v središče božičnega dogajanja … 
Na prizorišče večkrat priplešejo nje-
ne prijateljice zvezde in angeli, njihov 
ples pa je prav mladostno živahen in 
razigran. Zvezdi pomagata zgodbo 
v božičnih pesmih zgovorno pripo-
vedovati šolski otroški in mladinski 
pevski zbor, njihovo petje pa pope-
stri spremljava orkestra violin, kitar, 
orffovih glasbil ter ritmičnega cajona. 
Zgodba se srečno razplete, saj se za-
poslena starša končno vrneta domov, 
družina pa se zbere k praznovanju.
Predstava je na odru OŠ Ferda Vese-
la zaživela dvakrat, na predpraznični 
dan, 24. decembra 2014, dopoldne 
za učence naše šole, v torek, 22. de-

cembra, pa smo jo pred polno dvo-
rano navdušenih staršev in prijateljev 
uprizorili tudi v popoldanskem času. 
Več kot 60 sodelujočih učencev, igral-
cev, pevcev, instrumentalistov in ple-
salcev, je v okviru pouka in izven nje-
ga pripravljalo več mentorjev, igralce 
Nina Pavlin, plesalce Martina Zajc To-
dorovič in Vesna Pačnik, glasbenike 

Martina Jurkovič in Simona Zvonar, 
za sceno je poskrbela Jelka Rojec, za 
luč in ozvočenje pa Stojan Dremelj. 
Največja nagrada in pohvala za naš 
skupni trud pa je bil iskren in bučen 
aplavz poslušalcev po obeh predsta-
vah ter zadovoljstvo naših učencev.

Simona Zvonar 

Obvestilo staršem o 
vpisu v 1. razred 
V skladu s 45. členom Zakona o osnovni šoli (Ur. list RS št. 81/2006 in 
63/2013) so v šolskem letu 2015/2016 šoloobvezni vsi otroci, ki so rojeni 
v koledarskem letu 2009. Osnovna šola vpisuje otroke v prvi razred v me-
secu februarju za naslednje šolsko leto. Starši vpišete otroka v osnovno 
šolo v svojem primarnem šolskem okolišu. 

OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični
Vpis v prvi razred osnovne šole za šolsko leto 2015/2016 bo za šolske ob-
veznike iz šolskega okoliša Osnovne šole Ferda Vesela Šentvid pri Stični 
potekal od 9. 2. do 13. 2. 2015, v OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični. 
Zaradi enakomernejše časovne razporeditve starše prosimo, da upošteva-
te naslednji razpored: 
• otroci, katerih priimek se začne na črko od A do I, pridite k vpisu v  

PONEDELJEK, 9. 2. 2015, od 13.00 do 16.00,
• otroci, katerih priimek se začne na črko od J do M, pridite k vpisu v 

TOREK, 10. 2. 2015, od 13.00 do 16.00,
• otroci, katerih priimek se začne na črko od P do R, pridite k vpisu v 

SREDO, 11. 2. 2015, od 13.00 do 16.00,
• otroci, katerih priimek se začne na črko od S do Ž, pridite k vpisu v  

ČETRTEK, 12. 2. 2015, od 13.00 do 16.00.

Dodaten termin za vpis pa je v PETEK, 13. 2. 2015, od 8.00 do 12.00.

Vpis bo potekal v pisarni pedagoginje OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični, v 
prostoru št. 405.
K vpisu pridite starši in otroci. Vljudno vas prosimo, da k vpisu prinesete 
tudi izpolnjen anketni vprašalnik, ki ste ga prejeli po pošti.

Za šolske obveznike iz šolskega okoliša Osnovne šole Stična bo vpis potekal 
po naslednjem razporedu:

Matična šola: torek, 10. 2. 2015, od 7.30 do 17.00 ure
Zagradec: torek, 10. 2. 2015, od 7.30 do 17.00 ure na matični šoli
Krka: sreda, 11. 2. 2015, od 13.00 do 16.30 ure
Muljava: sreda, 11. 2. 2015, od 13.00 do 16.30 ure 
Ambrus: sreda, 11. 2. 2015, od 13.00 do 16.00 ure
Višnja Gora: četrtek, 12. 2. 2015, od 7.30 do 17.00 
Stična: četrtek, 12. 2. 2015, od 13.00 do 16.30  

 

Starši vpišete svojega otroka v šolo na podružnični šoli, ki jo bo obiskoval. 
Vpis lahko opravite tudi na matični šoli v torek, 10. 2. 2015, če vam dan in 
ura bolj ustrezata. Naknadni vpis bo v ponedeljek, 16. 2. 2015, od 7.30 do 
14.00 na matični šoli v Ivančni Gorici.

Gospod Šteh je najprej spregovoril o začetkih časopisa in o njegovem poslan-
stvu. Predstavil je tudi vsebinsko zasnovo časopisa, povedal, kako nastaja, kdo 
pri tem sodeluje, ter nas povabil, da ga s prispevki o šolskem in krajevnem 
dogajanju sooblikujemo tudi učenci. 
Skupaj smo prelistali zadnjo številko Klasja, g. Šteh pa nam je ob tem povedal 
veliko o posameznih rubrikah, fotografijah, oblikovnem urejanju, grafični pri-
pravi, tisku in distribuciji časopisa. Opozoril nas je tudi na zakonitosti novinar-
skega sporočanja, na značilnosti in posebnosti novinarskih besedilnih vrst ter 
nujnost preverjanja informacij.
Uporabni nasveti gospoda urednika nas bodo spremljali pri našem šolskem 
novinarskem delu. Njegovo navdušenje, predanost, znanje in izkušnje pa so 
nas prepričali, da je novinarstvo zahteven, a hkrati tudi zelo lep poklic. 

Nika Bregar, 8. razred
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični 
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Podeželska šola z velikimi uspehi – Srednja šola Josipa Jurčiča
Odločitev za srednjo šolo ni enostavna, zato je pred vpisom dobro razmisliti, katero boste izbrali. Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna Gorica, ki leži v 
naravnem zelenem okolju, ob robu gozda in polj, ter je dobro prometno povezana tako z Dolenjsko, Suho krajino kot naselji v smeri prestolnice, bo 
v letošnjem šolskem letu izobrazila že 61. generacijo maturantov.
Šola ponuja dva programa: gimnazija 
in ekonomski tehnik. Prvi je name-
njen vsem tistim, ki so odločeni, da 
bodo po štirih letih šolanje nadalje-
vali, drugi dijakom, ki želijo pridobiti 
poklic ali nadaljevati šolanje.

Zakaj na to šolo?
Ker obstaja velika verjetnost, da bo-
ste dobro opravili maturo, v zadnjih 
10 letih je bilo uspešnih od 98 do 
100 odstotkov naših dijakov, vsa-
ko leto imamo na splošni maturi od 
enega do devet zlatih maturantov, 
na poklicni maturi pa tudi do štiri. In 
zelo pomembno je, da dijaki lahko 
za maturo izberejo skoraj vse pred-
mete. Tudi ekonomski tehniki lahko 
»doma«, torej na svoji šoli, opravijo 
dodatni predmet na splošni maturi 

in si tako razširijo nabor možnosti za 
nadaljnji študij. 
Matura pa zagotovo ni edini razlog za 
vpis na to šolo, poleg kakovostnega 
pouka so dijaki deležni tudi prijaznih 
in toplih odnosov in ustvarjalnega 
vzdušja. Dijaki Srednje šole Josipa 
Jurčiča v zadnjih letih zasedajo prva 
in druga mesta na državnem tek-
movanju plesnih parov, s priznanji 
izstopajo na tekmovanjih iz logike, 
slovenskega jezika, matematike, an-
gleščine, ekonomije, fizike, biologije, 
kemije. Prepoznavni so kot šola do-
brih debaterjev.

Dodatne dejavnosti
Dijaki programa ekonomski tehnik 
znanje nabirajo v tujini s dvoteden-
sko prakso v okviru programa Leo- nardo da Vinci, so ena redkih šol, ki 

dijake organizirano vodi na matu-
rantske ekskurzije, v šolo v naravi, pa 
tudi na ekskurzije po evropskih pre-
stolnicah. 
Dijakom z učnimi težavami ponuja-
mo učno pomoč in jim svetujemo pri 
delu, nadarjenim pa pri vseh pred-
metih možnost dodatnega izobraže-
vanja v krožkih, od dramskega, lite-
rarnega, pevskega zbora do športnih 
krožkov, plesne skupine, šolskega 
glasila … Ponujamo tudi fakultativni 
pouk francoščine in ruščine. Na šoli 
imamo tudi studio fitnes, ki ga dija-
ki lahko obiskujejo tudi popoldne in 
zvečer, lahko tudi potem, ko že ma-
turirajo ...

In kaj pravijo dijaki?
Na šoli smo izvedli anketo, v kateri so 

dijaki med prednostmi šole izpostavi-
li: možnost prilagajanja in dogovarja-
nja glede spraševanja, prijeten odnos 
s profesorji in drugimi zaposlenimi v 
šoli, naši profesorji so odprti za po-
govor, prijetni, dijak ni samo števil-
ka, vlada sproščeno vzdušje, šola je 
blizu doma, zobna ambulanta v šoli, 
dobra malica … Je pa šola zahtevna, 
zato ustvarja trden temelj za nadalj-
nji študij, kar je za dijake in starše po-
membna prednost.

Našo srednjo šolo so obiskovali šte-
vilni uspešni Slovenci, od politikov, 
znanstvenikov, škofov, kirurgov, di-
plomatov do novinarjev in vrhunskih 
športnikov. Zakaj je ne bi tudi vi?

Milan Jevnikar, ravnatelj

Minutke za slovensko kulinariko na 
Srednji šoli Josipa Jurčiča
V okviru projekta Socialni in kulturni 
kapital smo se štiri partnerice mreže, 
Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna 
Gorica, Osnovna šola Stična, Osnov-
na šola Ferda Vesela Šentvid pri Stič-
ni in Vrtec Ivančna Gorica dogovorile, 
da je za privzgojo nekaterih vrednot 
nujno nameniti nekaj minut kulina-
riki. Zato bomo promovirale domače 
sadje, domače slovenske jedi, do-
mače pecivo in potico, nekaj časa pa 
bomo namenili tudi dobrotam dru-
gih narodov. 
Na naši šoli smo že v oktobru tri dni 
namenili pomenu uživanja sadja, še 
posebej smo izpostavili jabolka in 
domače grozdje, sveže naravne ja-
bolčne sokove in ob dnevu učiteljev 
vse zaposlene presenetili z domačim 
jabolčnim zavitkom – »štrudlom«. V 
četrtek, 20. novembra, pa smo pri-
pravili odlično degustacijo slovenskih 
jedi. 
Sliši se zelo enostavno, mar ne? A v 
zakulisju je bilo pestro. Najprej sva s 
profesorico predmeta sodobno pod-
jetništvo, modul turizem, naredili 
izbor sodelujočih. Po okvirni pred-
stavitvi projekta so dijaki marsikaj 
predvideli sami. Razredne skupnosti 
so prispevale razstavne predmete za 
priložnostno razstavo ob degustaciji. 
Že dva dni pred projektom smo se s 
tehničnimi sodelavci in knjižničarjem 
dogovorili, kako bomo pripravili pri-
reditveni prostor. S sestavljavko jedil-
nika, vodjo kuhinje in sodelavci smo 
nekajkrat kar ob malici posodabljali 
potek in načrt dogodka.
V četrtek zjutraj se je začelo odšte-

vanje. Medtem ko smo pripravljali 
in urejali degustacijska mesta in se 
dogovarjali za način pokušine jedi na 
posameznih mestih, je iz šolske kuhi-
nje že dišalo. Dijaki četrtih ekonom-
skih in drugih gimnazijskih letnikov 
so zavihali rokave, sprostili ideje in 
uredili tudi razstavni prostor. Posta-
vili smo šolske klopi, jih polepšali z 
belimi prti, nato pa so svoje strani 
razprle stare kuharice, medvojni in 
še starejši zapiski s kuharskih tečajev, 
na prtih in prtičih so oživeli nageljni, 
rožmarini in druge vezenine, svoje 
mesto so zavzeli kuhinjski pripomoč-
ki in domiselno umeščene slike sta-
rih črnih kuhinj, priložnostni oder je 
v rekordnem času zaživel v povsem 
drugem času.
Dišalo pa je vedno bolj domače ... in 
začelo se je. Pečena prosena kaša s 
suhimi slivami, ajdovi in beli žganci z 
ocvirki, repa z bučnim oljem, kloba-
se vseh vrst, krvavice in domač kruh 
pa seveda naraven, svež jabolčni sok 
so na degustacijskih mestih navdu-
šili dijake in vse zaposlene na šoli. 
Poleg degustacije je potekala tudi 
redna šolska malica, v šolski kuhinji 
so nam pripravili domače skutine 
štruklje. Med uživanjem v hrani in 
kramljanjem smo si ogledali še pro-
jekcije predstavitev domačih jedi po 
slovenskih pokrajinah in zbirko starih 
receptov na raznih lističih.
Razstava je uspela, ker so razstavne 
predmete prispevali vsi razredi, kar 
pomeni mame, babice in prababi-
ce naših dijakov pa tudi zaposleni 
na šoli. En razred je celo pripravil 

filmček z naslovom Babice kuhajo. 
Škoda, ker šola nima stalnega raz-
stavnega prostora, da bi bila razstava 
na ogled daljši čas in tudi za javnost. 
Degustacija hrane s spremljajočimi 
dejavnostmi je izjemno primerna za 
pridobivanje in razvijanje socialnih 
veščin in komunikacije, je izobraže-
vanje in je način za oblikovanje in 
ohranjanje pozitivnega odnosa do 
slovenske kulinarične dediščine kot 
dela kulture našega naroda.
Uspeh dogodka je rezultat usklaje-
nega in zavzetega dela cele šole, di-
jakov, učiteljev in drugih strokovnih 
sodelavcev, naših kuharic, hišnika…
Vsem velja iskrena zahvala, saj smo 
spet naredili nekaj izjemnega! 

Marina Strnad

DOLENJSKO SREDNJEŠOLSKO PRVENSTVO V DVORANSKEM NOGOMETU

Dijaki SŠ Ivančna Gorica peti 
na dolenjskem prvenstvu v 
dvoranskem nogometu
Čeprav so bili cilji še višji so dijaki Srednje šole Josipa Jurčiča na dolenjskem 
srednješolskem prvenstvu v nogometu zapustili zelo dober vtis. 
Prvo tekmo so zmagali z rezultatom 2:1 proti zelo močni ekipi dijakov Srednje 
elektro šole in tehniške gimnazije Novo mesto. V drugi tekmi, ki je bila že 
odločilna za napredovanje v polfinale, pa so nesrečno izgubili po streljanju 
kazenskih strelov z ekipo SŠ Črnomelj. Po rednem delu je bil izid 2:2, še pol 
minute pred koncem pa je ekipa naših fantov vodila in imela zmago praktično 
v svojih rokah. Nesrečna napaka v obrambi jih je stala zmage, ki bi skoraj za-
gotovo pomenila tudi eno od prvih treh mest. 
Na koncu je naslov dolenjskih prvakov osvojila ekipa Gimnazije Brežice. Tek-
movanje je potekalo v Krškem, za našo srednjo šolo pa so igrali: Denis Gale 
(kapetan in najboljši strelec ekipe), Luka Babič, Žiga Hrovat, Lenart Zaletel, 
Sifet Ljubijankič-vratar, Rok Bašnec, Matej Mirt, Andrej Pirc-vratar in Boštjan 
Perko. 

Simon Bregar

Ekipa nogometašev Srednje šole Josipa Jurčiča Ivančna Gorica

Vljudno vabljeni na

I N F O R M A T I V N I   D A N
v petek, 13. februarja 2015, ob 9. in 15. uri ter

v soboto, 14. februarja 2015, ob 9. uri
 za programa 

splošna gimnazija in ekonomski tehnik.

Postanite tudi vi delček naše zgodbe o uspehu!
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Tonček iz Potoka

ANTON VALENTIN (1869–1948) 

IN NJEGOV ROD
Ob bistrem potoku je mlin …
Bilo je neke poletne nedelje leta 1870, 86 let potem, ko je cesar Jožef II. 
ukinil stiški samostan.
Dopoldne je še tu in tam pokukalo sonce izza nizkih oblakov, ki nikoli ne 
obetajo nič dobrega. Po kosilu pa se je začelo nad stiškim kotom groma-
diti. Nad Stično se je razbesnel pekel. Ljudje že dolgo niso pomnili take 
nevihte in so s strahom gledali skozi okna. »Spet duše stiških menihov 
pode cesarja Jožefa«,  je vedela povedati stara Žlundrova Reza. »Dokler 
so v kloštru peli psalme še beli menihi, ni bilo v stiškem kotu nikoli neurja. 
Od kar jih je cesar izgnal, se večkrat razbesni nevihta«.
Kakšno je bilo tisto popoldne šele pri Pintarčkovih v Potoku! Navadno 
je voda vsako leto nekajkrat preplavila dvorišče. Včasih je stopila tudi 
čez prag. Ob nalivih je nenadoma prihrumela s hribov in prestopila breg. 
Celo mlinsko kolo je enkrat odnesla. Tudi tokrat je bilo pol dvorišča pod 
vodo, ko je odšla družina spat. Ponoči pa so se prebudili do kolen v vodi.
»Kje je zibka«? je skoraj zarjul oče, kajti zibke ni bilo več ob klopi pri peči. 
Tedaj je odprla vrata kamre stara mati in vstopila z lučjo v roki. Zagledala 
sta zibel v kotu pri mizi. Voda jo je dvignila ter jo prijetno zibala po sobi. 
V njej sta mirno spala Tonček in Nežka.

Drugi dan je voda upadla. Zadnja luža je odtekla iz hiše skozi luknjo v ste-
ni, ki jo je prav v ta namen napravil nekoč stari oče ter je bila sicer zabita 
z lesenim klinom. V mlinu so zopet zaropotali kamni in udarile stope.
Družina v mlinu je bila srečna. Zemlje je bilo ravno prav, ne premalo, ne 
preveč. Tudi mlin je prinašal lep dohodek. Pridni pa so bili vsi: oče Miha, 
mati Marijana, babica in šestero otrok. Na zibelki, ki je tiste noči plula 
po domači sobi, je bil med rdečimi srčki zapisan datum rojstva dvojčkov 
Tončka in Nežike: 4. listopad 1869. Tonček je dobil ime po stricu Antonu 
VALENTINU (1819-1871), ki je bil svoj čas v Kopru katehet in ravnatelj 
deške osnovne šole, nato pa župnik v Kortah nad Izolo. Ko je za vedno 
zatisnil oči, je bil Miha poleg. Stric je vse imetje zapustil revnim tržaškim 
študentom. Konja in zapravljivček ter skrinjo, v kateri so bile knjige in ma-
šniška oblačila ter dva keliha, je odpeljal nečak v Potok. Stric je zabičal, 
naj skrinjo izročijo menihom, ko se bodo ti spet vrnili v samostan.

Pa stiški zvonovi prav milo pojo
In še nekaj je skrivala skrinja! Zvit pergament s pečatom: staro listino, ka-
tere si Tonček skoraj ni upal potegniti iz pločevinaste urne. Pozneje mor-
da, ko bo poznal črke. Pa saj jih tudi oče poznajo in vendar ne razumejo, 

kaj stoji na papirju … Vendar je Miha zvedel za vsebino 
od svojega očeta in temu jo je pravil stari oče.
Enkrat samkrat pomni Tonček, da je oče pergament raz-
vil in pokazal otrokom. Slovesno se je tistikrat potoški 
Miha smejal izpod sivih brk in gledal svoj drobiž, ki je 
radovedno strmel v skrbno napisan papir.
»Vidite, otroci, to listino je nekoč dobila naša hiša. Ta-
krat so bili kmetje še odvisni od gospodov, ki so stanovali 
po mogočnih gradovih. Stiški pa so imeli nad sabo bele 
menihe, ki so bili edini pravični gospodarji. Sicer so tudi 
oni pobirali desetino in zahtevali od tlačanov delo. Ven-
dar niso nikoli povzročali krivic kot graščaki. Pa je prihru-
mel Turek v deželo: v rdečih hlačah in s krvavim mečem. 
V sam klošter bi vdrli in pobili menihe in kmete, ki so se 
zatekli tjakaj s svojimi družinami, da jim ni v zadnjem 
hipu Potoški Valentin zastavil pot z gorjačo. Kot snope 
je drugega za drugim pometal z obzidja … Tine je bil 
končno predrt s turško sulico, a med tem so utegnili tudi 
drugi priskočiti in so Turkom ubranili vstop v samostan. 
Valentinov sin Janez je po prestani nevarnosti postal svo-
boden desetine in tlake, dokler bo v Potoku gospodaril 
Pintarčkov rod. In še novo domačijo mu je postavil sa-
mostan, ker je staro požrl turški ogenj. Vse stoji na tem 
listu, ko so ga presvitli opat stiški podpisali s svojo roko 
in nanj pritisnili samostanski pečat«.
Ob takih zgodbah ter ob igrah ob potoku in v mlinu so 
minevala Tončkova srečna otroška leta. Stiška šola je 
bila v samostanu. Po dolgih hodnikih, kjer je nekoč vla-
dal nebeški molk in se je od časa do časa počasi pomika-
la bela meniška postava, je zdaj odmevalo razposajeno 
otroško kričanje. Kaj vse so počeli, preden se je prikazal 
s strogim obrazom učitelj Kovač in svoje šolarje spustil 
v učilnico. Celo uradnik na davkariji, ki je tudi imela v 
samostanu svoje prostore, je včasih pritekel z ravnilom 
in kateremu stepel hlače.
Ko je bilo Tončku 12 let, pa se je zgodilo nekaj nepričako-
vanega. Oče Miha je pri kovaču na stiškem polju popra-
vljal ročko mlinskega kolesa. Razbeljeno železo je pelo 
pod očetovimi udarci kot zvon. Nenadoma pa so očetovi 
krepki udarci prenehali. Kladivo je za trenutek obstalo 
na nakovalu, potem pa ga je močna roka spustila, da 
je votlo udarilo po steptanih tleh. Očetova roka je segla 
preko obraza ter se krčevito spustila na prsi. Iz ust se mu 

je izvil polglasen krik, nato je njegova močna postava 
brez zavesti omahnila na tla. Samo še to je prosil, da bi 
umrl pri mlinu v Potoku, kjer tako lepo šumi voda preko 
koles.

Čez tri gore, čez tri dole
Po nenadni in nepričakovani očetovi smrti je domačijo 
prevzel najstarejši brat Janez. Potem, ko se je oženil z 
žensko, ki ji kmečko delo ni dišalo, je začela Pintarčkova 
domačija propadati. Otroci so se raztepli po svetu. Dve 
dekleti sta se poročili, dve sta odšli služit, Tonček je odšel 
k teti v Ljubljano, kjer je obiskoval šolo. Nazadnje je brat 
domačijo prodal in z družino odšel v Ameriko.
Domačija v Potoku, kjer je rastel in garal njegov rod … 
Kako je bila močna! Kakor slovenska lipa sredi vasi je 
stala skozi stoletja: iz rok v roke so jo predajali očetje 
sinovom, stari zgarani gospodarji mladim gospodarjem 
iste krvi brez dolga in brez prodajanja zemlje.
Zdaj so domačijo kupili Podobnikovi z Dobrave. Popol-
dne sta odšla Tonček in Neža proti Potoku. Kot bi šla pro-
sit vbogajme, sta se bližala mostiču na dvorišče. Skrivno-
sten mir je ležal nad dolino. Bela nedelja je bila: v mlinu 
ni ropotalo in potok ni padal na kolo ter šumel v tolmun. 
Podobnikovi so ju spoznali. Dobri judje so bili, takoj so 
jima prinesli na mizo pogače in svinjine. Pogovor pa ni 
stekel.

»Vse kakor nekoč ... še žlico in krožnik poznam. A zdaj 
ne morem več reči, da sta naša«, je bilo Tončku hudo. 
Rajši sta se poslovila. Med zelenjem ob srebrnem traku 
stiškega potoka je stal Pintarčkov dom. Obdan od sonč-
ne luči, ves lep in spokojen. Kot bi ne vedel, da so v njem 
tuji ljudje.
Tako se je Tonček, ki je med tem postal Tone, poslovil 
od Potoka. Od zdaj si je moral sam pomagati skozi življe-
nje. Najprej se je pri trgovcu Venclju v Ljubljani izučil za 
prodajalca. Po odsluženi vojaščini je odšel v Trst, kjer je 
dobil državno službo na davkariji. Čez čas je presedlal k 
pošti, se preselil v Ljubljano in si osnoval svojo družino. 
Ko so se v letu 1898 vrnili  v Stično beli menihi, je skri-
njo iz zapuščine strica Antona pripeljal na samostansko 
porto. Tu je oddal, kakor je naročil oče, mašne knjige 
in plašče ter keliha, pa tudi starodavno listino, ki jo je 
nekoč od opata dobil Pintarčkov rod.
Umrl je star skoraj 80 let v Ljubljani. Težko je najti nje-
gov grob na viškem pokopališču, saj napis zakriva velik 
zimzeleni grm.
To je življenjska zgodba Tončka iz Potoka, ki je prevede-
na tudi v nemščino in francoščino. Po njegovem pripo-
vedovanju jo je napisal njegov sin Albin – pater Bazilij. 
Pravzaprav bi tudi njemu lahko posvetili celo zgodbo.

Albin Valentin (pater Bazilij)
In vendar hrepenim po koščku raja,
ki slutim ga za hrbtom Karavank
v naročju maja. (Tirolska, 1947)

Albin Valentin se je rodil v Ljubljani 29. avgusta 1924. 
V rojstnem mestu je tudi obiskoval šolo, nato stopil v 
frančiškanski red, leta 1945 pa odšel čez Karavanke. Bo-
goslovje je študiral v Avstriji in ZDA, kjer je bil 1950 po-
svečen. Od leta 1956 pa do smrti je pastoralno deloval 
med Slovenci v Avstraliji. Takoj po prihodu v Melbourne 
je poleg dušnopastirskega začel še s socialnim delom. 
Ustanovil je dom za samske fante, Baragov dom, v kate-
rem je v teku let dobilo zatočišče 1800 samskih fantov 
64-ih narodnosti in 16-ih veroizpovedi. Iz zbirnega tabo-
rišča za nove priseljence je pripeljal 180 družin ter jim 
pomagal poiskati stanovanje in zaposlitev.
Za ostarele pa je postavil dom počitka ob novi cerkvi sv. 
Cirila in Metoda. Ustanovil je knjižnico in slovensko šolo. 
Imel je veliko organizacijskih sposobnosti, znal je uskla-
diti sodelovanje rojakov pri izvedbi svojih načrtov in jih 
navdušiti za delo v skupnosti. Urejal je najstarejši versko-
-kulturni mesečnik v Avstraliji z naslovom Misli. V njem 
je izšlo veliko njegovih razmišljanj z begunsko, zdomsko 
in religiozno tematiko, pa tudi pesmi in proza. Leta 1982 
ga je za njegovo delo odlikovala kraljica Elizabeta II. z re-
dom britanskega imperija (Order of the British Empire). 
Leta 2000 je posmrtno prejel častni znak svobode RS za 
dolgoletno delo med avstralskimi Slovenci.
Pater Bazilij  je umrl 26. julija 1997 nepričakovano za srč-
no kapjo, kakor njegov ded, Pintarčkov Miha iz Potoka. 
Za njim ostaja poleg povesti Tonček iz Potoka in pravljice 
V kraljestvu lutk, zbirka pesmi Spomini nemi me v objem 
love ter veliko črtic, objavljenih v različnih slovenskih re-
vijah doma in v tujini.

Valči Ravbar
Vir:
Fr. BAZILIJ: Tonček iz Potoka (Mladinska povest), 1949, 
Izdala Goriška Mohorjeva družba v Gorici
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Jesen Ženskega pevskega 
zbora Vidovo
Po nastopu na Dunaju smo se septembra odpeljali skupaj z moškim zborom v 
Šentvid pri Ljubljani na tradicionalno srečanje pevskih zborov Šentvidov Slo-
venije. Spet smo se srečali zbori iz Šentvida pri Ljubljani,  Šentvida pri Planini, 
Šentvida pri Lukovici, Šentvida pri Grobelnem. Rdeča nit srečanja je bila do-
moljubnost, kar pomeni, da je bila ena izmed treh zapetih  pesmi domoljubna.  
Mesec  november je Karitas proglasil za mesec dobrodelnosti. Pevke Ženske-
ga pevskega zbora in zborovodja Urban Tozon smo se odločili, da bomo šli na 
obisk k oskrbovancem Doma Tisje v Šmartno pri Litiji in v dom dr. Janka Be-
nedika Radovljica. V petek, 14. 11., smo se najprej odpravile proti Gorenjski.  
Delovna terapevtka Ksenja Lumpert nas je odpeljala v jedilnico, ki je bila že 
polna oskrbovancev. Po kratki predstavitvi zbora, smo jih s pesmijo popeljale 
po Sloveniji. Med petjem smo bile ganjene, saj smo opazile, da so nekateri 
postali solzni, drugi pa so z nami tudi zapeli! Navdušeni so bili nad našo izved-
bo slovenskih zimzelenih popevk in skupaj z nami so ponovno zapeli pesmi 
svoje mladosti. Ko smo se poslavljale, so nam oskrbovanci  zaupali, da radi po-
slušajo zborovsko petje, še posebej slovenske ljudske pesmi, saj jih povrnejo 
v mladost. Za kratek čas so pozabili na bolezen, ločitev od doma in domačih. 
Takrat smo mi tudi me dobile solzne oči. 

Naslednjič smo se odpravile v Dom Tisje pri Šmartnem. Povezale smo se z de-
lovno terapevtko Renato Ozimek. V jedilnici, ki jo uporabljajo večnamensko, 
nas je pričakalo veliko varovancev in nekaj njihovih sorodnikov, ki so bili takrat 
na obisku. Naš zborovodja se je odločil, da bomo tudi njim zapele lepe sloven-
ske ljudske in umetne pesmi, ter zimzelene popevke. Ko smo pele, se je zdelo, 
da se je čas ustavil. Ob koncu koncerta, so nas prosili, naj večkrat pridemo, 
ker znamo lepo in doživeto peti – pa še lepega fanta imamo s seboj! Saj nismo 
vedele, kdo je bil na koncu bolj ganjen – mi ali oni. Veseli smo bili, da smo jim 
polepšali večer in jim obljubile, da pridemo spomladi z novimi pesmimi!
12. decembra pa smo organizirale letni koncert  v Domu kulture. Naš zboro-
vodja, prof. Urban Tozon je pripravil izbor pesmi, ki smo se jih naučile v letos. 
V prvem delu smo zapele slovenske ljudske pesmi. S pesmijo smo »prepo-
tovale«  celo Slovenijo. Tudi tematsko so bile pesmi različne – ljubezenske, 
domoljubne ... V drugem delu smo predstavile popevke, in sicer slovenske 
zimzelene popevke in ameriški hit iz 60 let prejšnjega stoletja. Za konec smo 
pokazale, da znamo zapeti tudi ameriški gospel. 
V goste smo povabile Moški pevski zbor Vidovo in Mešani pevski zbor Češnje 
iz Orel. Gospod Jože Grebenc nam je velikodušno prepustil veroučno učilnico, 
da so lahko pevke in pevci MePZ Češnje nemoteno ogreli  glasilke in vadili 
pred nastopom. Rdeča nit našega koncerta je bila slovenska pesem – ljudske, 
umetne in popevke. Tudi gostje so pripravili podoben izbor pesmi. Koncert je 
rahločutno, poetično, letnemu času in dogodku primerno povezovala gospa 
Nuša Volkar.  
Že med koncertom so nam dolgi aplavzi povedali, da so poslušalci zadovoljni. 
Po končanem koncertu so nam povedali, da so uživali in da smo jim dali lepo 
prednovoletno darilo, ki jim je vsaj za krajši čas omogočilo, da so pozabili na 
vsakdanje težave, hitenje in stres, kar pa je v teh stresnih časih najbolj dra-
goceno.
         

Tanja Lušina

Kultura

Jubilejni 20. božično-novoletni  
koncert Godbe Stična
Kulturno društvo Godba Stična ima 
že dolgoletno tradicijo in je pomem-
ben del kulture v občini Ivančna Gori-
ca pa tudi izven nje. Stiški godbeniki z 
veseljem ob najrazličnejših priložno-
stih poprimejo za svoje instrumente 
ter z glasbo zabavajo staro in mlado. 
Izmed vseh nastopov in koncertov pa 
je vsako leto najodmevnejši tradicio-
nalni božično – novoletni koncert, ki 
so ga letos izvedli že dvajsetič. 
Stiški godbeniki in godbenice so pod 
vodstvom kapelnika Vladimirja Škr-
leca tudi jubilejni koncert izvedli v 
dveh delih, v soboto, 13. decembra, 
in v nedeljo, 14. decembra. Tudi to-
krat je bil koncert izveden kot zaklju-
ček uspešnega dela v minulem letu 
in občinstvo v dvorani stiške kultur-
ne dvorane je spet lahko uživalo ob 
izvajanju njihovega. Godbeniki in 
godbenice iz Stične so tudi letos v 
goste povabili zanimive glasbenike. V 
soboto se jim je na odru pridružil Sti-
ški kvartet, v nedeljo pa poleg njih še 
nekdanja članica godbe pevka Nina 
Pušlar. Pester repertoar orkestrskih 

skladb, ki so jih odigrali godbeniki, 
so gostje tako dopolnili z lastnimi pe-
smimi, na koncu pa so združili moči 
še s skladbo, primerno za prihajajoči 
praznični čas.
Godba je v letu 2014 v svoje vrste 
sprejela tudi nove člane, in sicer Tja-
šo Pirnar, Aljo Štaudohar in Anjo Her-
nec na flavti, Niko Sekirnik in Anžeta 
Adamljeta na trobenti ter Hano Kav-
šek na klarinetu. 
Stiški godbeniki so se ob tej prilo-

žnosti zahvalili tudi Občini Ivančna 
Gorica, ki jim je v letu 2014 s sred-
stvi pomagala pri nakupu dveh novih 
instrumentov, potrebnih za lažje in 
kvalitetnejše izvajanje vaj in nasto-
pov. Tubo so že nabavili čez leto, rog 
pa jih je, kot so dejali, počakal pod 
novoletno smrekico. Nedeljskega 
koncerta sta se udeležila tako župan 
Dušan Strnad kot podžupan Tomaž 
Smole.

Gašper Stopar

Prišla gola na večerjo
Gledališče Vidovo je decembra premierno predstavilo novo gledališko predstavo Pridi 
gola na večerjo. 
V predzadnjem vikendu starega leta 
je Gledališče Vidovo uprizorilo svojo 
20. predstavo po vrsti. Pridi gola na 
večerjo je igra avtorja Marca Camo-
lettija in v originalu nosi naslov Pyja-
ma pour six. Premiera je bila predsta-
vljena 20. 12. 2014 v Domu kulture 
Šentvid pri Stični, ponovitev pa že 
naslednji dan. Obisk je bil številčen in 
nad pričakovanji organizatorjev. Slab 
teden kasneje so že gostovali v Jabla-
nici, v načrtu pa so že gostovanja še 
po drugih okoliških gledališčih. 
Gre za dinamično komedijo, polno 
zapletov, skrivalnic in iznajdljivosti. 
Prav lahko se zgodi, da boste pote-
gnili vzporednice med igro in resnič-
nim življenjem. Zakonski par Bernard 
in Jacquelin sta vsak sebi priskrbela 
ljubimca. Seveda brez vednosti svo-
jega zakonskega partnerja. Stvar se 
zaplete, ko se hoče on znebiti žene za 
vikend, da bi lahko povabil svojo lju-
bico in najboljšega prijatelja. Ko žena 
izve, da prihaja najboljši prijatelj, ki je 
pravzaprav tudi njen ljubimec, se od-
loči, da odpove obisk pri mami in bo 
ostala doma. Sledi cel kup zgodbic, ki 
bi prekrile resnične namene vsakega 

od njih, a se ob tem čedalje bolj za-
pletajo.
Igralska zasedba ni številčna, saj šte-
je šest igralcev. Glavno moško vlo-
go igra Franjo Čuček, glavno žensko 
Marija Zaman, stranske, a prav tako 
pomembne pa igrajo Lenart Kastelic, 
Polona Gerželj, Maja Zupančič in To-
mas Pleško. Na režiserskem stolu je 
sedela Anica Čuček, ki je poskrbela 
tudi za scensko postavitev. Za od-
rom stojita in skrbita za nepravilnosti 
igralcev, rekvizite, ličenje in pričeske 
Marija Struna in Tanja Lušina. Ko-

stumi so bili domena Marije Zaman. 
Zvok in luč je uravnaval Janez Drob-
nič. 
Odzivi gledalcev na vseh treh pred-
stavah so bili pozitivni in domov so 
odhajali z iskrenimi nasmeški na 
obrazih. Nekateri so govorili, da je 
to najboljša predstava Gledališča Vi-
dovo, kar so jih videli. Tudi tistim, ki 
predstave še niso videli na domačem 
odru, lahko prišepnemo, da bodo po 
novem letu imeli priložnost to popra-
viti. 

Polona Gerželj, KD Vidovo

Iz Ljubljane v Šentvid pri Stični prišla gola na večerjo
Pred sedmimi meseci sem se iz Lju-
bljane preselila v Šentvid pri Stični. 
Tukaj sem že imela nekaj prijateljev 
in znancev, manjkalo pa mi je vklju-
čevanje v socialno življenje samega 
kraja. Ker sem ljubiteljica kulture in 
kulturnih dogodkov, sploh pa gleda-
lišča, sem se odločila, da se po ne-
kajletnem premoru znova poskusim 
vrniti na oder. Po vztrajnem brskanju 
in spraševanju sem končno prišla do 
gledališke skupine Vidovo, ki me je 
nemudoma vzela za svojo. 
Skupina je pisana – starostno in ka-
rakterno, zato me je nadvse pozitivno 
presenetila velika povezanost in spro-
ščenost med nami. Takoj sem vedela, 
da je bila moja odločitev za vrnitev 

na odrske deske prava ter da sem tu 
našla sebi enake ljudi. Letošnjo sku-
pino sestavljajo igralci Franjo Čuček, 
Marija Zaman, Maja Zupančič, Lenart 
Kastelic, Tomas Pleško in jaz, šepe-
talki Tanja Lušina in Marija Struna, 
mojster za luč in zvok Janez Drobnič 
ter režiserka Anica Čuček. Premiera je 
bila uprizorjena 20. 12. 2014 v Domu 
kulture Šentvid pri Stični. 
Ob mojem prihodu so vaje za novo 
igro že potekale in vloge so bile raz-
deljene. Meni je bilo vseeno, na ka-
kšen način sodelujem. Preizkusila 
sem se namreč že v skoraj vseh vlo-
gah – igralka, šepetalka, mentorica, 
organizatorka, samo še režiserka 
nisem bila. Zaradi službenih in štu-

dijskih obveznosti mi je, na moje 
presenečenje, svojo vlogo odstopila 
Tanja Lušina. Po njeni zaslugi sem se 
lahko prelevila v zapeljivo Parižanko, 
ki dobro ve, kaj hoče – denar, drage 
dizajnerske obleke in dodatke, veliko 
pozornosti in naklonjenosti. Morda 
mi vloga ni pisana na mojo fizično 
pojavo, a je pomagala iz mene izvleči 
pravo »mačko«. 
Sledili so skoraj štirje meseci inten-
zivnih vaj in priprav na igro. Sprva se 
je bilo malce težko navaditi, da sem 
ljubica še enkrat starejšega moškega, 
ki ga igra Franjo Čuček. V resničnem 
svetu to ni ravno v moji navadi. Prav 
tako nisem naklonjena dragim znam-
kam, ki jih v igri naravnost obožujem. 

Niti se ne posmehujem preprostim 
delavnim ljudem. A vse to je igra, 
skozi katero igralec lahko začuti ra-
znolikost med ljudmi. In kaj je to igra, 
če ne to, da se vživiš v nekoga, ki sicer 
nisi. 
Vaje so bile zabavne in sproščene, a 
vendar ni šlo vedno vse kot po ma-
slu. Pridejo dnevi, ko na odru in za 
njim ni prave energije, zato se vsi 
mučijo, da prebrodijo skozi vajo. Ob 
takih dnevih, ki jih je res malo, tudi 
režiserka izgubi živce in nas igralce 
pošteno okara. Pridejo pa tudi dnevi, 
ko so vaje super, ko je energije toliko, 
da je oder kar premajhen za vse nas. 
Takrat lahko po napornem dnevu 
v službi in triurnih vajah odideš do-

mov poln energije in z nasmehom na 
obrazu. Večinoma so taki dnevi, zato 
nam je vsem v veselje, da sodeluje-
mo skupaj. 
Uspešno smo izpeljali premiero in 
tudi že ponovitve. Po vsaki predsta-
vi smo bili deležni veliko pozitivnih 
komentarjev, pohval, navdušenja in 
bodrenja naj kar tako nadaljujemo. 
Nekateri redni obiskovalci lokalnega 
gledališča so pohvalili igro kot naj-
boljšo do zdaj. V čast mi je, da sem 
se lahko pridružila skupini, ki med 
seboj tako dobro sodeluje. Ponosna 
sem na našo stvaritev in z veseljem 
jo delim ter vabim na predstavo vse, 
ki bi jih to znalo zanimati. 

Polona Gerželj
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Tradicionalni božični koncert  
Šentviških slavčkov
Božično-novoletni čas v naši občini zaznamujejo številne prireditve, med katerimi je tudi 
tradicionalni božični koncert Vokalne skupine Šentviški slavčki. 
Božični koncert Šentviških slavčkov 
je potekal 25. decembra v pristnem 
vzdušju ob jaslicah v župnijski cerkvi 
svetega Vida v Šentvidu pri Stični. Za 
marsikaterega obiskovalca je bil prav 
večer pesmi in glasbe ob jaslicah 
pravi vrhunec doživetega praznova-
nja Božiča. Številno občinstvo, ki je 
napolnilo šentviško cerkev, je lahko 
prisluhnilo bogatemu programu, ki 
smo ga pripravili Slavčki pod vod-
stvom zborovodkinje Tanje Tomažič 
Kastelic. Še posebej nas je veselilo, 
da sta nam tudi ne tokratnem kon-
certu prisluhnila župan Dušan Strnad 
in soproga. 
Poleg pesmi iz lastnega programa 
smo se občinstvu predstavili tudi 
skupaj z gosti koncerta. Tradicional-
no so se nam pridružili člani Ansam-
bla Povratniki, ki vedno znova doka-

žejo, kako lahko tudi zvok harmonike 
popestri božični večer. Že drugo leto 
zapored smo gostili Godalni orke-

ster Kulturnega društva Stična. Mla-
di glasbeniki pod vodstvom Polone 
Udovič Furlan pridno ustvarjajo in 
navdušujejo publiko. Tudi tokrat je 
bilo, saj veliko članov orkestra prihaja 
iz Šentvida in okolice. Celoten večer 
je tako minil v prepletanju pesmi in 
glasbe ter osrednjega božičnega spo-
ročila, ki ga je skozi vezno besedilo 
podala moderatorka Dragica Šteh, 
da se moramo ljudje imeti radi in se 
spoštovati.  
Tudi tokrat se je koncert zaključil s 
sproščenim kramljanjem pred cerkvi-
jo, kjer je bila ob dobrotah in toplih 
napitkih priložnost tudi za izrekanje 
prazničnih voščil.
Ob tej priložnosti se za pomoč pri iz-
vedbi koncerta zahvaljujemo našim 
najbližjim in prijateljem, ki nam ve-
dno priskočijo na pomoč. Koncert so 
omogočili: Župnija Šentvid pri Stični, 
Občina Ivančna Gorica, KS Šentvid 
pri Stični, ZKD Ivančna Gorica, JSKD 
Ivančna Gorica, DU Šentvid pri Stični, 
Mesarstvo Marinček, Samastur d. o. 
o. in Stanko Kuplenk.

Matej Šteh

Božični koncert  
v Ambrusu
V soboto, 3. 1. 2015, je v cerkvi sv. Jerneja v Ambrusu 
potekal božični koncert. Pevci domačih zborov in gostu-
jočega MePZ Krka ter mladi glasbeniki so obiskovalcem z 
izbranimi pesmimi pričarali pristno božično vzdušje in ga 
zanesli v novo leto.

Butalci v Zagradcu
Po dobrih štirih letih se je v kulturnem domu Zagradec po uspešni dramski igri Razvalina življenja, v petek, 9. 1. 2015, ponovno predstavila dramska 
skupina Kulturnega društva Krka, tokrat s satirično igro slovenskega pisatelja Frana Milčinskega, Butalci. 
To je bila že sedemnajsta uprizoritev igre te 
skupine pod umetniškim vodstvom režiserke 

Marjane Hočevar, katera je priredbo te satirič-
ne igre pripravila v sezoni 2013/14. Dramska 

skupina KD Krka je po sedemmesečnih pripra-
vah uspešno predstavila premiero v domačem 
kraju. Od takrat pa so jo zaigrali že širom po Slo-
veniji in povsod navduševali gledalce. 
Značilnost te uspešne predstave je v njeni pre-
prostosti, saj je besedilo umeščeno v območje 
suhokrajinskega dialekta in je v tem narečju še 
bolj dostopen občinstvu. V dvorani Kulturnega 
doma Zagradec, kjer je bilo zaradi velike udelež-
be krajanov najrazličnejših starostnih skupin, 
treba namestiti dodatne sedeže, je dvorana 
pokala po šivih. V občinstvu je bilo predvsem 
veliko družin z majhnimi in tudi malo večjimi 
otroki, precej mladine, do starejših udeležen-
cev ter vidnejših predstavnikov lokalnega druž-
benega, kulturnega in cerkvenega življenja v 
krajevni skupnosti in župniji Zagradec.
Skupaj z vodjo gledališke sekcije Jožetom Pe-
čjakom, ki je tudi odlično odigral vlogo butal-
skega župana, je sodelovalo še deset izvrstnih 
amaterskih igralcev. Nekaj igralcev je že znanih 
in večkrat videnih na odrskih deskah: Jože Pe-
čjak, Joži Petrič, Robi Škufca, Janez Miklavčič, 
Miro Podržaj, Marjetka Uršič. Kot tudi mlajših, 
ki ponosno stopajo po korakih in sledijo vnemi 
izkušenejših igralcev: Minka Strah, Anja Mar-
kovič, Damjan Zajc, Jurij Piškur in Franci Koželj. 
Skriti očem javnosti in velika pomoč igralcem, 

kot prišepetovalki, pa sta bili tokrat Eva Bregar 
in Anka Kandus. Za realizacijo dramske igre pa 
so poskrbeli še kostumografinja Maja Peter-
lin, izdelovalec scene, Boštjan Žagar in seveda 
oseba, ki pričara efekt igre s pomočjo tehnične 
podpore zvoka in luči, Vojteh Hočevar.  
Satira Butalci, ki jo je leta 1899 napisal Fran 
Milčinski, ki je zaradi vojne uporabljal tudi 
psevdonim Fridolin Žolna, je bila prvič uprizor-
jena šele po njegovi smrti leta 1949. Butalci je 
naslov zbirke humoresk, ki jih je avtor objavljal 
v takratnih časopisih. Kraj Butale in njeni pre-
bivalci so izmišljeni. Krajani pa so po svojem 
prepričanju pametni in pomembni, v resnici pa 
precej omejeni in zato je pojem butalski tudi v 
slovarju slovenskega knjižnega jezika dobil svo-
je mesto in pomeni biti omejen, neumen. Do-
ločene elemente te satire bi lahko na humoren 
način primerjali tudi z današnjim časom, pol-
nim rivalstva, tekmovalnosti, nevoščljivosti …
Po eni uri in pol satire polne smeha, je zbrano 
občinstvo navdušeno pozdravilo in namenilo 
velik aplavz ustvarjalcem tega čudovitega, ja-
nuarskega večera, večera še polnega božično 
novoletnih vtisov, kjer se je vsak obiskovalec 
počutil prijetno in domače.

Marjan Urbas  

Za pravo uverturo v glasbeni večer so poskrbeli pevci MePZ Ambrus z zboro-
vodkinjo Moniko Hočevar. S pesmimi so vse navzoče pozvali, naj se veselijo, 
saj je bil rojen Kristus Odrešenik. Pod vodstvom Cirila Hočevarja nam je za-
pel ambruški moški zbor in nam na nebu pokazal božje zvezdice. Gostujoči 
MePZ Krka, ki ga vodi Mojca Zajc, nam je prepeval o zasanjani božični noči in 
prelepem drevesu, ki ga postavimo ob praznikih. Otroci iz Ambrusa so nam 
pod taktirko Monike Hočevar približali zgodbo o tem, kako je Božji sin postal 
človek. Poleg tega so nam skupaj z domačim MePZ premierno zapeli skladbo 
Tisoč oči, ki jo je napisala vsestranska in nadarjena Monika. 
Predstavili so se nam tudi izjemni mladi glasbeniki. Manca Hočevar nam je ob 
klavirski spremljavi Žige Jernejčiča na flavto odigrala Preludij Johna Rutterja. 
Monika Hočevar nas je na violončelu spomnila na znamenito Willliamsovo 
temo iz filma Schindlerjev seznam, ki jo je zaigrala ob spremljavi Žige Jernejči-
ča. Ta je poskrbel tudi za spremljavo številnih drugih pesmi in tako še obogatil 
njihovo sporočilnost. 
Skozi koncert sta nas spretno vodili Nika in Nina Novak. Preko zgodbe boga-
tega kmeta, ki se na božično noč poda v hlevček k Jezusu in se mu pokloni, 
sta nas pripeljali vse do konca večera. Vsi pevci skupaj so nam nazadnje zapeli 
Sveto noč, na orglah pa jih je ob tem spremljal Jan Hrovat. Tako so nas opo-
mnili na čar Božiča, ki je v tem, da »drugim lepšamo življenje, si pomagamo 
nositi bremena, lajšamo težave in bogatimo prazna srca«. Naj nas ta zavest 
spremlja skozi celo leto. 

Špela Zupančič

Slavčki smo bili v prazničnih decembrskih dneh zelo aktivni. Na Dan samostoj-
nosti in enotnosti smo obogatili s petjem sveto mašo v cerkvici svetega Jerneja 
v Seči, župnija Sečovlja. Po maši smo pripravili še krajši koncert pri katerem 
smo zapeli tudi s Slavkom Ivančičem (na fotografiji). Blagi spev božičnih me-
lodij pa smo v tednu pred novim letom ponesli tudi med oskrbovance Doma 
za starejše v Grosuplju, kjer smo kot že mnogokrat do sedaj, doživeli prav 
posebno notranje zadovoljstvo. 
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Od zrna do kruha
Celoletne aktivnosti v krajevni skupnosti Temenica, ki smo jim dali naslov Od zrna do kru-
ha, so se uspešno zaključile.
Za tiste, ki ne poznajo programa 
kulturnega društva v Temenici, naj 
povem, da vsako leto posvetimo do-
ločeni temi, obravnavali smo vodo, 
čebele in leta 2014 kruh. Otroci naše 
podružnične osnovne šole so si že lani 
poleti ogledali, kako raste pšenica in 
pira, ki jo v našem okolju pridelujejo 
vsako leto na več njivah. Obiskali so 
tudi stari mlin na vodni pogon, ime-
novan Grilov mlin ob Bukovici, kjer so 
videli, kako se iz zrnja pridobi moka. 
Otroci naše šole pa tudi Osnovne 
šole Ferda Vesela v Šentvidu pri Stič-
ni, so jeseni pripravljali svoje likovne 
upodobitve na temo kruha. K ustvar-
janju smo povabili tudi druge šole 
naše in sosednjih občin. 
Novembra smo v domu krajevne 
skupnosti Temenica, ki nudi izredne 
možnosti za raznovrstne prireditve, 
organizirali ustvarjalne delavnice za 
otroke. Na eni od delavnic so udele-
ženci skupaj s pekom Matjažem iz Pe-
karne Grosuplje, ki nam je izdal nekaj 
svojih skrivnosti, oblikovali in pekli 
krušno pecivo.
Vsako leto pripravimo darila za otro-
ke, ki jih razdeli Miklavž. Letošnja so 
bila nekaj posebnega, kajti vse v pa-
ketkih smo naredili sami:
-  že spomladi smo pripravili jav-

ni natečaj za pripoved »Iz česa 
je kruh«. Strokovna komisija je 
izbrala zgodbico Klare Pavlič, ki 
jo je ilustrirala Vera Pavlova. Sli-
kanico smo nato natisnili in vsak 
otrok je prejel en izvod;

- člani kulturnega društva so s po-

močjo članic rdečega križa sešili 
blazinice v različnih oblikah in jih 
nato napolnili z luščinami pire in 
sivke;

- pripravili so paketke s pšenico z 
navodili, kako posejati Božično 
žito;

- v paketkih so bili tudi sveže peče-
ni parklji;

6. decembra so se otroci s starši zbra-
li v naši gledališki dvorani in si najprej 
ogledali dramatizacijo zgodbice »Iz 
česa je kruh«. Seveda pa so bili otro-
ci najbolj veseli Miklavža, ki je hitro 
ugotovil, da so bili vsi pridni in jim 
zato podaril pripravljene paketke.
19. decembra pa je bil »finale« ce-
loletnih aktivnosti. Najprej je gospa 
Lidija Brlan iz Pekarne Grosuplje iz-
vedla predavanje o peki kruhov, ki je 
popolnoma napolnilo našo dvorano z 
80 sedeži. Vsi niso mogli vanjo. Na-
daljevanje je bilo v prvem nadstro-
pju, kjer so bila razstavljena različna 
žita skupaj z mokami, med njimi tudi 

seme in moka kamuta ter enozrnec.
Predstavljena je bila razstava likovnih 
del, ki so prispela na razpis in trije 
najboljši ustvarjalci so bili nagrajeni 
z našo knjižico, kruhom, maslom in 
medom - vse lokalni izdelki. Nagrade 
so prejeli:
- Ana Marija Fortuna za sliko Kruh 

diši. To je romantična upodobi-
tev otroškega pričakovanja, da se 
kruh ohladi, potem ko se je spe-
kel v krušni peči;

- Ana Koleša je upodobila sliko Do-
mači kruh. S pogumnimi slikarski-
mi potezami je prav tako upodo-
bila peko kruha v kmečki peči;

- Maja Bavdež pa je s sliko Na poti 
iz pekarne prikazala sodobno ži-
vljenje, ko nam kruh pečejo v pe-
karnah. Nagrado si je prislužila z 
izvirno in pogumno barvno upo-
dobitvijo;

Razstava kruha je pritegnila vse obi-
skovalce, kajti svoj kruh je razsta-
vljalo okoli 50 pekov obeh spolov. 
Ne samo enega, tudi po več so jih 
prinesli. Kruhi so bili lepi in bogati na 
pogled, bili so tudi okusni, kajti na 
drugem koncu dvorane je bila pripra-
vljena pokušina. Kruhe si raje oglejte 
na fotografijah, kajti težko je opisova-
ti mojstrstvo njihovih pekov. 
Ker je bila razstava mišljena kot do-
brodelna akcija, so gledalci med raz-
stavljenimi izbirali kruhe zase, plačilo 
zanje pa po lastni presoji dali v pri-
pravljene škatle. Po končani priredi-
tvi so članice rdečega križa Temenica 
preštele prispevke – zbranih je bilo 
skoraj 195 evrov, ki so jih naslednji 

dan podarile podružnični osnovni 
šoli v Temenici za njihove potrebe.

Razstavo so popestrila ročna dela 
gospe Lidije Hribar, ki je predstavila 
klekljane in šivane prtičke, zavese, 
blazinice in druge izdelke.
Pri organizaciji dogodkov v letu 2014 
je sodelovalo veliko krajanov Krajev-
ne skupnosti Temenica, člani vseh 
društev, podprla nas je tudi Pekarna 
Grosuplje in vsem se zahvaljujemo za 
sodelovanje.
Projekt leta 2015 so začimbe in di-
šave. Že sedaj vabimo k sodelovanju 
na to temo ustvarjalce likovnih del z 
vseh šol v občini Ivančna Gorica in 
pridelovalce ter ljubitelje dišav in za-
čimb. 

Kulturno društvo Temenica
zanj Staša Kokot

www.kd-temenica.si

Gledališčniki  
s Krke vabijo …

Ta rod, plemeniti rod vrlih Butalcev sega vse do Adama 
v raju, a njihova slava se do danes še ni polegla.
Butalska varčnost, ko posejejo svojo sol, ko kašo že na njivi pi-
hajo, da ne bo prevroča, ko jo bodo skuhali, strah pred sovra-
žnikom, da o volitvah in preštevanju svojih ovc ne govorimo.
Vse to je dovolj zgovorno, da pridete na predstavo, saj več kot 
nas bo, hitreje se bo širila vest o butalski pameti. Predstava je 
bila do sedaj lepo sprejeta tudi pri otrocih. Predšolski imajo 
vstop prost, osnovnošolci pa popust.

In sicer bo predstava BUTALCI na ogled v: 
soboto, 7. 2. 2015, ob 19. uri  

v Kulturnem domu Muljava  in 
soboto, 7. 3. 2015, ob 19.uri  

v Kulturnem domu v Ivančni Gorici

Lepo vabljeni!

Naslovnica slikanice Iz česa je kruh

Razstavljena žita

Razstava kruha in dobrot

Razstava slik
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Knjižnica Ivančna Gorica

BRALNI KLUB
je dobil ime, poimenovali smo ga 
Bralni klub Kranjska čbelica. Navdih 
nam je slovenski pesnik, urednik in 
knjižničar, domačin iz Gorenje vasi, 
Miha Kastelic. Bil je ustanovitelj in 
urednik pesniškega almanaha Krajn-
ska čbelica, po katerem imamo ime. 
Kastelic ima z izdajanjem Kranjske 
čbelice poglavitno zaslugo za oživi-
tev slovenskega literarnega dela. To 
mu je priznal tudi Prešeren v sonetu 
Mihu Kastelicu. Pomembno je tudi 
njegovo uredniško delo pri urejanju 
drugih pesniških rokopisov. Krajnska 
čbelica je bil prvi slovenski pesniški 
almanah, namenjen izobražencem. 
Prvi zvezek je izšel leta 1830, za-
dnji, peti zvezek, pa leta 1848. Med 
sodelavci in avtorji so bili še Fran-

ce Prešeren, Matija Čop in Andrej 
Smole. 
Sprejemamo nove člane kluba, do-
bivamo se vsak prvi torek, ob 17. 
uri, naslednjič 3. februarja in 3. 
marca. 

USTVARJAMO IZ KNJIG: 
ustvarjalne delavnice za 
odrasle
Kadar ni drugega učitelja, si lahko 
pomagamo s knjigami. V knjigah 
so skrita mnoga znanja, tudi ročne 
spretnosti. Z malce usmeritve ani-
matorke Renate (http://brlogarka.
blogspot.com/) izdelujemo uporab-
ne izdelke za različne svečanosti, 
praznike, priložnosti. Origami bomo 
spoznali 11. februarja ob 17. uri, 11. 
marca ob 17. uri pa nam bo Renata 

demonstrirala izdelavo mil. Prijavite 
se na tel. št.: 787 81 21 ali v knjižni-
ci osebno za pultom. Dejavnost je 
brezplačna, prijave zbiramo do za-
sedbe mest. 

URE PRAVLJIC s Palčkom 
Bralčkom bodo spet 18. februarja 
in 18. marca ob 17. uri. Vabljeni vsi 
otroci od 6. do 99. leta starosti. 

PREDSTAVITEV KNJIGE 
V POČASTITEV KULTUR-
NEGA PRAZNIKA bo 12. fe-
bruarja ob 18. uri. Domačinka Irma 
Jančar se bo predstavila z desetimi 
novimi zgodbami: Deset ekozgodbic 
za lahko noč. Vabljeni veliki in mali, 
saj ekološke ozaveščenosti ni nikoli 
preveč. 

DOBRA MISEL ZATE: 
Cikel delavnic za samo-
pomoč
Vsak četrti petek bodo v knjižnici 
posebne delavnice, predavanja oz. 
predstavitve knjig, s katerimi lahko 
izboljšamo kakovost svojega življe-
nja, odnose, naše ravnanje. V tem 
ciklu se bodo predstavile  različne 
predavateljice, vsaka ima kako do-
bro ali uporabno misel za vsakogar 

izmed nas. Vsa srečanja so brezplač-
na, vstop je prost. Naslednji dve de-
lavnici sta: 
- 27. februar ob 17. uri: Ljubica Ka-
staneto: Reciklirajmo hrano (pred-
stavitev knjige in predavanje)
- 27. marec ob 17. uri: Ana Vatovec: 
Energijska medicina (predavanje)

ZIMSKE POČITNICE V 
KNJIŽNICI
Tudi letos bomo med počitnicami 
od 23. do 27. februarja, vsak dan od 

10. do 12. ure, z osnovnošolci pre-
življali čas v družbi knjig, filmov in 
se veliko igrali. Tema letošnjih sre-
čanj bo dobrodelnost. Brali bomo 
pravljice o dobrodelnosti, gledali ri-
sanke in se igrali socialne igre, ki nas 
bodo učile biti – dobri in dobrodelni 
ljudje. Vsak dan bomo tudi naredi-
li tudi kako konkretno dobro delo. 
Prijave (do zasedbe mest) že zbira-
mo na tel. št. 7878 121 ali osebno 
za pultom. Dejavnost je primerna za 
otroke prve in druge triade. 

Ksenija Medved

Likovna razstava Saje Rikič
Leto v knjižnici smo pričeli z otvoritvijo likovne razstave Saje Rikič iz Dru-
štva likovnikov Ferda Vesela Šentvid pri Stični. Ob tej priložnosti smo pri-
pravili kulturni program, nekaj lepih besed je o Saji povedala predsednica 
društva Milka Gruden, svojevrstno presenečenje pa ji je pripravil tudi prvi 
mentor Anton Drab, ki je o Saji naredil tudi sestavek na črko S. Ker na hu-
domušen način tudi veliko pove, ga objavljamo.  

Saja skoraj slednjo sredo sodeluje s skupino slikark. Sama slika sijajočo 
sončno svetlobo skupno s sencami, saj svoje stvaritve skrbno sestavi s 
slogom simetrije, samostojno snuje sintezo svojih slik s spoznavanjem 
sistema stilnega slikarstva. Sončnice, studenčki, sadeži so subjekti  Saji-
nega slikanega sveta.
Simpatična Saja svoje slike skuša spojiti s svojimi sanjami.  

Tone Drab

Kultura

Ledeno kraljestvo
Guapa božična produkcija   
V nedeljo, 21. 12. 2014, se je v dvorani OŠ Stična, pod taktirko Plesne šole Guapa odvil 
pravi plesni spektakel z naslovom Ledeno kraljestvo. V 40-minutni plesni predstavi, so 
si gledalci ogledali 19 plesnih točk, ki so jih izvajali Guapa plesalci, stari od 3 do 20 let. 
Rdeča nit plesne predstave je bila zgodba iz trenutno najbolj priljubljene celovečerne 
risanke Ledeno kraljestvo. 
Na odru smo poleg ogromnega šte-
vila plesalcev (kar 270 jih šteje Ple-
sna šola Guapa v tem letu), videli 
tudi zelo prikupne mlade in nadar-
jene igralke, ki so izjemno dobro in 
pogumno odigrale svoje vloge pred 
600-glavo množico. To so bile: Zala 
Vozelj in Tonja Smole v vlogi Elze, 
Anika Sreš, Alina Klajnčar in Špela 
Lampret v vlogi Ane, Iza Sekirnik v 
vlogi Olafa, Patricija Motnikar v vlogi 
očeta in Lina Lamovšek v vlogi Hansa. 
V plesni predstavi smo poleg glasbe 
iz risanke lahko slišali tudi izjemno 
popularno pesem iz zadnjega sve-
tovnega prvenstva v nogometu in pa 
hkrati nepogrešljivo skladbo iz ene 
najbolj znanih baletnih zgodb Labod-
je jezero, kar pomeni, da smo lahko 
videli tako poskočne in udarne hip 
hop plesne točke, kot tudi izjemno 
čarobne baletne točke. Zraven pa so 
naši najmlajši plesalci poskrbeli za 
prikupno in pravljično vzdušje z otro-
škim plesom na zimske skladbe. 
Za konec pa je čarobno vzdušje pri-
čaral še g. Božiček, ki nas je vse raz-
veselil s svojim obiskom in skromno 
obdaril.
V tem trenutku bi se Plesna šola Gu-
apa rada zahvalila vsem plesalcem in 
njihovim staršem za vaše zaupanje: 
''Brez vas, ne bi bilo nas'', čestitala 
vsem igralkam za izjemen pogum ter 
vsem plesnim učiteljem za vrhunsko 
in zelo odgovorno delo, ki ga odraža-
ta ljubezen do plesa in dela z otroki 
ter zvestoba in pripadnost domači 
skupnosti. Hvala.

Pripravila: Maja Zrilič

Enota Ivančna Gorica, Cesta II. Grupe odredov 17
1295 Ivančna Gorica, tel. št.: 787 81 21
sikivancna@gro.sik.si

PON., TOR., SRE., PET. od 9. do 19. ure
ČET. od 9. do 14. ure 
SOBOTA od 8. do 13. ure

KRAJEVNE KNJIŽNICE
Odprte so ob četrtkih popoldne, in sicer: 
Višnja Gora: od 13. do 15. ure (788 45 88)
Stična: od 13. do 15. ure (051 236 436)
Šentvid: od 16. do 18. ure (051 236 436)
Krka: od 16. do 18. ure (780 65 45)
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Mavrična kultura za vse
Potekajo selektorski ogledi za Linhartovo srečanje 2015
Javni sklad RS za kulturne dejavnosti organizira 55. Linhartovo srečanje - Festival gledaliških skupin Slovenije 
2015. Namen festivala je prikazati in nagraditi najbolj kakovostne ljubiteljske gledališke predstave in s tem spod-
buditi razvoj in kakovostno rast tovrstne gledališke produkcije.
Dobili smo prvo oceno gledališke predstave Butalci, ki so jo 18. 1. 2015 v Grosuplju odigrali gledališčniki iz Kul-
turnega društva Krka. Selektor univ. dipl. igralec Damjan Trbovec jih je zelo pohvalil in med drugim zapisal: »Nji-
hova uprizoritev je na zavidljivem nivoju in tako pogovor kot pisna ocena temu dejstvu sledita. Besede o nekate-
rih pogostih problemih drugih ljubiteljskih gledališč bi bile tu odveč, pripombe so mišljene le kot spodbuda, da 
bi še utrdili dosežene kvalitete./…/ Natančna režija od igralcev zahteva izrazito ansambelsko igro, kar pa izvajajo 
dobro. Iskrene čestitke skupini, ki živi pristno ljubezen do gledališča. Gledalci vam to le potrjujejo. Hvala vam.« 
Naj ob tem povemo le še, da si bo predstavo možno ogledati še 7. 2. ob 19h v Kulturnem domu Muljava in 7. 3. 
ob 19. uri v Kulturnem domu Ivančna Gorica.

Napoved skladovih prireditev
ANGELI, RAZSTAVA RISB JUDITE RAJNAR
Od 1. 2. do 28. 2. 2015, razstavni prostori knjižnice, Jakličev dom Dobrepolje.
Judita se predstavlja kot odlična risarka, katere edino izrazno sredstvo je črta: preprosta in jasna, dodelana, 
odločna, natančna in zelo povedna. Vabljeni na ogled razstave.

OTVORITEV RAZSTAVE PANOJEV KOZLOVSKE SODBE V VIŠNJI GORI
6. 2. 2015, OŠ Žužemberk
Predstavitev projekta Modrost in pravica v okviru prireditve ob kulturnem prazniku, OŠ Žužemberk, 18.00 slav-
nostna prireditev in 19.00 otvoritev razstave panojev Kozlovska sodba v Višnji Gori.

SLOVENSKI KULTURNI PRAZNIK: POMEN DOMAČE KNJIGE ZA  
LOKALNO OKOLJE
8. 2. 2015, OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični

REVIJA ODRASLIH PEVSKIH ZBOROV IN MALIH PEVSKIH SKUPIN 2015, 2. del
13. 2. 2015 ob 19. uri, OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični
Drugi del revije odraslih zborov in malih pevskih skupin bo strokovno spremljala Janja Dragan Gombač. Pred-
stavili se bodo: Mala pevska skupina Šentviški slavčki, Moški pevski zbor Vidovo, Mešani pevski zbor Ambrus, 
Ženski pevski zbor Vidovo, Mala pevska skupina Šentjurski fantje, Mešani pevski zbor Kopanj, Oktet fantov KD 
Stična, Mešani pevski zbor Sončni žarek, Moški pevski zbor Šmarje-Sap, Mešani pevski zbor Zagradec, Moški 
pevski zbor Ambrus Mladinski mešani pevski zbor Srednje šole Josipa Jurčiča.
Vljudno vabljeni, da jim prisluhnete!

REGIJSKO SREČANJE MLADIH LITERATOV
21. 2. 2015, Grad Snežnik
Na regijskem srečanju lahko s svojimi prispevki sodelujejo mladi literati, ki se prijavijo na natečaj JSKD RS in jih 
izbere strokovna komisija za literarno dejavnost.

Maja Lampret, Simona Zorko

VABILO
V počastitev slovenskega  
kulturnega praznika Vas

vabimo na slovesno prireditev, ki bo
v nedeljo, 8. februarja, ob 11. uri v Družbe-

nem centru na Krki.

Po zaključenem kulturnem programu bomo prijetno 
druženje nadaljevali s pohodom na bližnji Šentru-
mar, kjer nas bodo pričakali prijazni gostitelji Dru-

štva gobarjev Štoravke, Šentrumar - Hočevje.

Kulturno društvo

Otroška gledališka skupina Drzne in lepi vabi
na premierno predstavo gledališke igre

Pika Nogavička
v soboto, 14. 2. 2015, ob 18. uri 

in v nedeljo, 15. 2. 2015, ob 16. uri 
v Kulturni dom Stična

Režija – Nina Hauptman, Jan Pirnat
Scenografija in kostumografija - Drzne in lepi

Luč in ton – Lucija Žerovnik, Robert Dragan
Ilustracija – Katja Lampret

Grafična podoba – Robert Dragan

Igrajo:
Pika Nogavička – Urška Glavan
Anica – Nataša Lukič
Tomaž, gospod Ficko – Simon Vidmar
Naratorke – Iza Sekirnik, Neža Kralj,
Zara Rijavec
Žirovnikova, Resni kupec – Maša Omahen
Naivni kupec, Jana – Elizabeta Valič
Prodajalka, Dalija, Gusarka – Barbara Glavan
Drogeristka, Bucika – Urška Vidmar
Poslovodja, Ciklama – Ana Valič
Policist 1, Učenka, Gusarka – Zala Žerovnik
Policist 2, učenka, gusarka – Pia Pirnat
Učiteljica, služkinja – Iza Sekirnik
Lopov Damijan – Zala Rijavec
Lopov Cene, Evrazija – Neža Kralj

Folklorna skupina Stična vabi na slovensko - 
argentinski večer plesa in petja

DOMA JE NAJLEPŠE
v soboto, 28. februarja 2015, ob 19.00,  

v Kulturnem domu Stična.

Program bodo oblikovali:
- Folklorna skupina Maribor iz Buenos Airesa
- Folklorna skupina Stična
- Oktet fantov KD Stična

Vabljeni!

Kulturno društvo Temenica 
vabi na ogled gledališke predstave

STEVARDESE PRISTAJAJO
Avtor: Marc Camoletti

Režija: Borut Sever

Premiera v soboto, 7. 2. 2015, ob 19. uri, 
ponovitev v nedeljo, 8. 2. 2015, ob 16. uri.

V dvorani doma krajanov Temenica.
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Starodavno Virsko mesto - cvinger na 
Viru pri Stični
Domačin arheolog Sašo Porenta nam je na UTŽO predaval o zgodovinsko in arheološko 
zanimivem bivanju naših prednikov, ki so živeli v času železne dobe, pred skoraj 3000 
leti, na območju današnjega Vira pri Stični.
Ime mesta se žal ni ohranilo, a kljub 
temu spada med najpomembnejše 
naselbine tistega časa, tako v Evropi 
kot v svetu. Ostanki mesta se nahaja-
jo na platoju, ki je bilo obdano z mo-
gočnim kamnitim obzidjem- cvinger-
jem, kar v prevodu pomeni kamnita 
ograja. Že v prazgodovini so se tukaj 
križale pomembne trgovske poti, v 
rimskem času pa je tu potekala ce-
sta Emona- Ljubljana in Siscia- Sisak. 
Območje je bogato z železovo rudo, 
kar je bilo eden od glavnih vzrokov, 
da se je na tem mestu  razvilo tako 
veliko mesto. Na Viru pri Stični, na 
ledini Kojina so arheologi našli ostan-
ke peči za taljenje rude. V okolici je 
veliko kremenčevega peska, ki so ga 
uporabljali za pridobivanje stekla, iz 
katerega so izdelovali že kar umetni-
ške jagode za ogrlice.
Josip Jurčič je leta 1866 zapisal pripo-
ved o naselbini in gomilah. Prvi znan-
stveni poskus opisa naselbine je leta 
1809 izvedel Valentin Vodnik, skupaj 
s francoskim raziskovalcem. Zanima-
nje za mogočno mesto in predvsem 
najdbe iz gomilnih grobišč se je na-
daljevalo vse do današnjih dni. Sprva 
so bila izkopavanja bolj podobna ro-
panju grobov iz gomil in velika večina 
najdb odkritih do začetka 20. stoletja 
je za vedno izgubljena.
V letih 1905-1914 je na Viru pri Stični 
izkopavala vojvodinja Mecklenbur-
ška, ki je takrat živela na gradu Bo-

genšperk. Izkopala je vsaj 11 gomil 
in odkrila več kot 10 000 različnih 
predmetov. Te najdbe, ki so znane 
kot Mecklenburška zbirka (ki jo se-
stavljajo tudi najdbe iz drugih najdišč 

iz Slovenije in Avstrije), se nahajajo 
po celem svetu, od Združenih držav 
Amerika, Velike Britanije, Avstrije, 
Nemčije. Med obema vojnama je 
»divje« izkopaval  še domačin Albin 
Hrast. Izkopal je grob s situlo in grob 
z oklepom, ki se nahajata v Narodem 
muzeju Slovenije v Ljubljani. 
Kmalu po drugi svetovni vojni so se 
pričela znanstvena izkopavanja go-
mile 48, ki jih je sprva vodil naš zna-
ni rojak akademik dr. Jože Kastelic iz 
Šentvida pri Stični. Njegovo delo na 
gomili je v letih 1960-64 nadaljeval 
akademik dr. Stane Gabrovec. Skupaj 
so v gomili odkrili kar 181 grobov. V 
letih 1967-74 so potekale raziskave 
same naselbine. Tu je Narodni mu-
zej pod vodstvom Staneta Gabrovca 
izkopal 22 sond. V letih 1974-75 so 
izkopali še t.i. Tratarjevo gomilo (go-
milo 5).
V grobove so naši predniki prilaga-
li različne predmete, ki so odražali 
družbeni položaj, spol, in starost po-
kojnika. Ti predmeti nam dajejo tudi 
vpogled v njihovo vero, običaje, ritu-
ale, nakazujejo pa tudi na trgovske 
povezave in kulturo. Pri bojevnikih, 
ki so bili vodilni sloj takratne družbe, 
smo že omenili oklep, pa tudi čelade, 
sulice, nože, bojne sekire, kopja. Žen-
skam so prilagali steklene in jantarne 
ogrlice, razne bronaste zaponke ali 
fibule, zlat nakit, zapestnice, nano-
žnice, narovice, dele statev in razne 
lončene posode. Obema spoloma pa 
so v grob prilagali tudi različne lonče-
ne posode in različen nakit. 
Zelo smo lahko ponosni, da smo 
lahko nasledniki izredno bogatega 
3000-letnega izročila naših predni-
kov. Arheolog Sašo Porenta nam je 
obljubil, da nas bo spomladi pope-
ljal po ostankih mesta živih in mesta 
mrtvih in nam na kraju samem še 
dopolnil naše znanje o starodavnih 
prednikih.

Olga Šeme

Člani UTŽO obiskali 
prestolnico zvezne dežele 
Štajerske - Gradec
Želja je bila, da se v decembrskih dneh podamo v praznično okrašen zgodo-
vinski center najbolje ohranjenih mestnih središč v Evropi, Gradec. To je me-
sto, ki je leta 2003 dobilo naziv evropska prestolnica kulture.
Še pred prihodom v samo mesto Gradec smo se ustavili v dolini reke Mure 
pri Gratweinu. Tu je samostan Maria Rein, katerega menihi so leta 1135 
ustanovili cistercijanski samostan v Stični. Presenetljiv je pogled na samo-
stanske zidove. Samostanska knjižnica hrani dragocene rokopise in listine iz 
srednjega veka, a samostan Rein ni muzej, temveč živ samostan, ki ima od-
prta vrata za obiskovalce in nudi vpogled v delovanje današnjih menihov.                                                           
V tem samostanu počiva Ernest Železni, ki je bil leta 1414 ustoličen kot zadnji 
koroški vojvoda na Gosposvetskem polju in je bil sin dobrotnice stiškega sa-
mostana Viride Visconti. 

Po dveh urah samostanskega obhoda smo se  zapeljali v sam center mesta, 
točneje v katedralo kjer je mavzolej cesarja Ferdinanda. Pozno gotska kate-
drala spominja na čase, ko je bil Gradec še cesarsko mesto. V mavzoleju poči-
va cesar Ferdinand II.
Nato smo se sprehodili čez most na levi breg Mure, si ogledali deželni dvorec, 
ki s svojim renesančnim arkadnim dvoriščem deluje skorajda kot kakšna be-
neška palača. Občudovali smo jaslice iz ledu, naredili fotografski posnetek in 
že smo hiteli naprej.
V zadnjih letih je bilo zgrajenih v mestu veliko modernih javnih zgradb. Najbolj 
znana med njimi sta Hiša moderne umetnosti in muzejska stavba »Otok na 
Muri«. To je umetni otok v obliki školjke, na katerem je kavarna, letno gleda-
lišče in otroško igrišče, z obrežjem pa ga povezujeta dva mostova za pešce.
Nato smo se povzpeli do zadnje točke naše ekskurzije, na grad Schlossberg. 
Do vrha peljeta železnica in dvigalo, ki je zgrajeno znotraj gore, nekateri pa so 
šli kar peš. Na grajskem griču je stolp z uro, kateri je prepoznaven znak mesta, 
kavarna in restavracija. Na vrhu hriba pa lep razgled na Gradec. 
Še marsikaj bi radi videli v tem čudovitem mestu, vendar je bil dan prekratek. 
Mračilo se je že in treba se je bilo posloviti od praznično odetega mesta, kjer 
ni manjkalo božičnih stojnic, vesela poulična glasba pa je razveseljevala tako 
otroke kot odrasle.
Prav gotovo se bomo morali še vrniti, saj je Gradec mesto mnogih znamenito-
sti, zaradi česar ga je UNESCO leta 1999 uvrstil na seznam svetovne kulturne 
dediščine.

Tilka Jelenčič

Mali oglasi
Poslovni prostor za storitve oddamo v Ivančni Gorici, velikost 290 m2. Pro-
stor se lahko pregradi. Je na dobri lokaciji, novogradnja z uporabnim dovo-
ljenjem. Informacije: 041 961 295.

-------------------------------------------------------------------------------------------------

Ivančna Gorica, oddam lokal v najem (50 m2). Informacije: 051 613 861.

-------------------------------------------------------------------------------------------------

Prodam zazidljivo parcelo z veljavnim gradbenim dovoljenjem, plačanim 
komunalnim prispevkom in urejenimi služnostmi. Velikost je 608 m2, ure-
jen vpis v zemljiško knjigo, k. o. Temenica, št. par. 494/8. Cena 19.000 €. 
Informacije: 031 304 569 (Natalija) 

-------------------------------------------------------------------------------------------------

V Spodnji Dragi pri Ivančni Gorici ugodno prodamo parcelo s pravnomoč-
nim gradbenim dovoljenjem, v izmeri 1151 m2, asfaltni dostop, služnosti 
urejene, mirna lokacija ob gozdu, na koncu vasi. Informacije: 041 221 051

-------------------------------------------------------------------------------------------------

V centru Ivančne Gorice oddamo prostore primerne za poslovno dejav-
nost, velikosti 63 m2 z lastnim atrijem in parkiriščem (en večji prostor, dve 
sobi, kopalnica, klet). V neposredni bližini trgovine, lekarne, banke in po-
šte. Informacije: 041 560 068.

Grob z oklepom, ki ga je izkopal Albin Hrast.

Zlat nakit kneginje iz groba 27 v gomili 48.
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Slovenska Istra – zaklad 
etnoloških, kulturnih in 
naravnih posebnosti
Bil je sončen in topel jesenski dan. Članice in člani UTŽO 
smo se tokrat odpravili v slovensko Istro. Našemu vabilu 
se je prijazno odzval g. mag. Jože Kukman in nas popeljal 
preko pobočij gričev poraslih z vinogradi in oljčniki, skozi 
starodavna jedra istrskih vasi, vse do Kopra in gradu So-
cerb.
Naš prvi postanek je bil v vasi Sveti Peter, kjer stoji Tonina hiša. Enonadstro-
pna kamnita stavba iz 19. stoletja nas je navdušila z oljarno v pritličju in izobe-
šenimi fotografijami, ki prikazujejo pobiranje oljk in pridelavo oljčnega olja iz 
tistega časa in bivalnim delom v prvem nadstropju. V njem sta dva prostora, 
kuhinja in spalnica, ki sta opremljeni tako, kot je bilo to običajno do sredine 
20. stoletja. Ogledali smo si lepo opremljeno kuhinjo z odprtim ognjiščem, 
posodo, kuhinjskimi pripomočki ter jedilnim kotom, v naslednjem prostoru 
pa spalnico s posteljo, omaro, predalnikom in umivalnikom. Razstavljena so 
tudi ženska oblačila, ki so večinoma iz Tonine zapuščine.
Pot smo nadaljevali v gručasto naselje nad dolino Dragonje Krkavče, kjer smo 
si ogledali najznamenitejše arheološko odkritje, kamen, ki naj bi izhajal iz kelt-
sko-latenske dobe, t.j. iz 2. ali 1. stoletja pred. n. š. in je približno človekove 
velikosti. Domačini ga imenujejo »beli kamen«, »kamen troglav«, ali kratko 
»kamen«. Tukaj stoji tudi ena najbogatejših cerkva v slovenski Istri, cerkev sv. 
Mihaela s tremi oltarji in izhaja iz 17. stoletja.

Preko Šmarij smo se spustili na slovensko obalo, v Koper, italijansko Capo-
distria, kar v prevodu pomeni »glava Istre«. Na voljo nismo imeli več veliko 
časa, zato smo se ustavili le na Titovem trgu, kjer stoji Pretorska palača, ki sodi 
med osrednje arhitekturne spomenike Kopra. Danes je osnovna namembnost 
prenovljene Pretorske palače mestna hiša - s prostori za župana in mestni svet 
ter poročno dvorano. Na vzhodni strani Titovega trga stoji stolnica Marijinega 
vnebovzetja. Njena zgodovina sega v 12. stoletje, ko je mesto dobilo lastno 
škofijo.
Naša enodnevna ekskurzija se je počasi bližala koncu. Ogledali smo si le še 
razvaline gradu Socerb, kamor smo prišli ob sončnem zahodu. Z nadmorske 
višine pribl. 370 m smo uživali ob čudovitem pogledu na Koprski in Tržaški 
zaliv. 
Zanimiv izlet smo na gradu Socerb zaključili s skupinskim fotografiranjem in se 
polni lepih vtisov odpeljali proti domu.

Metka Krajnc

Smo družinski računovodski servis, ki je pričel s poslovanjem leta 1993. Z nenehnim prilaga-
janjem tržišču  in poslovnim partnerjem smo ohranili visoko poslovno kvaliteto in strokovnost 
ter hkrati oseben odnos, ki temelji na zaupanju, tradiciji in stabilnosti.

NOVICE IN OBVESTILA
PODALJŠANJE ROKA ZA USKLADITEV STATUSA ZAVAROVANCA DO 31/12/2015 
ZMEPIZ-1A podaljšuje rok za uskladitev statusa za kategorije oseb, ki jih zajema 406. člen ZPIZ-2:
- osebe, ki so bile dne 31/12/2012 na šolanju in so na dan 31/12/2012 opravljale samostojno dejavnost;
- osebe, za katere zavarovanje ni bilo obvezno po 1. odstavku 18. člena ZPIZ-1;
- upokojenci, ki so uveljavili izvzem iz zavarovanja po 18. členu ZPIZ-1 in so opravljali samostojno dejavnost, hkra-

ti pa prejemali pokojnino;
- upokojenci, ki so uveljavili pravico do pokojnine pred 1/1/2000 in pri tem obdržali lastništvo družb v kateri so 

hkrati poslovodna oseba.

OSEBNO DOPOLNILNO DELO IN VREDNOTNICE – ODD - PO 01/01/2015
Posameznik mora ODD pred začetkom opravljanja priglasiti pri AJPES. Naročnik in izvajalec morata pridobiti vre-
dnotnico najpozneje pred začetkom opravljanja dela, ki se pridobi prek spletnega portala e-uprava ali osebno na 
upravni enoti. Vrednotnica velja za koledarski mesec.
Posamezniki, ki 01/01/2015 opravljajo ODD po starem sistemu, se morajo ponovno priglasiti za opravljanje ODD po 
novem sistemu najpozneje do 30/06/2015, če želijo še naprej opravljati ODD.

OBVEZNOST PREJEMA IN IZDAJE e-RAČUNOV
Od 01/01/2015 dalje je za proračunske uporabnike obvezno prejemanje e-Računov preko portala UJPnet. Vsi, ki 
poslujejo s proračunskimi uporabniki, bodo morali za dobavljeno blago in opravljene storitve pošiljati e-Račune.
Pravne in fizične osebe lahko pošiljajo eRačune proračunskim uporabnikom prek:
- bank vključenih v medbančno izmenjavo eRačunov;
- ponudnikov elektronske poti, s katerimi ima UJP sklenjene pogodbe;
- portala UJP eRačun prek katerega lahko izdajatelji pošiljajo eRačune neposredno proračunskim uporabnikom. 

Portal omogoča ročni vnos eRačunov in je dostopen prek spletne strani UJP od 01/01/ 2015 dalje.
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Smo tudi strastni  
športni navijači
Brez dvoma lahko trdimo, da je področje športa v naši občini 
dobro razvito, pa naj gre za tekmovalni ali rekreativni šport. V 
naše klube in društva so vključeni številni občani različnih sta-
rosti, vse več pa je tudi vnetih navijačev in športnih navdušen-
cev, ki spremljajo nastope slovenskih športnikov tudi na velikih 
tekmovanjih v tujini. 
Že nekaj časa vemo, da so med nami strastni ljubitelji smučarskih skokov in 
poletov. V času novoletnih praznikov vsako leto poteka tradicionalna novo-
letna turneja smučarskih skakalcev, ki jo sestavljajo dve tekmi v Nemčiji in 
dve v Avstriji. Prvo tekmo v nemškem Oberstdorfu si je ogledala tudi manjša 
skupina naših občanov, ki vsako leto obišče kakšno izmed postaj svetovnega 
pokala. Tekem se udeležujejo predvsem na povabilo slovenskega reprezen-
tanta Roberta Kranjca, s katerim so dobri prijatelji. Tudi tokrat so stiskali pesti 
zanj in za vse preostale slovenske skakalce ter s ponosom dvignili slovensko 
zastavo. Kot so nam zaupali, v letošnji sezoni načrtujejo vsaj še en podoben 
obisk tekme za svetovni pokal.

Spremljal je vse tekme slovenske reprezentance  
na SP v Katarju

Čisto sveža pa je zgodba o še enem vnetem športnem navdušencu, ki prisega 
zlasti na rokomet. Jože Jeraj iz Stične je svojo rokometno strast razvijal kot 
aktiven rokometaš v našem Rokometnem klubu SVIŠ. V rokometu je še da-
nes aktiven kot rokometni sodnik, nemalo pa jih ve, da je tudi vnet zbiratelj 
rokometnih dresov. V dneh, ko je nastajal ta prispevek, je bil Jože še daleč od 
domovine, preko FB profila pa smo lahko spremljali vtise iz svetovnega roko-
metnega prvenstva, ki je potekalo od 15. januarja do 1. februarja v daljnem 
Katarju. Kot nam je zaupal je prvenstvo preseglo vsa pričakovanja, poleg do-
bre organizacije in prijaznih ljudi so za dobro razpoloženje slovenskih navija-
čev poskrbeli tudi naši rokometaši. Še posebej bučno vzdušje je bilo na tekmi 
osmine finala proti Makedoniji, ki je odločala o tem, katera reprezentanca se 
bo uvrstila med osem najboljših držav na svetu. Na koncu se je sreča obrnila 
v prid Slovenije. Tudi številni bralci Klasja, ki ste spremljali tekme slovenske 
reprezentance prek TV zaslonov, ste verjetno na tribunah opazili »našega« 
navijača, ki je skozi celotno prvenstvo ponosno dvigal slovensko trobojnico z 
napisom Stična.

Gašper Stopar in Matej Šteh 

Ni pa bil Jože Jeraj 
edini »Ivančan« 
v Katarju. Tekme 
svetovnega prven-
stva je kot poro-
čevalec za Siolov 
spletni portal spre-
mljal tudi nekdanji 
sodelavec našega 
uredništva Lojze 
Grčman

Šport

V Temenici drsajo na svojem drsališču
Člani Športnega društva Temenica so 
ponovno dokazali, da so zelo dejavni 
in dobro organizirani. V nekaj letih so 
poleg šole uredili lepo večnamensko 
asfaltno igrišče, zraven nato še igri-
šče za odbojko na mivki, sedaj pa jim 
je, kljub precej neugodnim vremen-
skim razmeram, uspelo urediti še dr-
sališče. Res pohvale vredno, še pose-
bej zaradi tega, ker so sami sestavili 
hladilni sistem, brez katerega zaradi 
za ta čas precej visokih temperatur 
drsališče ne bi moglo obratovati. Se-
veda je to vse skupaj kar nekaj sta-
lo in stroškov obratovanja v društvu 
kljub racionalnemu delovanju siste-
ma seveda še niso uspeli pokriti.   
Drsališče so usposobili decembra. 
Odprto je vsak dan med 16.00 in 
22.00 in je seveda osvetljeno. Člani 
društva računajo, da naj bi obrato-
valo do konca zimskih počitnic, to 
je do konca meseca februarja. Oko-
liška mladina že nekaj časa uživa v 
drsalnih radostih na 200 m2 velikem 
drsališču, še posebej pa je zanimivo, 

ko se igra hokej. Drsanje poteka na 
lastno odgovornost, a to naj bralce 
Klasje ne odvrne od tega, da bi po-
skusili drsati na temeniškem ledu, saj 
je to res odlična popestritev zimske 
rekreativne ponudbe v naših krajih. 
Ob drsališču je poskrbljeno tudi za 
tople napitke v društveni brunarici in 
izposojo drsalk za najmlajše. 

Več informacij na tel. št. 031/888-
813 ali 031/454-460 ter na FB-profilu 
Športno izobraževalnega društva Te-
menica. 
Članom društva izrekam pohvale za 
iznajdljivost in delavnost, občanom 
naše občine pa povabilo na ledeno 
rekreacijo v Temenico. 

Simon Bregar

Ivanški košarkarji v polnem zamahu
Trenutno so aktivne vse štiri 
selekcije
V Košarkarskem klubu Ivančna Gorica 
je letos prav gotovo prelomno leto, 
saj smo, poleg članske ekipe, ki v 
državnem prvenstvu nastopa že sed-
mo sezono ter selekcije U-11, prvič 
vzpostavili in v tekmovanje prijavili 
še selekciji pionirjev do 13 in starej-
ših pionirjev do 15 let. Obe novona-
stali selekciji sta v polnem pogonu, 
saj sta obe že pričeli z drugim delom 
tekmovanja v svojih ligah, starejši pi-
onirji pa so dosegli že kar nekaj lepih 
uspehov. Najmlajši pionirji do 11 let 
so s tekmovanjem pričeli v začetku 
januarja 2015, člani pa so ravno sredi 
prvega dela 4. košarkarske lige. 
Članska ekipa se v 4. Slovenski ko-
šarkarski ligi bori v skupini Vzhod 2. 
V letošnjem letu je liga zelo izena-
čena, kakovost košarke pa na izre-
dno visoki ravni, saj se v četrto ligo 
prijavljajo tudi ekipe, ki so na nivoju 
višjih lig, vendar finančno ne uspejo 
slediti zahtevam višjih lig. Člani ima-
jo letos težko delo, saj so ekipe zelo 
kvalitetne, tako da bo v igri za dve 
prosti mesti v ligi za uvrstitev v 3. Skl 
potekal še ogorčen boj. Igralci trenu-
tno z dvema zmagama in štirimi po-

razi zasedajo četrto mesto, do konca 
prvega dela lige pa sta še dve koli v 
januarju.  
Tekmovanje v 2. ligi za pionirje U-13 
let poteka po turnirskem sistemu, 
kjer vsaka ekipa organizira turnir ce-
lotne skupine, tako da na tekmovalni 
dan odigra dve tekmi. V prvem delu 
so bili tako na sporedu trije turnirji, 
na katerih so se med seboj pomeri-
le ekipe KK Union Olimpije B, Okš 
Ljubljana in KK Ivančna Gorica. Naša 
ekipa je še nekoliko neizkušena in v 
povprečju mlajša od ostalih dveh, 
vendar se je pogumno zoperstavila 
nasprotnikoma in jima na nekate-
rih tekma povzročala kar nekaj pre-
glavic. Selekcija vidno napreduje iz 
tekme v tekmo, tako da je v drugem 
delu sezone že zabeležila prvo zma-
go, razlika na ostalih tekmah pa se je 
zelo zmanjšala. 
Selekcija starejših pionirjev U-15 je v 
prvem delu 2. lige za starejše pionirje 
dosegla dve zmagi in dva poraza, ter 
se tako uvrstila v drugi del, kjer pa 
uspešno nadaljuje dobre predstave 
iz prvega dela, trenutno so dve tek-
mi zmagali ter dve izgubili, predvsem 
zadnja, ko so bili prekratki za točko je 
bila izredno napeta do zadnje sekun-

de. Do konca drugega dela jih čakata 
še dve tekmi, potem pa žreb za raz-
vrstitev. Fante velja zelo pohvaliti, saj 
zavzeto trenirajo in iz tekme v tekmo 
kažejo vse večji napredek. 
Zanimanje za košarko v našem okolju 
se povečuje, saj beležimo visok vpis 
v šolo košarke. Košarko tako v okvi-
ru našega kluba trenira že več kot 60 
otrok od 1. do 9. razreda, združujejo 
pa se v tri selekcije mlajših kategorij, 
ki uspešno nastopajo v tekmovanjih 
pod okriljem Košarkarske zveze Slo-
venije. Kogar zanima košarka, je lepo 
vabljen, da se pridruži vadbi košarke. 
Treningi potekajo na osnovnih šolah 
Stična in Šentvid pri Stični, pod stro-
kovnim vodstvom Žige Erčulja, Žige 
Kajfeža in Luke Žabota. Vpišete se 
lahko kar ob prvem prihodu na tre-
ning ali pa nas za dodatne informa-
cije kontaktirate preko elektronske 
pošte info@kkivancna.si ter na tele-
fonsko številko 040880775. 
Vse informacije o klubu, urniki tre-
ningov, razporedi tekem ter rezultati 
tekem pa so sproti objavljeni na sple-
tni strani www.kkivancna.si. Vabljeni 
k branju!

Jernej Strnad,
KK Ivančna Gorica

Ekipa starejših pionirjev U-15

O priljubljenosti smučarskih skokov v naši občini pa govori tudi dejstvo, da je 
vse bolj aktualna pobuda o ustanovitvi skakalnega kluba in postavitev manj-
ših skakalnic za vadbo. Kdo ve, morda pa bodo sedanji slovenski skakalni asi 
svoje naslednike nekoč dobili tudi iz naše občine. 
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NK Ivančna Gorica v polnem pogonu
Bralce Klasja obveščamo, da so vse 
selekcije začele s treningi in pripra-
vljalnimi tekmami. Mlajše selekcije 
se udeležujejo tudi zimskih turnirjev 
in lig, kadeti in mladinci pa vadijo 
pod taktirko trenerja Janeza Škerjan-
ca. Tekem še nimajo, so pa nekateri 
mladinci že odigrali nekaj tekem za 
clansko selekcijo.
Člani so odigrali tri trening tekme. 
Zelo dobro so se kosali s prvoligašem 
iz Zavrča, saj so ob polčasu celo vo-
dili, po nekaj menjavah pri naših pa 
je Zavrč postavil stvari na svoje me-
sto in zmagal s 3:1. Še posebej velja 
omeniti solidno igro nekaterih naših 
mladincev, ki so bili priključeni član-
ski ekipi. Le-ta je letos oslabljena 
zaradi poškodb Korena in Ožbolta, 
medtem ko je Boben odšel na preiz-
kušnjo v tujino (Švedska). Sicer imajo 
člani na programu kar 14 pripravljal-
nih tekem in upamo, da se bo ekipa 
trenerja Hadžiča dobro pripravila in 
se še naprej borila za sam vrh.
Vse mlajše selekcije trenirajo od 12. 
januarje naprej. Selekcije od U-7 do 
U-9 trenirajo v telovadnicah, selekci-
je od U-10 do U-15 pa trikrat teden-
sko na pomožnem igrišču športnega 
parka Ivančna Gorica. Selekcije U-8 
in U-11 tekmujejo v tako imenovani 
zimski ligi DOLENJSKE IN POSAVJA. 

Za selekcijo U-10 je naš klub orga-
niziral zimsko ligo v šolskem centru 
Josipa Jurčiča. V soboto, 24. janu-
arja, pa smo za igralce letnika 2005 
organizirali močan turnir, na katerem 
so sodelovale ekipe iz cele Sloveni-
je. Naša ekipa se je na turnirju zelo 
dobro odrezala in med 16 ekipami 
osvojila odlično drugo mesto. Šele v 
finalu je morala priznati premoč svo-
jim vrstnikom iz Krškega. Več o tem 
turnirju pa v naslednji št. občinskega 
časopisa Klasje. 
Pomembno je še dodati, da se bodo 
naše selekcije od U-10 do U-15 v me-

secu marcu udeležile spomladanskih 
priprav v Umagu. Vse naše selekci-
je pa smo v mesecu januarju začeli 
opremljati s športno opremo novega 
dobavitelja športne opreme LEGEA, 
kar bo tudi dodatna spodbuda za 
delo.
Prvenstvo se skoraj za vse selekci-
je začne konec marca, do takrat pa 
bodo pridno trenirale in komaj čaka-
le na začetek sezone. 
Vsem bralcem Klasja lep športni poz-
drav, 

Aleš Potokar, Simon Bregar

ZIMSKA MALONOGOMETNA LIGA IVANČNA GORICA

Ali lahko Mafijozi  
ukanijo Tysone?
V sedmem, oz. zadnjem krogu prvega dela lige so jih že enkrat, če jim v za-
dnjem, 14. krogu uspe še drugič, bi to skoraj gotovo pomenilo, da bi Mafijozi 
na koncu postali premierni zimski prvaki v malem nogometu občine Ivančna 
Gorica. In premierna zmaga je vedno nekaj posebnega, zato se zanjo velja 
še posebej potruditi. A brez prelitega znoja ne bo šlo. Liga je tudi sicer zelo 
zanimiva in bolj izenačena kot se je lahko predvidevalo. Prve dve ekipe, ki 
odstopata  je prav gotovo sposobna premagati ekipa Bar pr Livarni, pa tudi 
»Glumci« lahko vodilnima ekipama zmešajo štrene. Na lestvici se navkljub 
zgoraj omenjenemu dejstvu vendarle lepo vidi razlika med prvimi štirimi eki-
pami, ki redno nastopajo v letni 1. ligi in ostalimi, ki pa tudi napredujejo in jih 
ni za podcenjevati. 
Po 8. krogih sta na vrhu lestvice strelcev Denis Gale (Bar pr Livarni) in Blaž 
Zupančič (MSU team) s po 12 doseženimi goli, na tretjem mestu jima z 9 do-
seženimi goli sledi Urban Zadel iz ekipe Raja Višnja Gora.  Do konca lige, ki se 
odvija v telovadnici Srednje šole Josipa Jurčiča Ivančna Gorica, je še 6 krogov.

Trenutna lestvica: 

Ekipa: T Z R P DG PG GR TO.

1 FSK Mafijozi 8 7 0 1 39 12 +27 21

2 Tyson team Gačnik Šport 8 7 0 1 39 14 +25 21

3 Bar pr‘ Livarni 8 4 2 2 40 21 +19 14

4 Glumci 8 4 1 3 21 25 -4 13

5 Raja Višnja Gora 8 3 0 5 23 38 -15  9

6 ŠDM Ambrus 8 2 1 5 26 30 -4  7

7 MSU Team 8 2 0 6 24 29 -5  6

8 V.I.P. 8 1 0 7 14 57 -43  3

T - tekme, Z - zmage, R - remiji, P - porazi, DG - doseženi goli, PG - prejeti goli, 
GR - gol razlika, TOČ - točke 

Simon Bregar

Namizni tenis na Krki
Člani ŠD Krka bomo tako kot vsa leta prej tudi v letu 2015 nastopili v dveh 
ligaških tekmovanjih. V Ljubljanski ligi bomo s tremi ekipami skušali doseči 
želene cilje. Trenutno 8. mesto v prvi ligi je sicer manj od prikazanega, a ven-
dar še vedno prinaša tako želen obstanek. Druga ekipa bo s tretjega mesta v 
drugi ligi čakala na spodrsljaj vodilnih ekip oziroma jih na povratnem srečanju 
poskusila premagati. Tretja ekipa v peti ligi pa se je za spomladanski del lige 
okrepila z Iztokom Zrimškom, ki je sicer igral že ob nastanku ekip na Krki, tako 
da je pričakovati izboljšanje četrtega mesta po prvem delu. Medtem ko se bo 
ljubljanska liga nadaljevala, pa se v medobčinski ligi vse začne znova. Prvi krog 
je predviden nekje v začetku februarja. Naslov prvaka pa bo branila ekipa ŠD 
KGG Krka1. Prijava ekip in razpored tekmovanja bo znan v prihodnjih dneh. V 
lanski sezoni smo nastopili z dvema ekipama, z dvema ekipama pa so nasto-
pali tudi igralci iz Stične. 

Bojan Vokal, Športno društvo Krka

Močan, vztrajen in pogumen kot lev
Marca 2015 bo Atletski klub Lev pra-
znoval 1. rojstni dan. AK Lev organi-
zira športno vzgojo, s poudarkom na 
atletiki, za najmlajše otroke (1-3 leta) 
skupaj s starši ter za predšolske (3-6 
let) – Levčkov vrtec. Vadbe potekajo 
v telovadnici OŠ Ferda Vesela, vsak 
torek, od 17:00–19:00. Otrokom je 
na voljo ogromno pestrih in zani-
mivih športnih pripomočkov, ki so 
seveda prilagojeni, glede na njihovo 
starost in osnovno motoriko. Na vad-
bah otroke motiviramo s postavitvijo 
raznih poligonov, kjer plezamo, ska-
čemo, se kotalimo, plazimo, visimo, 
lovimo ravnotežje … Zelo radi tekmu-
jemo in se zabavamo z didaktičnimi 
in štafetnimi igrami. Dvakrat na me-
sec naši mali člani skačejo po velikem 
napihljivem gradu in se za kratek čas 
spremenijo v prince in princese.
 S prilagojeno vadbo za predšolske 
otroke v zgodnjem otroštvu v najve-
čji meri vplivamo na razvoj osnovnih 
motoričnih sposobnosti: moč, hi-
trost, vzdržljivost, koordinacija, rav-
notežje in natančnost. V klubu vse 
razvijamo skozi igro, kajti elementar-
na igra vpliva tudi na razvoj mišljenja, 
na pridobivanje izkušenj in znanja, na 
otrokovo čustveno življenje in njegov 
celostni razvoj. Vadbe vodimo profe-

sorica športne vzgoje, z opravljenim 
tečajem za športno vzgojo predšol-
skih otrok, Maša Ivanjko, diplomant-
ka Fakultete za šport Neža Bregar in 
vzgojiteljica predšolskih otrok Teja 

Strmole.
V mesecu decembru je prav vse 
otroke obdaril Miklavž, zato bi se 
radi zahvalili sponzorjema, Pekarni 
Grosuplje in Žitu. Nadobudni levčki 
so bili navdušeni in zdaj še z večjim 
veseljem telovadijo in nabirajo nove 
izkušnje.
Skozi vse leto sprejemamo in vpisu-
jemo nove člane, prva vadba je brez-
plačna. Naš Levček, ki nas ob poseb-
nih priložnostih tudi obišče, že komaj 
čaka, da spozna nove športnike, kajti 
več nas je, bolj super se imamo! Vi-
zija AK Lev je, da bi levčkove vadbe 
obiskovalo in tako razvijalo osnovne 
motorične sposobnosti čim več pred-
šolskih otrok. V prihodnosti pa želi-
mo omogočiti treniranje atletike tudi 
starejšim otrokom.

In še naš pozdrav: »ENA, 
DVA, TRI ... LEVČKI!«

Maša Ivanjko, predsednica kluba
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Ni smrt tista, ki nas loči
in življenje ni, kar nas druži.
So vezi močnejše.
Brez pomena zanje so razdalje,
kraj in čas.
(M. Kačič)

V SPOMIN

JANEZ BREGAR ml.
Stehanja vas 14

(1988–2008)

Minilo je že sedmo leto, odkar smo se poslovili od tebe.
Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem grobu in 
prižigate svečke njemu v spomin.

Njegovi najbližji

Solza, žalost, bolečina
te zbudila ni,
a ostala je tišina,
ki močno boli.
(Tone Pavček)

ZAHVALA

Za vedno je odšla naša draga mama

MILENA ROTMAN
(15.4.1924–27.12.2014)

iz Ivančne Gorice

Od nje smo se v krogu družine poslovili 2. 1. 2015 na poko-
pališču v Stični. Ob njeni smrti ste nam mnogi izrazili pisna 
in ustna sožalja. Najlepša hvala vsem za sočutne besede. 
Zahvaljujemo pa se tudi Pogrebni službi Perpar in msgr. g. 
Jožetu Kastelicu za pogrebni obred.

Draga mama, v naših srcih boš ostala za vedno,

hčerki Matejka in Mirja z družino

Ni te na pragu,
ni te v hiši,
tvojega glasu se več ne sliši.
Ni več tvojega smehljaja,
le delo tvojih rok ostaja.

ZAHVALA

V 87. letu se je od nas tiho poslovila naša draga mama

GLAČ MARIJA
po domače Pumfkova mama z Grintovca

(25. 03. 1928–27. 12. 2014)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, va-
ščanom, prijateljem in znancem za izrečena sožalja, daro-
vano cvetje, sveče, svete maše in druge darove za cerkev 
ter vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti.

Zahvaljujemo se gospodu župniku Sašu Kovaču za lepo 
opravljen obred in molitve, pogrebnemu zavodu Novak za 
organizacijo pogreba in Mešanemu pevskemu zboru Za-
gradec za lepo zapete pesmi. Hvala g. Slavku Blatniku za 
poslovilne besede ob grobu, hvala pa tudi vsem ostalim, 
ki jih nismo posebej imenovali, a ste prav tako nesebično 
pomagali.

Hvala, vsem, ki ste jo imeli radi in jo ohranjate v lepem spo-
minu.

Žalujoči vsi njeni

Pomlad bo na tvoj vrt prišla
in čakala, da prideš ti, 
in sedla bo na rožna tla 
in jokala, ker te ni. 
(S. Gregorčič) 

ZAHVALA
vsem sosedom, prijateljem, znancem in sodelavcem. Pred-
vsem pa zahvala LD Višnja Gora in sosednjim lovskim druži-
nam za izjemno organizacijo, številčnost in čutno slovo od 
našega očeta

SLAVKA KOVAČIČA

Zahvala tudi PGD Višnja Gora, Zvezi borcev, Društvu izgnan-
cev in praporščakom, ter uslužbencem Slovenskih železnic 
za pisk vlaka v zadnje slovo. Vsem skupaj in vsakemu pose-
bej iskrena hvala.

Hčerke z družinami

ZAHVALA

Ob boleči izgubi mamice in babice 

MARINKE ŠTEMPFELJ, rojene Hribar
iz Petrušnje vasi, Ivančne Gorice

(19. 9. 1952–27. 12. 2014)

se zahvaljujemo vsem, ki ste nam ob težkih trenutkih stali 
ob strani. Še posebej se zahvaljujemo sorodnikom, prija-
teljem, sosedom in vsem sodelavcem, osebju Gastroen-
terološke klinike in g. župniku za lepo opravljen obred. Še 
posebej se zahvaljujemo prijateljici Darji za vso pomoč, 
pogrebnim storitvam Perpar in cvetličarstvu Cvet market. 

       
Žalujoči vsi njeni

Ostali so spomini, bolečina
za teboj velika je praznina.
Smrt prerana te je vzela,
a v srcih naših boš živel.

Če bi lahko ti pomagali,
ne bi za teboj ob tvojem grobu stali.
Ne ljubezen, ne solze tebe dragi 
ata, več ne prebudijo!

ZAHVALA
Po nenadni smrti 23. decembra nas je v 93. letu starosti 
zapustil, naš dragi ata, dedek in pradedek

JOŽE POLJANEC st.
po domače »ŠPINTKOV JOŽE«, logar v pokoju

iz Gabrovčca pri Krki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znan-
cem in prijateljem, ki ste nam izrekli sožalje, darovali sveče 
in cvetje, ter ga pospremili na njegovi zadnji poti, k večne-
mu počitku. Prisrčna hvala vsem!
Posebej se zahvaljujemo g. župniku, za darovano sveto 
mašo in molitev, cerkvenemu pevskemu zboru za zapete 
pesmi, vaščanki g. Francki Turk za poslovilne besede, LD 
Krka, ter za poklon ZB za vrednote NOV Ivančna Gorica – 
Krka. Iskrena hvala pogrebnemu zavodu Perpar za skrbno 
opravljene pogrebne storitve!
Nikoli ne bomo pozabili tvoje dobrote, poštenja in neizmer-
ne volje do življenja.
Počivaj v miru.

Žalujoči vsi tvoji

Solza žalost, bolečina
te zbudila ni,
a ostala je tišina, 
ki močno boli.
(T. Pavček)

V SPOMIN

STANISLAV HRIBAR
(10. 9. 1933–23. 1. 2014)

Minilo je že leto dni od tistega mrzlega in v žalost odetega 
dne, ko smo ti rekli zbogom. Tvoje močno srce se je ustavi-
lo, tvoja navdihujoča volja omagala. Zadnje, kar smo videli, 
je bil tvoj umirjen in spočit obraz. Dovolj, da verjamemo, da 
uživaš svoj zaslužni mir in počitek, a hkrati še vedno dobro-
voljen in skrben bediš nad nami.

Hvala vsem, ki pristopite k njegovemu grobu, ga ohranjate 
v lepem spominu in poskrbite, da je preko zgodb še vedno 
med nami.

Vidimo se med zvezdami …

Zapel je zvon,   
tebi v slovo ...
Poln bolečin,
ostaja spomin,
ostaja praznina,
molk in tišina ...

ZAHVALA

Utrujen od bolezni, je mirno zaspal naš dragi

MARTIN BUTKOVIČ
(20. 7. 1934–5. 1. 2015)

Malo Hudo, Ivančna Gorica

Spominjali se ga bomo po njegovi poštenosti, delavnosti in 
skrbi za svoje bližnje. Vedno nam je stal ob strani s spodbu-
dnimi besedami in nas v najtežjih trenutkih razveseljeval s 
hudomušnimi nasveti.
Zahvaljujemo se vsem, ki ste počastili njegovo zadnje slovo. 
Hvala za izrečena sožalja, darovane sveče in maše.
Hvala osebju Zdravstvenega doma Ivančna Gorica za po-
moč ob njegovi bolezni, društvu upokojencev, vaščanom, 
ter Prostovoljnemu gasilskemu društvu Ivančna Gorica.

Njegovi najbližji

                                 Steza v večno življenje
je steza truda in trpljenja,
steza zatajevanja in pokore,
steza preganjanja in  
zatajevanja,
steza veselega dokončanja.
(A. M. Slomšek)

ZAHVALA
V 91. letu se je od nas poslovila naša mama, stara mama, 
prastara mama, sestra, teta in tašča

JOŽEFA FAJDIGA, rojene Duša,
(29. 9. 1924–19. 12. 2014)

iz Sobrač 3

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste se še zadnjič poslovili 
od nje, nam stisnili roko, darovali cvetje, sveče, svete maše 
in v dober namen. Hvala vsem, ki ste jo spremili na njeni 
zadnji poti.
Hvala gospodu župniku Jožetu Grebencu, gospodu Janezu 
Petku, pogrebnemu zavodu Perpar, pevskemu zboru Pri-
jatelji in Tanji Adamlje, ki se je od naše mame poslovila v 
imenu krajevne skupnosti. 

Vsi njeni
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ZAHVALA

JANEZ STRUNA
Bojanji Vrh 15
(1938–2014)

Ob boleči izgubi našega dragega Janeza se iskreno zahva-
ljujemo vsem sorodnikom, znancem in prijateljem, ki so 
ga pospremili na zadnjo pot. Zahvaljujemo se za izrečeno 
sožalje, darovane sveče, cvetje in svete maše. Prav tako 
gre posebna zahvala gospodu župniku Antonu Pahuljetu za 
lepo opravljen pogreb. Hvala tudi pevcem z Muljave za lepo 
zapete pesmi in pogrebnemu zavodu Perpar za vso pomoč 
pri organizaciji pogreba. 
Še enkrat hvala vsem, ki ga boste obdržali v lepem spominu.

Žalujoči vsi njegovi

ZAHVALA

Ob slovesu dragega moža, očeta in dedija

FRANCETA SVETINA
(1940–2014)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, so-
sedom in znancem za izraze sožalja za cvetje in sveče ter za 
spremstvo na njegovi zadnji poti.
Zahvaljujemo se tudi vsem, ki ste poskrbeli za lep in dosto-
jen obred ob slovesu.
Hvala tudi osebju doma starejših občanov Fužine za vso 
skrb in nego v zadnjem letu njegovega življenja.

Vsi njegovi

Tiha misel zablestela 
nad večernim krajem, 
duša odblestela 
z zlatim je sijajem. 
(S. Kosovel)

ZAHVALA

ob izgubi naše drage

FRANČIŠKE PERKO,
Bobnove mame s Kala

(24.12.1919–29.12.2014)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
sosedom za vsak stisk roke, besede tolažbe, darovane sve-
če in svete maše. Vsa zahvala tudi župniku Urošu Švarcu za 
obiske na domu in za lepo opravljen poslovilni obred, MoPZ 
Ambrus za ganljivo petje, zdravniku dr. Janezu Zupančiču 
in medicinskim sestram iz ZD Ivančna Gorica ter pogrebni 
službi Novak. 

Hvala tudi vsem, ki ste jo pospremili k zadnjemu počitku in 
ki se je boste radi spominjali in zanjo molili.
Ohranili jo bomo v naših srcih. 

Vsi njeni

Kogar imaš rad, nikoli ne umre.  
Le daleč daleč je …

ZAHVALA

V 85. letu starosti se je od nas poslovil dragi oče,  
dedek in pradedek

IGNAC ROVANŠEK
(1929–2014)

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom prijateljem 
in znancem, ki ste nam pisno in ustno izrazili sožalje, daro-
vali cvetje, sveče, svete maše in darove. Hvala g. župniku Ja-
nezu Jeromnu za lepo opravljen pogrebni obred in sv. mašo, 
ter pevcem (Slavčki in starejši cerkveni pevski zbor iz Šentvi-
da pri Stični). Hvala pravnukinji Evi za lep govor ob odprtem 
grobu. Hvala tudi tistim, ki Vas nismo posebej imenovali, a 
ste v teh težkih trenutkih sočustvovali z nami in ga v tako 
velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči vsi njegovi

Ugasnila je luč življenja,
se prižgala luč spomina,
ko ostaja v srcu tiha skrita
Bolečina. (S.M.)

ZAHVALA

ob izgubi naše mame

ANGELE KRIŠTOF
(28. 4. 1928–23. 12. 2014)

iz Šentvida pri Stični

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, sveče in da-
rovane maše. Še posebej hvala Joži Majcen in Andreji To-
polovec. Hvala osebju ZD Ivančna Gorica, g. župniku, gospe 
Dragici Kastelic za poslovilni govor, pevcem, pogrebnemu 
zavodu Perpar in vsem, ste jo pospremili na njeni zadnji 
poti.

Vsi njeni

CENIK OGLASOV IN POGOJI OGLAŠEVANJA V 
OBČINSKEM GLASILU KLASJE 

KOMERCIALNI OGLASI:
VELIKOST OGLASA

(glede na format časopisa A3)
DIMENZIJA 

(širina x višina)
CENA (EUR) 

brez DDV
cela stran                271 x 374 mm 440,66

polovica strani       271 x 184 mm 276,33

četrtina strani        160 x 155 mm 144,46

osmina strani         106 x 150 ali 161 x 95 mm 106,03

šestnajstina strani 106 x 70 ali 51 x 140 mm 61,05

vizitka                    51 mm x 35 mm 31,51

NASLOVNICA* 65 x 31 mm 63,02
  

* Oglasni prostor na naslovnici je omejen in je na razpolago do zakupa. 
1. Oglasi znotraj časopisa so možni le v črno-beli tehniki tiska.
2. Vsaka nadaljnja objava oglasa je cenejša za 5 % od osnovne cene, do največ 30 %. Za 6 ali več objav se avtoma-
tično upošteva 30 % popust pri vsaki objavi. 
3. Oglaševalec mora pred objavo posredovati podpisano in ožigosano naročilnico, iz katere je razvidno število 
objav in dimenzije oglasa. Za enkratno objavo oglasa je podlaga za račun naročilnica, za večkratno oglaševanje 
se sklepa pogodba.

MALI OGLASI:
Mali oglasi so brezplačni in so namenjeni le fizičnim osebam. Uredništvo si pridržuje pravico skrajšanja malega 
oglasa in spremembe teksta brez obvestila naročnika, če je to zaradi prostorske omejenosti potrebno. Pridržuje 
si pravico, da zaradi zakonskih obveznosti ne objavljamo oglasov, ki oglašujejo storitvene dejavnosti. 

ZAHVALE:
Fizične osebe lahko objavijo zahvalo ob smrti svojcev, velikosti cca. 100 cm². Zahvala lahko obsega največ 100 
besed (cca. 600 znakov) + fotografija. Cena je 13,77 EUR + DDV. Zahvala se lahko odda in plača v sprejemni pisarni 
občine ali po elektronski pošti 
Uredništvo si pridržuje pravico do različnega oblikovanja cen za različno oglaševanje. Prav tako lahko pride pri 
postavitvi oglasa do manjše spremembe dimenzije, ker včasih zahteva to tehnična izvedba postavitve člankov 
in oglasov v časopisu. Oglase sprejemamo v digitalni obliki, bodisi po elektronski pošti ali na ostalih digitalnih 
nosilcih (CD, USB …).
Informacije: (01) 781 21 30, urednistvo@klasje.net

Tehnični podatki:
Naklada: 6.000 izvodov, časopis prejemajo vsa gospodinjstva v občini Ivančna Gorica brezplačno
Format: A3, prepognjen na A4
Tisk: kombinacija ČB in barvnega tiska
Izid: do 10 številk letno
Rok za oddajo materialov: po dogovoru

Ivančna Gorica, februar 2015
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Svinjina z limono in ingverjem
Sestavine: 1 kg svinjine brez kosti, moka, olje, ingver, 1 čebula, 3 paradižniki, 
3 čili paprike, peteršilj, 2 limoni, 1 jušna kurja kocka. 

Priprava: Svinjino narežemo na dvocentimeterske kocke in posujemo z dvema 
žlicama moke. Segrejemo olje in v njem prepražimo svinjino z žlico zmletega 
ingverja, da porjavi. Med tem čebulo drobno nasekljamo, paradižnike olu-
pimo in nasekljamo, ter zdrobimo čili paprike in vse skupaj dodamo mesu. 
Kuhamo še kakšne dve do tri minute. Dodamo nasekljan peteršilj, pol žličke 
naribane limonine lupine, sok ene limone in jušno kocko. Znižamo tempera-
turo ter nepokrito dušimo, dokler se meso povsem ne zmehča. Postrežemo 
okrašeno z nasekljanim peteršiljem in rezinami limone.

Svinjska ličnica z orehovim pirejem in jesensko zelenjavo
Sestavine: Svinjske ličnice: 1400 g, 30 g korenja, 30 g čebule, sol, timijan, ro-
žmarin, lovor, poper v zrnu Jesenska zelenjava: 30 g kolerabe, 30 g por, 30 g 
zelena
Orehov pire: 1,2 kg krompirja, 100 g orehi, 200 g mleka, 50 g masla, sol

Priprava: Vodo z začimbami in zelenjavo zavremo, dodamo svinjske ličnice in 
skuhamo do mehkega. Zelenjavo očistimo, narežemo na male kockice, blanši-
ramo in sotiramo na rjavem maslu.
Orehov pire: krompir olupimo in skupaj z orehi skuhamo, odcedimo in vro-
čega pretlačimo, mu dodamo maslo in vroče mleko ter gladko razmešamo.

Svinjski file v skorjici
Sestavine: 1200 g svinjskega fileja, 200 g suhih datljev, 200 g suhih sliv, 2 
rumenjaka, gorčica, drobtine, olje, maslo, sol, poper
Priprava: File solimo, popramo, premažemo z gorčico ter ga opečemo na vro-
či maščobi. Odstavimo z ognja ter ga pustimo, da se ohladi. Posebej sese-
kljamo suho sadje, dodamo rumenjake in drobtine. S to zmesjo obmažemo 
opečen file, ga zavijemo v alu folijo, ki jo namažemo z maslom in kuhamo v 
sopari ali slanem kropu 10 minut. Ko je kuhano, pustimo nekaj časa stati, šele 
nato folijo odvijemo in file narežemo, ter ga ponudimo s poljubno prilogo.

Polpeti iz krvavic na bučnem pireju
Sestavine: 600 g buče, 2 čajni žlički masla, 3 žlice olivnega olja, malo limonine lupine, 2 žlici parmezana, sol, poper, 
sladka smetana
Priprava: Bučo očistimo in narežemo na večje kocke. Skuhamo jo v manjši količini vode. Ko se buča zmehča, jo odcedi-
mo in pretlačimo, da dobimo gladek pire. V posodi stopimo maslo in nato dodamo bučni pire. Mešamo nekaj minut, 
da se pire zgosti. Odstavimo in nekoliko ohladimo. Dodamo še naribano limonino lupino, parmezan, sladko smetano, 
sol in poper.
Polpeti iz krvavic: iz mase za krvavice naredimo polpete. Če imamo cele krvavice, jih pred tem slečemo iz ovoja. 
Pečemo jih v pečici ali v ponvi tako dolgo, da so lepo zapečene na obeh straneh. Na krožnik nadevamo pire, nanj pa 
položimo polpete iz krvavic.

Čebulni kolač s slanino
Sestavine: 150 ml mleka, 21 g svežega kvasa, 
malo sladkorja, 300 g pšenične bele moke, sol, 
1,5 kg čebule, 150 g slanine, 400 ml kisle sme-
tane, 3 jajca, poper, muškatni orešček
Priprava: V mlačnem mleku raztopimo šče-
pec sladkorja in vanj nadrobimo kvas. Mleko s 
kvasom, skupaj z moko in ščepcem soli zgne-
temo v gladko testo. Pokrijemo ga s krpo in za 
približno 45 min postavimo na toplo. Čebulo 
narežemo na tanke rezine, slanino na manjše 
kocke. V večji ponvi prepražimo slanino in jo 
nato odstranimo. Na isti maščobi prepražimo 
tudi čebulo. Oboje odstavimo in ohladimo.
Kislo smetano zmešamo skupaj z jajci, s soljo, 
poprom in muškatnim oreškom. Zmešamo 
skupaj s slanino in čebulo. Testo še enkrat dobro pregnetemo in razvaljamo. Preložimo ga na namaščen pekač in dvi-
gnemo ob robu. Testo obložimo s čebulno mešanico. Kolač pečemo približno 35 min na 200° C.

Mariniran svinjski file s karameliziranimi hruškami
Sestavine: 1 svinjski file, 2 žlici olivnega olja
Marinada: 2 do 3 žlice olivnega olja, 2 žlici bal-
zamičnega kisa, 1 žlička gorčice, 1 zravnana 
žlica strtega mešanega popra, 1 žlička mlete 
rdeče paprike, malo česna v prahu, 1 žlička se-
sekljanega rožmarina
Karamelizirane hruške: 2 hruški, 2 manjši rdeči 
čebuli, 2 žlički rjavega sladkorja, 2 žlici balza-
mičnega kisa, 2 stroka česna, 1 žlička seseklja-
nega rožmarina 
Priprava: Vse sestavine za marinado gladko 
premešamo. Svinjsko ribico premažemo z ma-
rinado, ovijemo v prozorno folijo in za nekaj ur 
položimo v hladilnik. Marinirano meso posoli-
mo in položimo na vroče olje, potem pa ga po 
vseh straneh na hitro opečemo.
Pečico segrejemo na 220 °C. Opečen file predenemo v ognjevaren pekač, pokapljamo ga z ostankom marinade, pokri-
jemo z alu folijo, ter pekač za 20 do 25 minut položimo v segreto pečico. Pečen file vzamemo iz pečice. Ovijemo ga v 
kos alu folije in pustimo 10 minut.
Česen in čebulo olupimo in drobno sesekljamo. Olupljeni hruški razrežemo na osmine in izpeškamo. V ponev, v kateri 
smo opekli meso, stresemo sesekljane čebulo, česen in rožmarin. Dodamo narezani hruški in pri visoki temperaturi 
pražimo 3 do 4 minute.
Hruške pokapljamo z balzamičnim kisom, potresemo z rjavim sladkorjem in na hitro prepražimo. Narezano meso raz-
delimo na segrete krožnike, obložimo ga s hruškami in pokapljamo s sokom od priprave hrušk. 

Pražena jetrca s slanino
Sestavine: 70 dag svinjskih jetrc, 15 dag prekajene slanine, 4 srednje velike čebule, 25 dag ajdove kaše, 20 dag mlade 
čebule, 1 žlica kisle smetane, oljčno olje, sol, poper, svinjska mast, rožmarin, peteršilj, lovorjev list
Priprava: Ajdovo kašo stresemo v vrelo vodo in jo kuhamo na zmernem ognju približno 15 minut. Med kuhanjem v 
ponvi segrejemo svinjsko mast in ji najprej dodamo na trakove zrezano slanino, nato sesekljano čebulo in po nekaj 
minutah še narezana jetrca. Za boljši okus med praženjem dodamo še rožmarin, peteršilj in lovorjeve liste in na samem 
koncu še poper in po potrebi sol.
Hkrati v drugi ponvi segrejemo oljčno olje, na njem popražimo na kolobarčke narezano mlado čebulo, ki jo nato skupaj 
z žlico masla, umešamo v ajdovo kašo, ko je ta skuhana. Za piko na i na koncu dodamo še žlico kisle smetane.

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Čas za svinjino
Že v jesenski številki smo pisali o kolinah in tipičnih jedeh, ki se pripravljajo ob tem prazniku. Tudi na 
naših domovih so koline že bile ali pa še bodo, saj potekajo skozi celo zimo. Samo osnovnih izdelkov, 
ki smo jih znali in jih še znamo v Sloveniji narediti iz svinjskega mesa, je krepko čez petdeset. Najbolj-
ša kosa svinjine sta zarebrnice in gnjat, ki sta zelo primerna za peko. Kuhamo lahko tudi glavo, krače, 
parklje ... Pleče je okusno, če ga pražimo. Pri svinjini se za zarebrnice pogosto uporablja ime kare, 
svinjskemu fileju ali svinjski pljučni pečenki pa pravimo tudi ribica. Svinjina se odlično ujema s sadjem, 
še posebej z jabolki, slivami. 
Ne glede na to, ali se kolin udeležujemo ali ne, so del slovenske tradicije. Zagotovo pa se jih večina 
veseli, saj vemo, da bomo potem še dolgo časa dobro jedli. 
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NAGRADNA KRIŽANKA
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Vodoravna križanka z 
navpičnim geslom

Če ni v glavi, je v pisavi
Kviz iz surovin slovenskega porekla

Vodoravno: 1. govoreča ptica, 2. slavnostni sprevod, 
3. polemičen ocenjevalec dela, 4. izdelki iz sadja, 5. 
preboj ovire, 6. dim za obredne namene,  7. alkoholna 
pijača, 8. vrela voda, 9. nepogrešljiva sestavina kuhi-
nje, 10. očetnjava (lat.).

Geslo je besedni izraz, ki ga vedno bolj zaskrbljeno iz-
govarjamo tudi v svetovnem merilu. Prebrali ga bomo v 
tretjem stolpcu rešene križanke.

1. Koliko »kosmatih« nastopa v zna-
nem ljudskem vzkliku?
a) 500
b) 300
c) 700

2. Ljudski izraz »fronki« se je pri nas 
ohranil iz:
     a) Terezijinih časov
     b) Napoleonovih časov
     c) Samovih časov

3. Koliko cvetnih listov imajo križni-
ce? …..

4. Krjavelj je svoji vojaški sablji do-
dajal pridevnik:
     a) ostra
     b) zakrivljena
     c) bridka

5. Vodnim izvirom, ki ritmično usi-
hajo in naraščajo pravimo:
    a) vihravke
    b) sušice
    c) zaganjalke

6. Katero čutilo je pri mačkah naj-
manj ostro?
     a) vid
     b) sluh
     c) voh

7. Katere rastline so po bioloških la-
stnostih še najbolj podobne živalim?
     a) gobe
     b) praproti
     c) iglavci

8. Kateri samostalnik v našem govo-
ru pogosto sledi pridevnikom zlata, 
zadnja, sončna?
    a) zarja
    b) pijača
    c) ura

9. Označi pisatelja, ki je tenkočutno 
opisal davno življenje na Ljubljan-
skem barju!
    a) Janez Trdina
    b) Janez Jalen
    c) Franc. S. Finžgar

10. Koga  kaže podoba?
       a) vrača
       b) bolničarja
       c) frizerja

Pokrovitelj nagradne križanke: 

CVETLIČARNA BRANKA, Cvetličarna in darilni 
butik, Branka Orel, Stična 22, Ivančna Gorica
Spoštovani bralci! Pošljite pravilni gesli tokratne nagradne 
križanke na naslov urednistvo@klasje.net, ali po navadni po-
šti z dopisnico na naslov: Uredništvo Klasja, Cesta II. grupe 
odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, najkasneje do 20. februar-
ja 2015. Izžrebali bomo tri nagrade pokrovitelja Cvetličarna 
Branka, Cvetličarna in darilni butik, Branka Orel, Stična 22, 
Ivančna Gorica. 1. nagrada: lončnica v vrednosti 15,00 EUR; 
2. nagrada: lončnica v vrednosti 10,00 EUR; 3. nagrada: re-
zano cvetje v vrednosti 10,00 EUR. 

_________________________________________________

Pravilni gesli nagradne križanke iz zadnje številke sta: »KOZEL 
LISAC« in »NOVOLETNI BAZAR«. Izžrebani nagrajenci pokro-
vitelja GOSTIŠČE NA VASI, Zvonko Zavodnik, Marinča vas 
7, 1303 Zagradec so: 1. nagrada: 3x pizza – JERNEJ ŠVIGELJ 
(Ivančna Gorica); 2. nagrada: 2x pizza – ROZI BENČINA (Ma-
rinča vas); 3. nagrada: 1x pizza -  MARIJA KASTELIC (Sad).
Čestitamo!

- Presneta sodobna vzgoja! Sedaj še naš mali ne verjame več,  
da ga je prinesla štorklja!

SUDOKU
Rešujemo tako, da v vsak 
stolpec in vsako vrstico 
vnesemo številke od 1 do 
9. V nobeni vrstici, stolp-
cu ali v očrtanem kva-
dratu se številka ne sme 
ponoviti.

Podoba izzove misel
Zadnjič smo ob podobi čakajočega 
poprosili za sporočilo, katera pre-
govorna misel se vam je utrnila ob 
pogledu nanj. Menimo, da je med 
sporočenim še najbolj ustrezala do-
mislica »kdor čaka, dočaka«. Tudi 
»potrpljenje je božja mast« je v pri-
čujočem primeru ustrezno reklo.
Kaj pa menite o novem slikovnem 
prožilu? Sporočite!
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Veter v polknicah
Marija Kovačič

Stoji v vasi kočica,
na oknih ima polkenca.
Polknice so razsušene

razpoke zevajo iz stene.

V kamri deklica živi,
in drobna lučka ji brli. 

Pod okno pride fantič mlad,
ki deklico bi zrl rad.

Razpre z rokami polknice, 
ki razsušene ne vzdrže.

Na mah na tla se vsujejo,
da v hiši vsi jih čujejo.

Domači so vznemirjeni
in mati vedeti želi:

»Preljuba moja hčerkica,
kje so tvoja polkenca?«

»Ste gluhi draga mati vi,
da tega  niste slišali? 

Zapihal veter je močan 
in pihnil polknice je stran!«

Ko je veter zmetal polknice,
 je zlezel deklici v srce.
Srcu bil je krasen dar,

zato razraste se v vihar.

Iz zakladnice naših domov
Letno časovno kolo se je zavrtelo za tristo šestdeset stopinj in začenja nov krog. Do-
kler se bo dalo, bomo tudi mi sledili večnemu ciklusu v naravi in zastavili nov, sedaj 
nemara že dvajseti krog, narodopisnih »ugank«. 
Lani ste se pridno oglašali, hvala vam; ostanite taki tudi letos. Evo je nove prilike, da 
se izkažete kot dobri poznavalci minulih časov.
Predmet, ki tokrat zastavlja narodopisna zagonetko, je po svoji zgradbi sila enosta-
ven, vprašanje pa je, če bodo enostavni tudi odgovori. Da si ne bi preveč belili las, 
naj vam povem, da so napravo največ uporabljali lovci pa tudi rejci manjših domačih 
živali. Tako, zdaj bo pa šlo. Čakam!

Klasjev Polde
Rešitev (sudoku):

Frtavčkov Gustl je pr besejdi
Iz stare ljubljanščine na starinsko zahodno dolenjščino prestavil in speglov 
Klasjev Polde

N, vidte, pa sm spet klele. Vem, de ste se faj  bali, de me 
na bo več nazaj. Ani ste malili, ani sa se pa iz samga abu-
pa napili, pa je pamagal. Jest sm nazaj in pr besejdi, pa 
fertik. Pravzaprav sploh navem, zakaj bi morau glih jest 
Liblena zapstit, zdaj, k vsi notri rineja. Še najbl tist, k sa 
ad drgod pršli. Nas, Liblanskih srajc na bo naben rihtav, 
pa amen. Mi tut faj skp držima. K sm s cugam na liblen-
ski štacjon pršu, se je kar trlə lədi. Jest rejs navem, kaku 
sa zvejdli, de pridem, sej nejsm nabenmi nič sparoču.
Čim sm iz vlaka pa štengah prlejzu , je təprvi k men sko-

ču prjatu Cene. Kar abejsu se je name in me nej nikamr pustu, kkr bi se bav , de 
je bom spet kam papihav.  
K me Cene spsti, de sm da sape pršu, me pa vpraša: »Taku, zdaj pa pavejdi, kej 
s hodu kar tri kejdne, si imu lejp vreme, si kaj pasebnega zvejdu, in take stvari?
»Vejš kaj, Cene,« səm mu reku, »kar tule na srejd štacjona mnde na bova stala, 
boda misnli, de kaj čez ablast udrihava al pa de kakšna lumparija naklejpava; 
zdele v gspadarski krizi si prec sumliv. Pol sva šla pa v gastilna na dva deci in 
se dovg pagavarjala. Nazadne sm mu pa reku: »Vejš Cene, vsiga ti pa nabom 
pavejdov. Ti si prhodne dni kupi cajtge Slavenc al pa Klasje sta aba hdu faj, pa 
boš vse zvejdu kar te ferbc matra. Glih taku sm mu reku.« Pol je pa šu. Kaj čma, 
vse se ankat neha. 

Pozdrav: Frtavčkov Gusti 

Stara »novica«
Nezaželena soseščina
Nerodnost večine naših občin je ta, 
da se občinska pisarna nahaja le pre-
blizu gostilne, če ne celo v gostilni-
škem poslopju samem. 
Naše oblasti bodo prej ali slej morale 
zahtevati, da si naše občine sezidajo 
lastne občinske domove. 
In ti občinski domovi ne bodo smeli 
stati v neposredni bližini gostilniških 
obratov. Tudi bo treba izrecno določi-
ti, da se v bližini občinskega doma ne 
sme postaviti nobena gostilna. Naj-
manj en kilometer proč!  Tako se ne 
bi dogajalo to, kar mi je dopovedo-
val neki tujec, ki ima večkrat opravke 
na občini: »Vašega tajnika nikoli ne 
dobim v pisarni, temveč vedno v go-
stilni pri poliču in klobasi; stranke pa 
čakajo pred pisarno.«
Štiri poslopja so, ki bi jih morali va-
rovati pred gostilnami: župno cerkev, 
župnišče, šolo in občinski dom. Mo-

Preglednica »ugank«  
iz etnologije
V splošni težnji po ohranjanju spominov na minule čase, ki duhovno im 
materialno bogatijo tudi današnji čas, smo lani v našem časniku spet ob-
javili deset trdih orehov, ki naj bi jih strli naši pridni reševalci. Poglejmo, 
kaj so menili o upodobljenih »starinah« v posameznih številkah Klasja od 
številke 1 do 10. Večinoma so predmete hitro prepoznali uporabnost upo-
dobljenih predmetov, nekoliko težje je bilo z njihovim poimenovanjem.  
V razpredelnici je najprej omenjeno opisno ime, ki izdaja uporabo pred-
meta, nato pa neposredna imena, če so ohranjena v spominu. Povsem 
zgrešene prepoznave so pisane poševno, izrazite tujke pa z narekovaji.  

Leopold Sever            

rebiti bi tudi za društvene domove ne 
bilo napačno, če bi se morali ukloniti 
isti postavi. In to postavo bi bilo treba 
točno izpolnovati. Ne je imeti samo 
na papirju.
(Domoljub, 30. septembra 1936)
Opomba: Priložena podoba ni del 

izvirnega članka v Domoljubu pred 
osemdesetimi leti. Priložena je za 
popestritev sporočila nepodpisanega 
avtorja. Članek je za takratne čase 
razumljiv, dandanes pa zveni nekoli-
ko komično.

Leopold Sever
Št. 1: krilo zunanjega okenskega za-
stirala, polkno, letvenik, špranjec, 
»polter«, temnilec, regljač, mreža za 
vejalnik, izpiralo za zlato.

Št. 3: vile za potiskanje krme v starin-
sko slamoreznico, slamorezniške vile, 
vile potiskavke, vile porivalke, vile na 
tri misli, enoročne vile.

Št. 5: pražilnik za kavo, pražilec za 
kavo,  pražnik za žito, »projar«, elek-
trični kuhalnik, grelec za noge, mikro-
fon.

Št. 7: lupilec za vitre, vitrno rezi-
lo, strgač, nož za lupljenje jabolk, 
»viterhobel«, zapah za dveri.

Št. 9: podoba svetih mučencev Pri-
moža in Felicijana, Primož in Felicijan 
sveti Kozman in Damjan, brata Ciril in 
Metod, sveti Peter in Pav.

Št. 2: gozdna apnenica za kuhanje 
apna, apnenica za enkratno uporabo, 
apnenca, apnovka, apnena kopa, su-
šilnica za sadje.

Št. 4: os in pésto kolovratovega ko-
lesa, os, pesto, motovilo vitel, lesena 
»aksa«, gorjača, buzdovan

Št. 6: zatična varovalka na osi kmeč-
kega voza, lunek, zatič, zatikač branik, 
»šteselc,« »štiftrinka« »rinka«.

Št. 8: dvojna samostrelna past za 
polhe, samostrel, samojstrn, past na 
»feder«, polšja »toplerca«

Št.10: usnjeni pas za brušenje britev, 
brusno usnje, brusni pas, gumijevka, 
»brusleder«, »štrajhleder«.
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188. rekord:  
Nežni lepotec trnastih prednikov

Rastline se na vse načine branijo 
pred težavami in pred nasilniki iz 
okolice. Puščavski kaktusi, na pri-
mer, si za sušni čas napravijo zalogo 
vode, požeruhe pa naženejo s trni. 
V »ujetništvu« kaktusi te pridobitve 
postopoma izgubljajo. Kaktus Milke 
Kek iz Spodnje Drage pri Ivančni Go-
rici je bodeče orožje skoraj povsem 
izgubil, tudi vodne zaloge so pičle, 
ker skrbnica redno gasi njegovo 
žejo, zlasti v vegetacijski dobi.  Po 
drugi strani pa je Milkin »puščav-

nik« ohranil in še povečal cvetno lepoto. Letošnjo jesen je kar zažarel od 
množice cvetov; čez tristo smo jih našteli v kompoziciji štirih rastlin in še 
novi nastajajo. In v čem je rekord? V naši rubriki smo imeli že večje pri-
merke te vrste, toda Milkin božični kaktus vse presega v barvitosti cvetov. 
Rekord je torej v lepoti, kar ni mačji kašelj. Škoda, da vse lepo hitro mine. 
Čestitke za imeniten dosežek in želje za nove uspehe.

Leopold Sever
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100-letnica začetka 1. svetovne vojne (9. nadaljevanje)

Obledeli spomini na veliki spopad
V prvi svetovni vojni (ljudje so rekli vojski) smo 
se Slovenci hote ali nehote znašli na strani po-
ražencev, zato je veliko spominov na te čase 
ostalo zamolčanih, nekaj je storil tudi čas, ki je 
pred našimi oči pobral pričevalce, zato skromne 
sledi po sto letih lahko le paberkujemo. Danes 
se bomo spomnili pripovedi pokojnega Jožeta 
Antončiča Hribskega z Doba. Jože je tedaj štel 
tri leta, zato se začetka vojne ni jasno spomi-
njal. O njenem nadaljnjem poteku pa mi je mar-
sikaj povedal. 
Doma je bil z Malih Dol pri Temenici v zaselku 
Hrib, zato so jim rekli Hribski. 

Zanimivo je, da je bil Jožetov oče »frajan«, to se pravi , da 
mu ni bilo treba na fronto. Doma je imel namreč osem ne-
preskrbljenih otrok. Poleg tega ga je varovalo še nekaj; imel 
je obsežno posestvo in trideset glav velike živine, zato je imel 
velike dajatve za vojsko. Na dvorišču so kar naprej stale voja-
ške komisije z županom na čelu in odrejale, kaj moramo dati. 
Celi vozovi hrane so šli od hiše, zadaj pa privezana živina. Tudi 
majhni otroci so morali trdo poprijeti za delo, da so shajali. 
Ko se je spomladi leta 1915 začela vojna z Italijo, so dan za 
dnem poslušali zamolklo bobnenje topov, ki je vzbujalo skrb 
in tesnobo. Ob nedeljah so pri maši videli vedno več žensk s 
črnimi rutami na glavah. Bili so hudi časi. 

Kako si je Birtov Fronc slastne štruklje privoščil
Med prvo svetovno vojno je bila tudi 
na kmetih huda za hrano. Nekaj za-
radi slabih letin, še bolj pa zaradi po-
manjkanja moške delovne sile, ki se 
je morala vojskovati na frontah, pa 
še obvezen odkup hrane za vojsko je 
pestil.
Vse to so skusili tudi Birtovi: slaba 
letina, velika družina,  majhni otro-
ci, gospodar na fronti - torej nič ču-
dnega, če so bili večkrat lačni kot siti. 
Poleg gospodinje in petih otrok sta 
živela v hiši še stara teta Jera in go-
spodarjev starejši brat Fronc. Fronc 
je bil v telo bolj mevžast kot možat, 
zato ni bil »tauglich«, to se pravi spo-
soben za vojaka, pa tudi doma si niso 
dosti pomagali z njim. V glavnem je 
pasel živino in podil kokoši iz zrelega 
žita. 
Nekega dne je prišlo pismo, v kate-
rem gospodar sporoča, da je ranjen, 
in da leži v bolnišnici. Pa še to, da je 
lačen kot pes in da bi mu prav prišlo 
kaj za pod zob.  Kljub pomanjkanju je 
gospodinja takoj začela pripravljati 
pošiljko. Med drugim je spekla tudi 
štruklje, ki jih je imel njen Anton naj-
rajši. Štruklje je iz previdnosti nekoli-
ko bolj zapekla, da se ne bi tako hitro 
pokvarili. 
Fronc, ki je sredi dopoldneva prišel 
s paše in ni vedel za peko, je odšel 
naravnost v shrambo od koder je 
neznansko lepo dišalo.  »Joj štruklji! 

Ravno osem jih je, torej za vsakega 
eden,« je pomislil in segel po najve-
čjemu. Štrukelj  se mu je kar stopíl v 
ustih in sam ni vedel, kdaj je bila roka 
prazna. Seveda je še naprej poželjivo 
strmel v preostalo sedmerico in raz-
mišljal: »Teta Jera ga ne bo mogla po-
jesti, ko nima zob,« pa je se je spravil 
še na »njen« primerek. Na koncu je z 
nožem ustrezno zmanjšal še otroške 
deleže. Seveda ne kar tako, ampak  z 
utemeljitvijo, da otroci ne rabijo toli-

ko kot odrasli.
Opoldne je kajpak v hiši nastal vik in 
krik, da je bilo strah. Fronc se je temu 
odtegnil tako, da je popoldne prej 
odgnal na pašo kot navadno. Teta 
Jera pa se je naslednji dan oglasila na 
pošti z jako majhnim paketom. 
Na naslednjo pošiljko se je Birtačka 
pripravljala bolj konspirativno. Pa še 
ključ od shrambe je za vsak primer 
skrbno nosila za pasom.

Leopold Sever

Jože Antončič, Hribski, je bil dobrosrčen človek. Pri 90-tih 
letih je še strumno koračil po terenu, ko mi je razkazoval 
svoj nekdanji dom na Hribu, kjer je preživel vojne čase.

Andrej Pirnat iz Višnje Gore  se je vojskoval na Soški fronti. Kadar ni bilo ofenzive, so si vojaki preganjali čas z izdelovanjem 
spominkov. Andrej si je iz topovskega tulca manjšega kalibra izdelal prstan, na katerem je več podatkov (Iz zbirke Staneta 
Rusa iz Artiže vasi). 

Zagonetka Klasjevega Poldeta
Že na podobi se vidi, da je Klasjev Polde zadnje čase zamišljen in kar naprej 
nekaj išče in zapisuje. Ne gre mu namreč v glavo, zakaj povsod omenjajo južno 
sadje in vitamine, o severnem sadju pa nič od nič, kot  da ga ne bi bilo na tem 
božjem svetu. Seveda nima nič proti južnemu sadju, kaj šele zoper vitamine, 
jezi ga le nezaslišano propagiranje prvega in ignoriranje slednjega. Dokler se 
to ne razčisti, in  južno ne dobi svoj ekvivalent, ne bo miru na Severni strani. 
Kaj pa tipa, ki se režita?  Baje vesta za odgovor in česnata o nekakšni oslovi 
senci. Jima bo že pokazal.

Milka v lepi družbi.

Kaktusi imajo dvospolne cvetove: 
pestič (ženski del) sega visoko nad 
cvetno odevalo, pod njim so pra-
šniki, ki zastopajo moški spol.


